
وگاه های حرارتی امسال چقدر برق تولید کردند؟ نیر
خریدار  از ابتدای مهرماه ســال گذشــته تا پایان 
شــهریورماه امســال میزان تولید برق نیروگاه های 
حرارتی با رشد سه درصدی نســبت به مدت مشابه 
ســال قبل از آن بــه ۳۳۷ میلیون مگاوات ســاعت 
رسیده اســت، نیروگاه های حرارتی در طول یکسال 
اخیر به طور متوســط روزانه یــک میلیون مگاوات 

ساعت انرژی تولید کرده اند.
ظرفیــت نیروگاه هــای حرارتی بــرای تامین برق 
پایدار پیک تابســتان امسال ۲۷۴۹ مگاوات افزایش 
یافته که این اقدام از طریق بهره برداری از واحدهای 
جدید نیروگاهی به ظرفیت ۱۷۸۴ مگاوات و ارتقای 
توان عملی واحدهای گازی و ســیکل ترکیبی و رفع 
محدودیــت نیروگاه های بخاری بــه ظرفیت ۹۶۵ 

مگاوات محقق شده است.
در کنار بهره بــرداری از واحدهای جدید نیروگاهی، 
برنامــه  مدونی به منظــور آماده ســازی واحدهای 
موجود برای تولید انــرژی حداکثری در دوره اوج بار 
۱۴۰۲ در دستور کار قرار گرفت که در همین راستا 
برای نخســتین بار برای پیک تابستان امسال بیش 
از ۹۷ هزار مــگاوات برنامه تعمیــرات نیروگاه های 
حرارتی با صرف ۳.۵ میلیون نفر ســاعت کار انجام 
شده اســت تا رکورد جدیدی در این زمینه به ثبت 
برسد و نیروگاه ها برای تابســتان با حداکثر ظرفیت 

آماده تامین برق مورد نیاز کشور باشند.    
در پیک تابستان امســال ضریب آمادگی تولید برق 
نیروگاه های حرارتی به ۹۹ درصد رسید دست یابی 
به این رقم در حالی اســت که متوسط آمادگی تولید 
نیروگاه هــای حرارتی در جهان حــدود ۹۵ درصد 

است.
میانگین تولید برق نیروگاه های حرارتی در لحظات 
پیک مصرف تابســتان امســال در حــدود ۲۰۰۰ 
مگاوات نسبت به سال گذشــته افزایش با راه اندازی 
واحدهای سیکل ترکیبی جدید با وجود افزایش ۲.۲ 
درصدی تولیــد برق نیروگاه های حرارتی در ســال 
جاری شــاهد کاهش ۱.۷ درصدی مصرف سوخت 

در این واحدها بودیم.

با احداث بخش بخار نیروگاه های ســیکل ترکیبی، 
افزایــش تــوان عملــی نیروگاه هــای گازی، رفع 
محدویت های نیروگاه های بخــاری و انجام به موقع 
تعمیرات راندمان نیروگاه حرارتی در سال ۱۴۰۲ به 

میزان ۳۹.۲۶ رسیده است.
برای نخســتین بار برای پیک تابستان امسال بیش 
از ۹۷ هزار مــگاوات برنامه تعمیــرات نیروگاه های 
حرارتی با صرف ۳.۵ میلیون نفر ســاعت کار انجام 
شــد تا رکورد جدیدی در این زمینه به ثبت برســد 
و نیروگاه ها برای تابســتان با حداکثر ظرفیت آماده 

تامین برق مورد نیاز کشور باشند.   
برای افزایــش آمادگی نیروگاه ها بــه منظور تولید 
برق پایدار در پیک تابستان سال آینده نیز از ابتدای 
مهرماه برنامه ۱۱۰ هــزار و ۸۶۲ مگاواتی تعمیرات 
نیروگاه های حرارتی برای افزایــش آمادگی تولید 

این واحدها آغاز شده است.
ایــن تعمیــرات در ۷۶۴ واحد تولید بــرق حرارتی 
انجام خواهد شــد، این برنامه شامل ۶۸۳۵ مگاوات 
تعمیرات اساســی واحدهای بخار، ۸۲۸۰ مگاوات 

تعمیرات اساســی واحدهــای گازی، ۵۷ هزار و ۲۷ 
مگاوات بازدید اتاق احتراق، ۳۵ هزار و ۹۴۹ مگاوات 
تعمیرات دوره ای بخــار و ۲۷۷۱ مــگاوات بازدید 

مسیر داغ خواهد بود.
در حال حاضر ۹۵ درصد قطعات صنعت برق ساخت 
داخل هســتند، توانایی تعمیر ۹۵ درصد قطعات در 
نیروگاه ها  وجود دارد، پنج درصــد باقی مانده بعضا 
قطعات اصلی محصول به حساب می آیند و نیازی به 
ساخت داخل آن ها نیســت چراکه این قطعه خرابی 
ندارد، مگر اینکه حوادث خاصی برای نیروگاه ایجاد 
شــود، البته باید توجه داشت که ســاخت آن صرفه 
اقتصادی ندارد. خرید خارجی این قطعات هم انجام 

می شود.
حتی نیروگاه هایی که از گذشته و توسط کشورهای 
دیگر در ایران ساخته شــده نیز قابلیت تعمیر دارند، 
در گذشــته تمام نیروگاه هایی که در کشور ساخته 
می شد با فناوری زیمنس بود و اکنون توانایی تعمیر 
تمام آن قطعات وجود دارد. ضمن اینکه اکنون هیچ 

توربین خارجی در نیروگاه ها نصب نمی شود.

سرپرســت مدیریت عملیات بــازار فرابورس ایران 
با اعلام خبر درج ســه شــرکت در هشــتمین بازار 
فرابورس ایران، جزییاتی از نحــوه انجام معاملات و 
چگونگی خرید و فروش سهام در این بازار را تشریح 

کرد.
 محمدصادق غزنوی با اشــاره به اینکه معاملات در 
بازار توافقی بدون دامنه نوســان و حجم مبنا خواهد 
بود، گفت: همه معاملات در این بازار به روش بلوکی 

و معاملات عمده است.
وی با تأکید بر اینکه مشــتریان بازار توافقی از طریق 
کارگزاران باید »اقرارنامه  و بیانیه  پذیرش ریســک« 

را تائید و امضا کنند، افزود: تمامی اشخاص حقیقی  
و حقوقی  به غیر از صندوق های سرمایه گذاری قابل  
معامله  و صندوق سرمایه گذاری مشترک در سهام، 
با درآمد ثابت  و مختلط  می توانند در این بازار حضور 

داشته باشند.
غزنوی افزود: ســهامداران بازار توافقــی می توانند 
سفارش فروش ســهام خرد در تملک خود را در این 
بازار ثبت کنند اما امکان خرید سهام به صورت خرد 
در این بازار وجود ندارد و تنها تأمین کننده نقدینگی 
که از میان ســهامداران حقوقی بالای یک درصد یا 
به عنوان بازارگردان تعیین می شود، می توانند سهام 

خرد از این بازار خریداری کننــد. مابقی متقاضیان 
خرید درصورتی می توانند نســبت به ثبت سفارش 
خرید خــود اقدام کننــد که ســفارش های فروش 
انتخابی و مــورد توافق به میــزان حداقل یک دهم 
درصد از ســرمایه پایه شــرکت یا پنج میلیارد ریال 

)هرکدام کمتر است( باشد.
وی ارســال ســفارش در بازار توافقــی را از طریق  
ایستگاه های معاملاتی  نامک  و صرفاً با اعتبار زمانی 
روز امکان پذیر دانست و گفت: استفاده از اعتبار برای 
خرید سهام و حق تقدم سهام در نمادهای معاملاتی 

ناشر بازار توافقی مجاز نیست.
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آقای وزیر؛ مزد کارگران کی افزایش می یابد؟
هوشنگ صدفی  به قول علما در مثل مناقشه نیســت چون یــک ضرب المثل ایرانی 
می گوید؛ بزک نمیربهار میاد، خربزه با خیار میاد...مصداق این ضرب.المثل وعده های 
متوالی معاون وزیر کار هست که دربازه زمانی مختلف، وعده افزایش حقوق کارگران را 
به مناسبت های مختلف می دهد؛ هرچند این نوع وعده های بی سرانجام، نه تنها رمقی 
و توانی به تن نحفیف و رنجور کارگران نمی دمد، بلکه بیش از پیش ناتوانی وزارت کار را 

در حمایت از اقشار زحمتکش کارگر به رخ جامعه و کارگران می کشد. 

یادداشت

وز رسانه و خشونت علیه زنان در جهان امر
زهرا میرزائی اگر در قرون گذشــته این خانواده بود که چارچوب های ســختگیرانه 
برای دختران وضع می  کرد، امروزه فضای رسانه برای ایجاد منافع اقتصادی و گسترش 
کسب و کارهای خرد و کلان از بدو تولد، افراد و به ویژه دختران را با فشار مضاعف برای 

بهتر بودن در تمامی برهه ها به ویژه جذابیت  های جنسی آنان مواجه کرده است.

دیدگاه

  آگهی تجدید مناقصه عمومی

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق غرب مازندران

مناقصه گزار: شرکت توزیع نیروی برق غرب مازندران
موضوع مناقصه: توسعه شهری و روستایی و بهسازی شبکه های امور توزیع برق شهرستان نور مهلت خرید و نحوه دریافت اسناد مناقصه
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مبلغ خرید اسناد مناقصه:
مبلغ ۵۴۵,۰۰۰ ریال بابت خرید اسناد در مدت زمان تعیین شده در بند فوق به حساب سپهر )شماره ۰۱۰۱۸۵۳۷۶۵۰۰۵( بانک صادرات کد ۲۰۰۸ تضمین شرکت در مناقصه 

فرایند ارجاع کار به مبلغ ۱,۷۱۵,۴۵۶,۰۰۰ ریال به شرح زیر می باشد:
- ضمانت نامه بانکی حداقل با اعتبار سه ماه و قابل تمدید به مدت سه ماه دیگر

- اصل فیش واریز وجه به حساب جام به شماره ۱۶۷۲۰۴۰۵/۵۰ بانک ملت شعبه مرکزی چالوس
- ضمانتنامه صادره توسط موسسات بیمه گر دارای مجوز لازم برای فعالیت و صدور ضمانت نامه از سوی بیمه مرکزی ایران کسر از محل مطالبات به صورت سند حسابداری از محل 

مطالبات قطعی تایید شده از سوی امور مالی چک تضمین شده بانکی چک( شخصی مورد قبول نمی باشد
تاریخ بارگزاری پاکات مناقصه:

روز شنبه ساعت ۰۸:۰۰( مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۲۹
تاریخ گشایش پاکات مناقصه

زمان بازگشایی ساعت ۱۰:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۲۹ در محل حوزه ستاد شرکت اتاق معاون مالی و پشتیبانی
سایر شرایط:

مبلغ پایه مناقصه ۱۹,۸۰۹۱۱۱,۳۹۷ ریال می باشد.
- هزینه آگهی هر دو نوبت بر عهده دستگاه مناقصه گزار می باشد.

به پیشنهادهای فاقد امضاء، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از مدت انقضاء مقرر در فراخوان واصل میشود مطلقا ترتیب اثر داده نمی شود.
حضور یک نفر از طرف مناقصه گران با ارائه معرفی نامه کتبی در جلسه گشایش پاکات آزاد می باشد.

اعتبار موضوع مناقصه از منابع داخلی تامین شده است.
- سایر اطلاعات و جزییات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است

چاپ نوبت اول روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۱۰ چاپ نوبت دوم روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۱۲

نوبت دوم

شناسه آگهی: 1577572  )یک مرحله ای ( شماره ۱۴۰۲/۱۵۱-۰۷

بنزین

سالاری شایعه های واردات روزانه ۳۰ میلیون 
لیتر بنزین در فضای مجــازی را دروغ خواند 
و گفت: واردات این مقــدار بنزین به بیش از ۶ 

میلیارد لیتر ظرفیت ذخیره سازی نیاز دارد.
به نقل از وزارت نفت، جلیل ســالاری در آئین 
تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی اظهار کرد: دســتگاه های 
شــایعه پراکنی فضای مجازی به طور مستمر 
مشــغول کارنــد و اعــدادی غیرمنطقــی و 
غیرکارشناسی اعلام می کنند که در این باره 
لازم اســت اهالی فن و کارشناســان و مردم 
اخبار دقیق و صحیح آمــاری را از منابع اصلی 

دریافت کنند.
وی با تأکید بر اینکه کل مخازن ذخیره سازی 
ما پاسخگوی این مقدار واردات بنزین نیست، 
تأکید کرد: این موضوع در حالی اســت که ما 
روزانه ۱۱۷ میلیون لیتــر بنزین نیز در داخل 
کشــور تولید می کنیم، پس چگونه می توانیم 
این حجم بنزیــن را ذخیره کنیــم، بنابراین 
اطلاعاتی که در فضای مجازی در حوزه بنزین، 
مصرف سوخت، قیمت و سیاست های قیمتی 

و غیر قیمتی مطرح می شود، بیشتر نادرست 
اســت و اطلاعات صحیح باید از مجموعه های 
کارشناســی دریافت شــود و به این اطلاعات 

نادرست توجه نکرد.
معاون وزیر نفــت در امور پالایــش و پخش 
تصریح کرد: شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی را دیگر نمی توان با نظام کارمزدی اداره 
کرد و ما به سمت توسعه ای شدن این شرکت، 
اصلاح ســاختار و اصلاح اساســنامه در حال 

حرکت هستیم.

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
باید از فهرست واگذاری خارج شود

سالاری با اشاره به اینکه شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی نباید در فهرســت 
واگذاری قــرار گیرد، بیان کرد: شــرکت ملی 
پخــش فرآورده هــای نفتی رکن اساســی 
مجموعه اســت که بــدون کارشناســی در 
فهرســت واگذاری قرار گرفتــه و اقدام های 
توســعه ای آن متوقف شــده اســت. در حال 
مطالعــه و پیگیری هســتیم که از فهرســت 

واگذاری خارج شود.
وی افزود: اگــر بخواهیم مصرف ســالانه ۴۳ 
میلیارد لیتر بنزین را تأمین کنیم، بی شــک 
به ذخیره ســازی های راهبردی نیاز اســت و 
الگوی حمــل نیز باید تغییر کنــد، همچنین 
توســعه زیرســاخت های شــبکه خطوط و 
توسعه پالایشگاهی نیاز اســت و طبق قانون 
هوای پاک نیز باید این زیرســاخت ها در کنار 

مدیریت مصرف تحقق یابد.
مدیرعامــل شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده هــای نفتی گفت: آمــار ۶۹ درصدی 
مصــرف ســوخت در بخــش حمل ونقــل 
خودروهای شخصی نشــان می دهد در حوزه 
حمل ونقل عمومی اقدامی مؤثر انجام نشــده 
است، همچنین ۲۰ درصد مصرف سوخت ما 
به موتورســیکلت ها مربوط می شود، از طرفی 
لازم است صنعت خودروسازی اصلاح شود و 
قرار نیست ما در کشــور به دلیل این چالش ها 
سرمایه سوزی کنیم، بلکه باید سرمایه کشور 
در حوزه تکمیل زنجیــره ارزش به کار گرفته 

شود.

اخبار و اعداد واردات بنزین زاییده دستگاه های شایعه پراکنی است

جزییات معاملات سهام در بازار توافقی تشریح شد

صفحه 8

وزارت صمت اعلام کرد

و توسط برخی  دپوی خودر
وساز صحت ندارد  شرکت های خودر



در رزمایش مشترک پهپادی ارتش انجام شد

ونمایی از جدیدترین پهپاد ارتش ر

رهبر معظم انقلاب:

وی اسب بازنده است قمار عادی سازی با صهیونیست ها شرط بندی ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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رئیسی: 
دانشجوی تلاشگر و استاد زبده از الزامات تحول 

در دانشگاه هستند
 رئیس جمهور دانشــگاه ها را مرکز اندیشــه و اتاق فکر دولت معرفی کرد 
و با بیان اینکه دانشجوی تلاشگر، اســتاد زبده و محتوای درسی مناسب 
از ضروریات تحول در دانشگاه ها هســتند، از نهاد دانشگاه خواست که با 
تدوین نظام مســائل کشور، در مســیر اجرای آن دوشــادوش مجریان 
ایستاده و بر حسن اجرای آن نظارت کند. آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« 
در مراسم جشن میلاد باسعادت نبی مکرم اسلام حضرت محمد مصطفی 
)ص( و امــام جعفر صــادق )ع( که در دانشــگاه امام صــادق )ع( برگزار 
شد، با اشــاره به تأکید رهبر معظم انقلاب اســلامی بر ضرورت تحول در 
دانشگاه ها، دانشجوی تلاشگر و مخلص، اساتید زبده و متعهد و محتوای 
درسی مناســب را در تحقق تحول موثر دانســت و ابراز امیدواری کرد در 
دوره دولت مردمــی گام های بلنــدی در جهت ارتقای علــم و دانش در 
کشور برداشته شــود.رئیس جمهور لازمه تحقق تحول مورد نظر رهبری 
را برداشتن دو گام اساسی دانست و افزود: گام اول تحول شناختی بوده که 

همان اعتقاد عمیق به تحول و باور به »ما می توانیم« است.
آیت الله رئیســی، تحول فرآینــدی را گام دوم در مســیر تحقق تحول 
برشــمرد و گفت: باید فرآیندهای اجرایی مورد بازنگــری جدی قرار 
گیرد و مراجع بازنگری این جرات و جســارت را داشــته باشند که در 
صورت اشتباه بودن فرآیندها، آن را بیان کنند و بهترین مکان برای این 

بازنگری دانشگاه به عنوان کانون علم و نوآوری است.
رئیس جمهور دانشگاه ها را مرکز اندیشه و اتاق فکر دولت معرفی کرد و 
افزود: دانشگاه باید نظام مسائل کشور را تدوین کرده و در مسیر اجرای 

آن دوشادوش مجریان ایستاده و بر حسن اجرای آن نظارت کند.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه امــام خمینی )ره( پرچــم اجرای دین 
و عدالت را برافراشــت و رهبر معظم انقلاب نیز همین مســیر را ادامه 
داده اند، اظهار داشــت: در ۴۰ سال گذشــته هر جا به منظومه فکری 
امام راحــل و رهبر معظم انقلاب کــه برگرفته از قرآن، ســنت نبوی و 
بیانات اولیای دین بــوده عمل کرده ایم، توفیقات زیادی داشــته ایم و 
برعکس هر جا افرادی به مسئولیت رســیده اند که به عمل به منظومه 
فکری امام و رهبری و نسخه های بومی و مبتنی بر اسلام باور نداشته اند، 
شاهد عقب ماندگی هستیم. اگر در همه حوزه ها به این منظومه فکری 
عمل می شــد، امروز وضع ما متفــاوت بود.رئیس قوه مجریه با اشــاره 
به اســناد بالادســتی نظام در عرصه های مختلف صنعــت، آموزش، 
رشد اقتصادی، ســلامت و محیط زیســت، تصریح کرد: باور به شعار ما 
می توانیم و برخورداری از روحیه جهادی در اجرای این اسناد می تواند 
ما را در گشــودن گره ها یاری کند.وی با بیان اینکــه دولت مردمی به 
دنبال ایجاد یک نظام اداری کارآمد و عادلانه اســت، افزود: در مســیر 
ایجاد این نظام اداری کارآمد و عادلانه نیز نقش دانشگاه ها بیش از سایر 

دستگاه هاست.

آیت الله رئیسی در ادامه با بیان مصادیق پیشرفت های چشمگیر کشور 
در طول بیش از ۴۰ سال گذشته، به راه اندازی اردوی راهیان پیشرفت 
در دولت مردمی برای معرفی ظرفیت های کم نظیر موجود در کشــور 
به نســل جوان، به ویژه دانشجویان و دانش آموزان اشــاره کرد و اظهار 
داشــت: امروز دولت این آمادگی را دارد و از همه دانشگاه های کشور و 
همه مراکز علمی، فرهنگی و حوزه ها دعوت و درخواســت می کند که 
در جهت حل مسائل و رفع مشــکلات در حوزه های مختلف مشارکت 
داشته باشند؛ چرا که راهکارهای مبتنی بر نظریه های علمی و دقیق در 

دوره های مختلف دستخوش تغییر سلیقه های گوناگون نخواهد شد.

امیرعبداللهیان در نشست با میهمانان کنفرانس وحدت:
وابط با کشورهای اسلامی  ما از صفحه جدید ر

استقبال می کنیم
وزیر خارجه کشــورمان گفت: مــا از صفحه جدید روابط با کشــورهای 
اسلامی اســتقبال می کنیم، اما در توافقات با کشــورهای مسلمان باید 
بر اساس حفظ منافع فلسطین و نامشروع دانســتن رژیم صهیونیستی 
پیش برویم.نشست حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه و مدیران 
ارشــد این وزارتخانه با میهمانان ســی و هفتمین کنفرانس بین المللی 
وحدت اسلامی برگزار شــد.وزیر امور خارجه کشورمان در این نشست، 
ضمن قدردانــی از تلاش هــای دبیرکل مجمــع تقریــب در برگزاری 
کنفرانس وحدت، این کنفرانس را پرچمــدار وحدت و تقریب در جهان 
اسلام دانست.وزیر امور خارجه کشــورمان در بخشی از سخنان خود در 
این نشست تصریح کرد: بر اساس شاخص های علمی، نظم و نظام جهانی 
بین المللی در حال تغییر اســت و در تغییر و تحول نظم جهانی، آمریکا 
به عنوان یک ابرقــدرت که دهه ها بــرای یکجانبه گرایی تلاش می کرد، 

همچنان شاخصه هایی از هژمون را دارد، اما قادر به اعمال آن نیست.
امیرعبداللهیــان اقدام تروریســتی دولت ترامپ در ترور ســردار بین 
المللی مبارزه با تروریســم، شهید حاج قاسم ســلیمانی و پاسخ قاطع 
جمهوری اســلامی ایران به این اقدام در هدف قــرار دادن پایگاه عین 
الاسد و ناتوانی ایالات متحده در نشــان دادن کوچک ترین واکنشی به 
آن را نمونه ای از قــادر نبودن به اعمال هژمون از ســوی ایالات متحده 
و از مصادیق تغییر نظم جهانی دانســت .وزیر امور خارجه کشورمان در 
تبیین شرایط جهانی افزود: امروز جهان در پیچ تاریخی تندی قرار دارد 
که رسالت علما و اندیشمندان در سراسر جهان را ده چندان کرده است.

امیرعبداللهیان تاکید کرد: ما در منطقه و جهان، وارد صحنه جدیدی از 
تحولات شده ایم و امروز این درک در حال تقویت شدن است که اگر ما 

به فکر امنیت خود نباشیم، دیگران کمکی نمی کنند.
وزیر امور خارجه خاطرنشــان کرد: امروز ما شاهد بازگشت روابط ایران 
و عربستان هستیم، بنای ما این است که روابط عمیق و گسترده ای بین 
ایران و عربســتان با نگاه به مصالح جهان اسلام و با هدف مأیوس کردن 

دشمن و بستن راه عادی سازی روابط داشته باشیم.
امیرعبداللهیــان در ادامه تصریح کــرد: ما از صفحه جدیــد روابط با 
کشــورهای اســلامی اســتقبال می کنیم، اما معتقدیم در توافقات با 
کشورهای مســلمان باید بر اساس حفظ منافع فلســطین و نامشروع 
دانستن رژیم صهیونیســتی پیش برویم.وزیر امور خارجه کشورمان به 
روابط رو به بهبود ایران و مصر هم اشاره کرد و گفت: با وزیر امور خارجه 
مصر دیدار کرده و توافقات خوبی انجام داده ایم که امیدواریم شاهد یک 
تحول خوب به نفع دو ملت باشــیم.امیرعبداللهیان همچنین با اشاره 
به ســخنرانی رئیس جمهور اســلامی ایران در نشست مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد در نیویورک در ســال جاری، افزود: رئیس جمهور 
کشورمان با حضور در ســازمان ملل دو ابتکار مهم داشتند؛ علاوه بر بالا 
بردن قرآن در این نشست، ایشان موضوع مهم خانواده را مطرح کردند، 
چرا که جنبش جهانی همبستگی با خانواده باید در جهان به راه بیفتد. 
ما در حال پیگیری این موضوع در مؤسسات فرهنگی هستیم تا تبدیل 

به یک جنبش جهانی شود.

تریبون

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: »بریکس 
پی« شبه سوئیفت یا نحوه تســویه تعهداتی است که 
می تواند جایگزین ســوئیفت شود و ســیطره دلار در 

اقتصاد دنیا را به کمترین حد خودش برساند.
محمدرضا پورابراهیمی، با اشــاره بــه اظهارات اخیر 
رئیس مجلس شــورای اســلامی مبنی بر اینکه قرار 
است ســامانه »بریکس پی« جایگزین سوئیفت شود، 
اظهار داشت: کشورهای دنیا با رویکردهای جدیدی در 
تجارت و حوزه اقتصادی ورود می کنند و همین مسئله 
باعث شده که بتوان گفت سیطره دلار بر اقتصاد دنیا به 

عنوان ارز غالب رو به پایان است.
وی متذکر شــد: از آنجایی که آمریکا طی ســال های 
اخیر تمام تــلاش خود را به کار گرفته تــا از طریق این 
ارز جهان شمول یعنی دلار، آثار و پیامدهای مشکلات 

اقتصادی داخلی خود را به ســایر کشــورها 
انتقال دهد و بــرای آنان بحــران اقتصادی 
ایجاد کند، امروز جمع بندی کشورهای دنیا 
این است که لازم نیســت ما با یک ارز جهان 
شــمول کار کنیم و می توان ســاختارهای 

جدیدی را جایگزین دلار کرد.
رئیــس کمیســیون اقتصــادی مجلــس 

شورای اســلامی تصریح کرد: بریکس در حال تشکیل 
یــک اتحادیه اقتصــادی و بــه دنبال آن اســت که با 
سازوکارهایی مســتقل، تســویه تعهدات را در مقابل 

مبادلاتی که انجام می شود، محقق کند.
نماینده مــردم کرمان در مجلس شــورای اســلامی 
با اشــاره به اینکه این نــگاه جدید برگرفته از ســوابق 
همکاری اقتصادی اعضای بریکس اســت، عنوان کرد: 

برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی 
اعضای اصلی بریکس هستند و پیمان پولی 
دوجانبه بین این کشــورها طی ســال های 

اخیر شکل گرفته است.
وی ادامه داد: »بریکس پی« یک ســازوکار و 
سیستم پرداخت تعهدات است که می توان 
در قالب انعقاد موافقتنامــه و با پیمان پولی 

دوجانبه یا چندجانبه آن را اجرایی کرد.
 این سازوکار کاملًا با شــرایط اقتصادی ایران در زمان 
تحریم تطبیق دارد و ایران در شرایط تحریم می تواند از 
این طریق گامی بلند به سمت دستاوردهای اقتصادی 

بردارد.
پورابراهیمی بیان کرد: بخشی از ســازوکار »بریکس 
پی« در قالب توافق بین اعضــای گروه بریکس از قدیم 

وجود داشته و بخشــی از آن هم در حال شکل گیری 
است. روســیه هم که عضو بریکس است، دقیقاً شرایط 
ما را در حوزه تحریم های اقتصادی دارد و ایران و سایر 
کشورهای عضو بریکس که تحت تحریم های ظالمانه 
هســتند، می توانند از طریق این ظرفیــت از تحریم، 

سیطره دلار و سوئیفت رها شوند.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا »بریکس پی« 
می تواند جایگزین ســوئیفت شــود، گفت: سوئیفت 
رویکردی متعارف در دنیا برای تســویه تعهدات بین 
کشــورها از طریق خزانه داری آمریکاست و »بریکس 
پی« شبه سوئیفت یا نحوه تســویه تعهداتی است که 
می تواند جایگزین ســوئیفت شــود، کارایــی زیادی 
خواهد داشــت و ســیطره دلار در اقتصاد دنیــا را به 

کمترین حد خودش می رساند.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: با خروج 
فولاد و سیمان از بورس کالا موافق نیستم بلکه معتقدم 
دولت باید مانع سوء استفاده تولیدکنندگان در افزایش 
قیمت ها شــود.جعفر قادری عضو کمیســیون برنامه و 

بودجه در مورد طرح موضوع وزیر راه و شهرســازی برای 
خروج ســیمان و فولاد از بورس کالا به دلیل رشد قیمت 
این کالاها اظهار داشت: وقتی انحصار فروش در بازار یک 
کالا باشد، ممکن است عرضه کنندگان و تولیدکنندگان 

عمده از موقعیت شأن در بازار سو استفاده کنند و در این 
شرایط دولت باید ورود پیدا کند و جلوی قیمت سازی را 
بگیرد.در موضوع سیمان و فولاد، دولت نباید این کالاها 
را از بازار بورس کالا خارج کند بلکه باید مانع سو استفاده 

تولیدکنندگان در افزایش قیمت ها شــود و در حالی که 
اجازه صادرات می دهد، اجــازه واردات هم بدهد که اگر 
تولیدکنندگان در داخل قیمت ها را غیرواقعی بالا بردند، 

دولت بتواند از طریق واردات قیمت ها را متعادل کند.

مجلس

مجلس

خریدار  ســخنگوی رزمایش مشــترک 
پهپــادی ۱۴۰۲ ارتــش گفــت: در ادامه 
مراحل اصلی رزمایش مشــترک پهپادی 
ارتش، پهپاد کمان ۱۹ برای نخســتین بار 
با انجام پرواز به چرخه عملیاتی ارتش وارد 
و عملیات اخلال هواپایــه و اقدامات جنگ 
الکترونیک نیز در حوزه پهپادی با موفقیت 

اجرا شد.
امیر ســرتیپ علیرضا شــیخ اظهــار کرد: 
در ادامه ایــن رزمایــش، یگان های جنگ 
الکترونیــک از نیروهــای چهارگانه ارتش 
روش ها و راهکارهای جنــگ الکترونیک را 

تمرین و اجرا کردند.
وی ادامــه داد: عملیات اخــلال ارتباطی 
زمین پایــه در ارتبــاط پهپاد با ایســتگاه 
کنترل زمینی و اخــلال الکترونیک بر روی 
پهپادهای مهاجم نیروی حمله ور و کنترل 
این پهپادها به منظــور جلوگیری از نفوذ به 

منطقه رزمایش از جملــه اقدامات صورت 
گرفتــه در این بخــش از رزمایــش بود که  
توســط نیروهای جنگالی حاضر در منطقه 

رزمایش تمرین شد.
ســخنگوی رزمایــش مشــترک پهپادی 
۱۴۰۲ ارتــش افــزود: همچنیــن در این 
مرحله از رزمایــش، عملیــات اختلال در 
ارتباط پهپادی به صورت هواپایه و توســط 
پهپادهای ابابیل ۴ و کمــان ۱۹ با موفقیت 

اجرا شد.
امیر شــیخ ادامه داد: مقابله بــا تهدیدات 
متصــور در عملیات پهپادی با اســتفاده از 
تجهیــزات نوین جنــگ الکترونیک زمین 
پایه و هوا پایه و همچنین ســامانه های خود 
حفاظتی از دیگر اقدامات صورت گرفته در 

رزمایش مشترک پهپادی ارتش بود.
ســخنگوی رزمایــش مشــترک پهپادی 
۱۴۰۲ ارتش با اشــاره به عملیات موفقیت 

آمیز پهپاد کمان ۱۹ ارتــش در جریان این 
رزمایش تخصصی خاطرنشــان کرد:  پهپاد 
کمان ۱۹برای نخســتین بار با انجام پرواز 
رزمی به چرخه عملیاتی این نیرو وارد شــد 
و با پرواز از یکی از پایگاه های پهپادی ارتش 
در کشور جنگ الکترونیک و اخلال راداری 

به صورت هوا پایه را با موفقیت انجام داد.
وی تصریح کرد: بخــش زیادی از تجهیزات 
و تســلیحات بومــی اســتفاده شــده در 
ایــن رزمایش نیز کــه به دســت جوانان و 
متخصصان کشــورمان طراحــی و تولید 
شده است به دلیل طبقه بندی و ملاحظات 
محرمانگی فناوری های بکار گرفته شده در 
این تسلیحات قابلیت رسانه ای شدن ندارد 
و در وقت مقتضی ویژگی هــا و قابلیت های 
آنها به ســمع و نظــر ملت شــریف ایران 

اسلامی خواهد رسید.
ســخنگوی رزمایــش مشــترک پهپادی 

۱۴۰۲ ارتش با بیان اینکه رزمایش مشترک 
پهپادی ارتش بر اســاس تهدیدات موجود 
طراحــی و در میدانی مشــابه واقعیت اجرا 
می شــود، تصریح کرد: طرح هــای تعریف 
شــده در این رزمایش بر اساس برآوردهای 
اطلاعاتی از تهدیدهای بالقــوه و مطابق با 
واقعیت هــای عرصه نبرد اســت و مراحل 
مختلف این رزمایش با نظارت ســتادهای 
بالا دستی از جمله قرارگاه مرکزی حضرت 
خاتم الانبیــاء )ص( و قرارگاه راهکنشــی 

ذوالفقار ارتش ارزیابی می شود.
امیرشــیخ، پیــام رزمایــش مشــترک 
پهپــادی ۱۴۰۲ ارتــش بــه کشــورهای 
منطقه را برقراری صلح و دوســتی دانست 
و خاطرنشان کرد: کشــورهای منطقه باید 
بدانند که با تکیه بر توان و اتحاد و بدون نیاز 
به حضور کشورهای فرامنطقه ای و بازیگران 
نا امن کننــده، جنگ طلب و اشــغالگران 

می توانیم صلــح و آرامش و امنیــت را در 
منطقه حفظ کنیم.

سخنگوی رزمایش مشترک پهپادی ۱۴۰۲ 
ارتــش، اقتــدار جمهوری اســلامی ایران 
برای برقراری و حفظ صلــح در منطقه، بی 
اثر بودن تحریم های تسلیحاتی علیه ایران 
با بهره مندی از ســلاح ها و تجهیزات بومی 
و نمایــش علمی و اقتدار ارتــش در دفاع از 
میهن اســلامی و نظام مقــدس جمهوری 
اســلامی ایران را از جمله اهداف برگزاری 

این رزمایش عنوان کرد.

پورابراهیمی:بریکس پی شبه سوئیفت است

وج سیمان و فولاد از بورس نیستم موافق خر

خریدار  حضــرت آیــت الله خامنه ای در 
دیدار مسئولان نظام، ســفرای کشورهای 
اســلامی و مهمانان کنفرانــس وحدت در 
عیــد ولادت پیامبر اعظــم )ص( فرمودند 
رژیم صهیونیســتی از غیظ کشورهایی که 
نگذاشــتند هدف این رژیم برای دستیابی 
به نیل تا فــرات محقق شــود خواهد مُرد و 
به دولت هایی که ســراغ قمار عادی سازی 
رفته اند، هشــدار دادند که از شــرط بندی 

روی اسب بازنده ضرر خواهند کرد.
 در خجســته ســالروز ولادت با سعادت 
محمــد  مرتبــت،  ختمــی  حضــرت 
مصطفــی)ص( و حضــرت امــام جعفر 
صــادق)ع(، رهبــر انقلاب اســلامی در 
دیدار مســئولان نظام، سفرای کشورهای 
اســلامی، مهمانــان کنفرانــس وحدت 
و جمعــی از قشــرهای مختلــف مردم، 
احساس خطر قدرت های زورگو از تعالیم 
قرآن کریم را علــت طراحی های آنها برای 
اهانــت به این کتــاب الهــی خواندند و با 
تأکید بر اینکــه راه مقابله با دخالت آمریکا 
و قدرت هــای زورگو، اتحاد کشــورهای 
اسلامی و اتخاذ خط مشی واحد در مسائل 
اساسی اســت، گفتند: قمار عادی سازی 
روابــط بــا رژیــم صهیونیســتی مانند 
شرط بندی روی اســب بازنده، محکوم به 
باخت است چرا که نهضت فلسطین امروز 
سرزنده تر و آماده تر از همیشه است و رژیم 

غاصب، رفتنی و در حال مرگ است.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار با تبریک 
عید بــزرگ و نورانی میــلاد پیامبر اعظم 
)ص( و حضرت امــام جعفر صادق )ع(، فهم 
بشری از فهم شــخصیت والای آن بزرگوار 
و زبان بشــر را از بیان فضائــل آن حضرت 
قاصر دانســتند و گفتند: خورشــید تابان 
پیامبــر اعظم بر گردن همه آحاد بشــریت 
حق دارد و همه مدیون او هســتند؛ چرا که 
پیامبر همچون طبیبی ماهر و حاذق، نسخه 
معرفتی و عملی عــلاج همه دردهای اصلی 
مانند فقر، جهل، ظلم، تبعیض، شــهوات، 
بی ایمانــی، بی هدفی، مفاســد اخلاقی و 
آســیب های اجتماعــی را به بشــر عرضه 
کرده است.ایشان با اشــاره به ارزشمندی 
حق حیات نزد همه عقــلای عالمَ به عنوان 
بالاترین حق انســانی افزودند: خداوند در 
قرآن می فرماید پیامبر حیاتی ابدی به شما 
می بخشد که ســعادت دنیا و آخرت شما را 
تأمین می کند که این حیات تمام شــدنی و 

آسیب پذیر نیســت؛ بنابراین همه مدیون 
پیامبر هســتیم و ایشــان بر بشــریت حق 
حیات دارند.رهبر انقلاب با استناد به آیه ای 
از قرآن کریــم، راه ادای دِین بــه پیامبر را 
»جهاد کامل در راه خدا« خواندند و گفتند: 
معنای جهاد فقط جهاد با سلاح نیست بلکه 
جهاد در همه میدان ها اعم از علم، سیاست، 
معرفت و اخلاق مصــداق دارد و با جهاد در 
این عرصه ها می توان ادای دین به آن وجود 
مقدس را تا حــد توان انجام داد.ایشــان با 
تأکید بر اینکه امروز دشــمنی با اســلام از 
همیشه آشکارتر اســت، اهانت جاهلانه به 
قرآن را نمونه ای از این دشمنی ها دانستند 
و خاطرنشــان کردند: یک ابله جاهل اهانت 
می کند و یک دولتی حمایــت می کند که 
این نشان می دهد مسأله صرفاً یک اقدام در 

صحنه و اهانت آمیز نیست.
رهبر انقلاب اســلامی افزودند: به آن انسان 
نــادان و جاهــل کاری نداریــم کــه برای 
تأمیــن مقاصد عناصر پشــت پرده، خود را 
به شــدیدترین مجازات ها و اعدام محکوم 
می کند؛ بحث بر سر طراحان این جنایت ها 

و کارهای نفرت انگیز است.
حضرت آیت الله خامنــه ای، خیال تضعیف 
قرآن با این اقدامات را واهی و موجب افشای 
باطن دشــمنان قرآن دانســتند و افزودند: 
قرآن، کتاب حکمت و معرفت و انسان سازی 
و بیداری است و دشمنی با قرآن، در حقیقت 

دشمنی با این مفاهیم والا است. البته قرآن 
برای قدرتهای فاسد تهدید است چرا که هم 
ظلم را محکوم می کند هم انسان زیر ستم را 

که تن به ستم پذیری داده، ملامت می کند.
ایشــان توجیه اهانت به قرآن بــا ادعاهای 
تکــراری، دروغ و غلطی همچــون آزادی 
بیان را باعث بی آبرویی مدعیان دانســتند و 
گفتند: آیا در کشورهایی که به بهانه آزادی 
بیان اجــازه اهانت به قرآن داده می شــود، 
اجازه تعرض به نمادهای صهیونیســتی را 
هم می دهند؟ با چه زبانی از این روشــن تر 
می تــوان اثبات کرد که اینها تحت ســلطه 
صهیونیست های ظالم، جنایتکار و غارتگر 
دنیا هستند.رهبر انقلاب در بخش دیگری 
از سخنانشــان با اشــاره به مناسبت هفته 
وحدت، سران و سیاســتمداران کشورهای 
اســلامی و صاحبنظران و نخبــگان جهان 
اســلام را بــه تفکر بــر روی این پرســش 
فراخواندند که »دشــمن اتحاد کشورهای 
اســلامی کیست و اتحاد مســلمانان به چه 
کســانی ضرر می زند و مانع دست درازی و 

غارتگری و دخالت های آنها می شود؟«.
ایشــان با تأکید بر اینکه اتحاد کشــورهای 
اســلامی در منطقه غرب آســیا و شــمال 
آفریقا مانع دزدی، زورگویی و دخالت های 
آمریکا خواهد شــد، گفتند: امروز آمریکا به 
کشورهای منطقه ضربه سیاسی و اقتصادی 
می زند، نفت سوریه را می دزد، داعش ظالم 

و وحشی و خونخوار را در اردوگاههای خود 
محافظت و نگهــداری می کند تا در روز نیاز 
دوباره به میدان بیاورد و در امور کشــورها 
دخالت می کند، اما اگر همه متحد باشیم و 
ایران، عراق، سوریه، لبنان، عربستان، مصر، 
اردن و کشورهای حاشیه خلیج فارس خط 
مشی واحدی را در مســائل اساسی و کلی 
اتخاذ کنند، قدرت های زورگو نمی توانند و 
جرأت نمی کنند در امور داخلی و سیاســت 

خارجی آنها دخالت کنند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای افزودند: ما 
همچنان که بارها گفته ایم هیچ کســی را به 
جنگ و اقدام نظامی تشــویق نمی کنیم و از 
آن اجتناب هم می کنیــم، بنابراین دعوت 
به با هم بــودن و اتحاد، بــرای جلوگیری از 
جنگ افروزی آمریکاســت؛ چــرا که آنها 
جنگ افروزی می کننــد و همه جنگ های 

منطقه عامل خارجی دارد.
ایشان تعمق همه ســران و شخصیت های 
جهان اســلام بر روی مســأله حیاتی اتحاد 
را ضــروری خواندند و در خصوص مســأله 
دیگــر منطقه، یعنی جنایت های مســتمر 
رژیم صهیونیســتی گفتند: امروز این رژیم 
نه فقط از جمهوری اســلامی ایران بلکه از 
همه کشورهای اطراف خود همچون مصر و 

سوریه و عراق نیز لبریز از کینه و غیظ است.
رهبــر انقلاب اســلامی علت ایــن کینه و 
عصبانیت را ممانعت کشورها در برهه های 

مختلف از تحقق هدف آنها یعنی غصب نیل 
تا فرات خواندند و افزودند: آنها سرشــار از 
کینه و غیظ هستند؛ البته به تعبیر قرآن که 
می گوید »خشمگین باشــید و از این خشم 
بمیرید« آنهــا در حال مرگ هســتند و به 
یاری پروردگار این آیــه درباره رژیم غاصب 
در حال تحقق است.ایشان مسأله فلسطین 
و غصب و بیرون راندن ملتــی از خانه های 
خود و شکنجه و کشــتار آنها را مسأله اولِ 
چند ده ســال اخیر دنیای اسلام خواندند و 
تأکید کردند: نظر قطعی جمهوری اسلامی 
این اســت دولت هایی که قمار عادی سازی 
روابط با رژیم صهیونیســتی را سرمشق کار 
خود قرار دهنــد، ضرر خواهنــد کرد؛ چرا 
که این رژیم رفتنی اســت و آنهــا در حال 

شرط بندی روی اسب بازنده هستند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای، جوانــان 
فلســطینی و نهضت ضد غصب و ضد ظلم 
فلســطین را امروز ســرزنده تر، با نشاط تر 
و آماده تــر از همیشــه دانســتند و گفتند: 
ان شاءالله این نهضت به نتیجه خواهد رسید 
و هچنانکه امام بزرگــوار از رژیم غاصب به 
ســرطان تعبیر کردند، این رژیم به دســت 
خودِ مردم فلسطین و نیروهای مقاومت در 

کل منطقه ریشه کن خواهد شد.
ایشــان در پایان ابــراز امیــداوری کردند 
که امــت اســلامی بــا عنایت پــروردگار 
بتواند بــا ســربلندی و شــرافت و رفعت از 
اســتعدادهای بی نظیر طبیعی و انســانی 
خود استفاده حداکثری کند.در ابتدای این 
دیدار، رئیس جمهور در ســخنانی با اشــاره 
به مجاهدت هــای پیامبر اکــرم)ص( برای 
ساختن انســان و جامعه مبتنی بر »توحید« 
و »عدالت«، ایستادگی در برابر دشمنی ها و 
همچنین مقاومت در راه هدف را از مهمترین 
آموزه هــای پیامبر اعظم برشــمرد و گفت: 
انسجام جهان اسلام بر محور اندیشه وحدت 
و مقاومت و نفی تکفیر و ســازش، نویدبخش 
شــکل گیری تمدن نوین اســلامی خواهد 
بود.وی با اشــاره به ظهور جلوه های نصرت و 
هدایت الهی در تجربه انقلاب اسلامی ایران، 
اتکاء به خدا و اعتماد به مــردم و بهره مندی 
از مزیت های نسبی جهان اســلام را عوامل 
پیشــرفت و پیروزی در برابر اراده بدخواهان 
دانست افزود: سازش بعضی دولت ها با رژیم 
صهیونیســتی برای آنها امنیت ساز نخواهد 
بود چرا که این رژیم رو بــه زوال، و پیروزی 

مقاومت، نزدیک است.
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آقای وزیر؛ مزد کارگران کی افزایش می یابد؟
هوشــنگ صدفی  به قول علما در مثل مناقشــه نیســت چون یک 

ضرب المثل ایرانی می گوید؛ بزک نمیربهار میاد، خربزه با خیار میاد...
مصداق این ضرب.المثل وعده های متوالی معاون وزیر کار هســت که 
دربازه زمانی مختلف، وعده افزایش حقوق کارگران را به مناسبت های 
مختلف می دهد؛ هرچند این نوع وعده های بی سرانجام، نه تنها رمقی 
و توانی به تن نحفیــف و رنجور کارگران نمی دمــد، بلکه بیش از پیش 
ناتوانی وزارت کار را در حمایت از اقشــار زحمتکش کارگر به رخ جامعه 
و کارگران می کشــد. رعیتی فرد، معاون روابط کار، با وجود طرح وعده 
اصلاح مزد کارگران در نیمه دوم ســال ۱۴۰۲، اماهنوز موفق به برپایی 
جلسه شــورای عالی کار در این خصوص نشده اســت هرچند که نرخ 
تورم طی چندماه اخیر، منتظر وعده های معاون وزیر کار نمانده و گوی 

سبقت را به نسبت حداقل مزد و خط فقر ترسیمی جامعه ربوده است.
معاون وزیــر کار، در گفتگوهای رســانه ای، افزایش حقــوق کارگران 
را البته منوط به افزایش حقوق کارکنان دولتی کرده اســت اما معلوم 
نیســت مزدکارگران چه ارتباط ماهوی با مزد کارکنان دولتی دارد؟ به 
خصوص که کارکنان دولتی به مناسبت های ملی و مذهبی از سبدهای 
غیرنقدی و پاداش هــای مختلــف دولتی بهره می گیرند. مشــخص 
نیست دولت کی دست به جیب می شود تا کارگران هم از صدقه سری 

دولتمردان سیزدهم، از خوان نعمت دلارهای نفتی بهره ای ببرند.
امیدواریم درصورت برگزاری جلسه تعیین مزد و مزایای کارگران، این 
بار دیگر نمایندگان کارگران در شورای عالی کار، در زمین کارفرمایان 
دولتی بازی نکنند، چون تجربه خطای فاحش نمایندگان کارگران در 
تصویب مزد سال ۱۴۰۲ در شورای عالی کار باعث شد که مزد کارگران 

براساس نرخ تورم بانک مرکزی تعیین نشود.
بگذریم امید است دولت ســیزدهم نیم نگاهی به جیب خالی کارگران 

بکند و تکانه ای به مزد و سبد خانوارهای کارگران بدهد.
در خاتمه یک پرســش از دولت مردان وزارت کار مطرح است که لازم 
است درباره آن اطلاع.رسانی شــود. با وجود وقوع حوادث تلخ کار، در 
کارگاه های مختلف کشــور و طبق آمار مراجع پزشک قانونی در سال 
۱۴۰۱، قریب ۱۹۰۰ کارگر جان خود را از دســت دادند که استان های 
تهران، اصفهان، خراســان رضوی و مازندران به ترتیب بیشترین تلفات 
انسانی را داشــته اند و طبعا با وجود بروز چنین حوادثی تلخ، هریک از 
کارفرمایان بر اســاس مفاد قانون کار به جرایم مــادی از جنبه عمومی 
جرم در مراجع قضایی محکوم شده اند که براساس ماده ۱۸۶ قانون کار 

موظفند مبالغ جرایم را در حسابی به نام وزارت کار واریز کنند.
از معاون روابط کار درخواست می شــود درباره وجوه واریزی به حساب 
وزارت کار، طی دو سال اســتقرار دولت عدالت و مردمی شفاف سازی 
کنند تــا خدای ناکــرده )بهتون برنخــورد( این درآمدهای ناشــی از 
درآمدزایی جرایم کارفرمایی، صرف سفرهای استانی وزیر و همراهان 

نشود.
اگر همیــن وجوه واریزی به حســاب وزارت کار کــه هزینه کرد آن در 
اختیار وزیر بوده، طبق ماده۱۸۶ قانون کار می بایســت در زمینه های 
رفاهــی، آموزشــی و فرهنگی کارگران صرف شــود. انتظــار می رود 
معاون روابط کار درباره هزینه های ســه گانه یادشــده برای کارگران و 

افکارعمومی اطلاع رسانی کنند.

رییس گروه برنامه ریزی سازمان مالیاتی خبر داد
 ۶۲ هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی 

در شهریور امسال وصول شد
رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای ســازمان مالیاتی کشور اعلام کرد: 
۶۱ هزار و ۹۰۵ میلیارد تومــان درآمد مالیاتــی در منابع مالیات های 

مستقیم و کالاها و خدمات در شهریور ماه امسال وصول شد.

مجتبی امیری اظهار داشــت: این آمار نســبت به مدت مشــابه سال 
گذشته رشد ۳۷ درصدی و نســبت به بودجه ۹۹ درصد تحقق داشته 
اســت.وی افزود: ۴۴ هزار میلیــارد تومان جمع وصولــی مالیات های 
مســتقیم و ۱۷ هزار و ۳۱۴ میلیــارد تومان جمع وصولــی مالیات بر 
کالاها و خدمات اســت.رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای ســازمان 
مالیاتی کشور با بیان اینکه ســهم مالیات های مستقیم ۷۲ درصد کل 
درآمدهای مالیاتی است، گفت: ۲۸ درصد نیز ســهم مالیات بر کالاها 
و خدمات اســت.به گفته امیری، در این ماه سهم مالیات مشاغل هشت 
درصد کل مالیات و ســهم مالیات کارکنان بخــش خصوصی و دولتی 

حدود ۱۱ درصد است.
وی خاطرنشان کرد: در ۶ ماه نخست امسال بیش از ۳۴۴ هزار میلیارد 
تومان کل درآمد مالیاتی وصول شده اســت که نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته رشد ۴۹ درصد و نسبت به رقم مصوب قانون بودجه تحقق 

۹۲ درصدی را نشان می دهد.

ودگاه گناباد واز مسافری از فر  نخستین پر
 پس از ۳۰ سال

 معاون وزیر و مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها و ناوبــری هوایی ایران از 
برقراری نخستین پرواز مســافری فرودگاه گناباد پس از ۳۰ سال خبر 
داد.  به گزارش شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران؛ کاپیتان رضا 
نخجوانی در بیان جزئیات این خبر ضمن اشــاره به تحقق وعده دولت 
سیزدهم به مردم جنوب خراسان اظهار داشت: با پیگیری های متعدد 
شرکت فرودگاه ها و مسئولان استانی و شــهری از سازمان هواپیمایی 
کشوری، پس از ۳۰ سال پروازهای مســافری فرودگاه شهدای گناباد 
برقرار شد. در این راســتا همزمان با میلاد مبارک حضرت رسول اکرم 
)ص( و امام جعفر صادق )ع(، پرواز هواپیمایی وارش در مســیر تهران- 

گناباد- تهران برقرار شد.
نخجوانی با بیان اینکه این پرواز به صورت هفتگی برقرار شــده اســت، 
تصریح کرد: در نخســتین پرواز بعد از افتتاح رســمی فرودگاه گناباد 
هواپیمای بوئینگ ۷۳۷ شــرکت هواپیمایی وارش با ظرفیت ۱۵۰ نفر 
در ســاعت ۱۲:۱۷ دقیقه ظهر  دیروز، سه شــنبه )۱۱ مهر( مسافران 
را از تهران به گنابــاد منتقل  کرد و در ســاعت ۱۳:۴۰ در فرودگاه این 
شهرستان به زمین نشســت.فرودگاه شــهدای گناباد، خرداد امسال 
با حضور محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی، مهرداد 
بذرپاش وزیر راه و شهرســازی و جمعی دیگر از مســئولان لشکری و 

کشوری به صورت رسمی افتتاح شد.
این فرودگاه با هزینه ای بالغ بر ۶ هزار و ۷۰۰ میلیارد ریال و با مساحتی 
در حدود ۳۸۰ هکتار ساخته شــده که دو هزار و ۷۰۰ متر، باند و دارای 
عرض ۶۰ متری اســت و تا فرودگاه مشــهد ۲۷۰ کیلومتر، تا فرودگاه 
ســبزوار ۳۰۰ کیلومتر و تا فرودگاه بیرجند در استان خراسان جنوبی 

۲۱۸ کیلومتر فاصله دارد.

یادداشت

بازار

فاطمــه امیــر احمــدی  دولــت ۴۵ 
هزارمیلیارد تومان بــه گندمکاران بدهکار 
اســت که با وجود آنکه قرار بود خرید گندم 
نقدی باشــد اما الان در پرداخت نسیه هم 

بدعهدی می کند.
 گندم، جو، برنج، شــکر و پنبــه ۵ محصول 
راهبردی اســت که وزارت جهاد کشاورزی 
برنامــه خودکفایی ۱۰۰ درصــدی آنها را 
پیگیری می کند. در ایــن مجموعه، گندم 
محصول اســتراتژیک در حــوزه تأمین و 
تضمین امنیت غذایی بوده که در رأس هرم 

مواد غذایی جهان نیز قرار دارد.
بــا  گنــدم  تأمیــن  و  تولیــد  امســال 
پیچیدگی هایی همراه شده است. دولت در 
سال زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ نسبت به میزان 
تولید گندم غافلگیر شــد زیرا بر اساس آمار 
تولید سال گذشته، پیش بینی شده بود که 
امسال حدود ۸.۵ میلیون تن گندم برداشت 

شود. اما به یکباره این رقم بالا رفت.

تولید یک دهه گندم کشور
بر اساس آمار منتشر شــده خرید تضمینی 
گندم در یک دهه گذشــته از سال ۱۳۹۲ 
تا ۱۴۰۲ به ترتیب ۶ میلیــون و ۷۱۶ هزار 
تــن )۹۳-۹۲(، ۸ میلیــون و ۸۲ هزار تن 
)۹۳-۹۴(، ۱۱ میلیــون و ۵۳۱ هــزار تن 
)۹۵-۹۴(، ۸ میلیــون و ۸۷۱ هــزار تــن 
)۹۶-۹۵(، ۹ میلیون و ۴۶۵ هزار تن )۹۶-

۹۷(، ۷ میلیــون و ۷۱۶ هزار تن )۹۷-۹۸(، 
۸ میلیــون و ۵۰۰ هزار تــن )۹۹-۹۸(، ۴ 
میلیون و ۶۵۰ هزار تن )۱۴۰۰(، ۷ میلیون 
و ۴۵۰ هــزار تــن )۱۴۰۱( و حــدود ۱۰ 

میلیون و ۳۵۰ هزار تن )۱۴۰۲( بوده است.
ســال ۹۵ با تولید بیــش از ۱۴ میلیون تن 
گندم و خرید تضمینی بیش از ۱۱ میلیون 
تــن، خودکفایی پــس از حدود ۱۳ ســال 
دوباره تکرار شــد زیرا که نخســتین جشن 
خودکفایی پس از انقلاب در ســال ۸۳ رقم 
خورد.تــداوم تولید مســاله مهمی اســت 
که در حوزه کشــاورزی ایــران کمتر به آن 
توجه شــده و هر ســال با بیش بود و کم بود 

محصولات رو به رو هستیم.

مروری بر بدحسابی دولت نسبت
 به کشاورزان

ادامه روند تولید، منوط به برگشت سرمایه 
از بــازار اســت. هنگامی کــه تولیدکننده 
کالایی تولید یا محصولی را کشــت می کند 
باید ایــن اقلام در بــازار به فروش برســد 
و هزینــه آن به چرخــه تولیــد بازگردد تا 
اســتمرار تولید و کشــت رقم بخــورد؛ به 
اصطلاح سرمایه در گردش فعالان با هزینه 

فروش محصولات قبلی تأمین می شود.
خرید برخــی محصــولات ماننــد گندم 
و دانه هــای روغنــی بنا بر سیاســت های 
بالادستی و در راستای تأمین امنیت غذایی 
از ســوی دولت انجام می شــود. بدعهدی 
دولت در پرداخــت مطالبات کشــاورزان 

گلایه هایی را به همراه داشته است.
معوق شدن مطالبات کشاورزان را نسبت به 
ادامه راه دلسرد می کند. تأخیر در پرداخت 
هزینه محصولات اتفاق تازه ای نبوده و سال 
۱۴۰۰ بــه دلیل دیرکــرد پرداخت قیمت 
محصولات کلزاکاران، آنها متضرر شــده و 

این امر موجب نارضایتیشان را فراهم کرد؛ 
از این رو بخشــی از کلــزاکاران مبادرت به 

کشت محصول دیگری کردند.
کیوان فرهنگ آســا فعــال و محقق بخش 
کشــاورزی به مهر گفت: تأخیر در تســویه 
مطالبات موجب زیان کشــاورزان و کوچ به 
زراعت دیگر شــده و از این رو سال گذشته 
کشت کلزا روند کاهشــی داشت. در استان 
مستعدی مانند خوزســتان که قبلًا ۱۲۰ تا 
۱۳۰ هزار تن کشت و برداشــت کلزا انجام 
می شــد این عدد امســال به ۴۰ تا ۵۰ هزار 
تن رســیده در حالی که دو سال قبل حتی 
بذر برای کشــت کلزا در این استان کم بود. 
بدعهدی متولیان در ســال گذشته و تأخیر 
پرداخت مطالبات کشــاورزان سبب شد تا 

آنها از کشت این دانه روغنی فاصله بگیرند.
به گفته فعالان این بازار امسال هم مطالبات 
با تأخیر بــوده و همچنــان ۳۰ درصد پول 
کلزاکاران پرداخت نشــده اســت. با تغییر 
پیش از موعد گندم در اردیبهشــت، قیمت 
ســایر کالاهــای اساســی از جملــه کلزا، 
آفتابگردان، ســویا و… نیــز تغییر کرد که 
نرخ کلزا از ۲۲ به ۳۰ هزار تومان در هر کیلو 

رسید.
تجربه ای دیگــر، در حوزه تولیــد و تحویل 
بذر اســت. علی قلی ایمانــی، مدیرعامل 
بنیاد ملی گندم کاران کشــور به مهر گفت: 
با وجود گذشت حدود ۶ ماه از تحویل بذرها 
به شــرکت های طرف قرارداد وزارت جهاد 
کشاورزی، تســویه کامل هنوز انجام نشده 

است.
پرداخت مطالبــات گندم کاران امســال 
به سرنوشــت دو محصول قبلی دچار شده 
اســت. حــدود ۱۰ میلیــون و ۳۵۰ هزار 
تن گندم از ســوی دولت خریداری شــده 
که مبلــغ آن ۱۵۵ هــزار میلیــارد تومان 
می شــود؛ از این رقم ۱۱۰ همت پرداخت و 
با وعده های پرداخت تا پایان شــهریور که 
در ادامه به پایان مهر موکول شــد همچنان 
دولت ۴۵ همت بــه گنــدم کاران بدهکار 

است.
گفتنی اســت آخرین واریز پول از ســوی 
دولت برای گنــدم کاران مربــوط به اوایل 

مرداد است.

قانون و تکلیف دولت بابت
 تأخیر پرداخت

به طور میانگین در ســنوات گذشــته پول 
گندم خریداری شــده از ســوی دولت ۲۸ 
روز پرداخــت می شــد. بر اســاس مصوبه 
داخلی شــورای قیمت گذاری محصولات 
اساسی کشاورزی در ســال گذشته، مقرر 
شــد حداکثر قیمت گنــدم تحویلی بعد از 
۴۸ ساعت انجام شــود. همچنین در قانون 
آمده اســت اگر این تأخیر بیــش از یک ماه 
باشــد بر اســاس نرخ بانکی باید خسارت 
دیرکرد پرداخت شــود.بنا به گفته معاون 
امور زراعــت وزارت جهاد کشــاورزی در 
روز شنبه ۱۱ شــهریور قرار شــد کل پول 
گندم کاران تأمیــن و تــا ۱۰ روز بعد )۲۱ 
شهریور( پرداخت شود. البته رئیس سازمان 
برنامه و بودجه هم عنوان کرده بود تســویه 
تا نیمه شــهریور خواهد بود و بخش عمده 
مطالبــات گندم کاران پرداخت می شــود. 
مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی ایران 
هم گفته، مبالغی کــه بابت خرید تضمینی 
گندم پرداخت شده به صورت علی الحساب 
با قیمــت ۱۱ هــزار و ۵۰۰ تومــان بوده و 
مابه التفاوت آن به زودی پرداخت می شود. 
ســعید راد گفته بود در این زمینه سازمان 
برنامه و بودجه در حــال تدارک تأمین پول 

مورد نیاز است.
در ادامه ســازمان برنامه و بودجه کشــور در 
اطلاعیه ای اعلام کرد مطالبــات باقی مانده 
گندم کاران که تا کنــون حدود ۷۱ درصد آن 
)۱۱۰.۷ همت( پرداخت شــده است تا پایان 
مهر تسویه می شــود. رئیس مجلس شورای 
اسلامی هم در جلسه علنی صبح شنبه ۸ مهر 
در پاسخ به تذکر جمعی از نمایندگان مجلس 
که خواســتار تســریع در پرداخت مطالبات 
گندم کاران بودند، گفت کــه درباره پرداخت 
مطالبات گندم کاران جلسه ای برگزار شده که 
در آن جلسه رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز 
حضور داشت. بر اســاس پیگیری های انجام 
شــده، حداکثر طی ۱۰ روز آینده کل بدهی 

گندم کاران پرداخت خواهد شد.

کیفیت و الزام واردات
با وجــود تولید گندم کشــور بخشــی هم 

وارد می شــود. به گفته رئیــس بنیاد ملی 
گنــدم کاران این حجــم واردات مربوط به 
نیازمندی صنایع غذایی بوده و گندم مورد 
نیاز نانوایان به طور کامــل از داخل تأمین 
می شود.بر اساس آمار در ۵ ماه نخست سال 
۵۳۵ میلیون دلار گندم وارد کشــور شده 
اســت. همچنین رئیــس کل گمرک ایران 
درباره بیشــترین کاهــش ارزش کالاهای 
وارداتــی در بیــن ۱۰ قلم عمــده در ۶ ماه 
نخست ســال گفت: برنج با ۴۹.۷۸ درصد و 
گندم با ۴۹.۲۳ درصد بیشــترین کاهش را 
دارا بودند. ذرت، دانه سویا، روغن دانه آفتاب 
گردان، برنج، گندم، روغن خام ســویا، جو 
و پالــم اوایل اقلام عمده کالاهای اساســی 
وارداتی به کشــور بودند کــه در مجموع از 
نظر وزنــی ۵۵.۲۳ درصد و از نظر ارزشــی 
۱۹.۷۳ درصد از کل واردات کشور را به خود 

اختصاص داده است.
برخی کارشناسان درباره کیفیت گندم های 
تولیدی داخــل عنوان می کننــد به دلیل 
خشکســالی و کاهش مــواد آلــی خاک 
گندم های کشــت شده کشــور از کیفیت 
مطلوبی برخوردار نیســتند و ضرورت دارد 
بــرای تغذیه بهتــر با گندم هــای مرغوب 
وارداتی مخلوط شــوند. بیژن نوروز مقدم، 
رئیس اسبق اتحادیه نان سنتی درباره طرح 
تحویل آرد غنی شــده به نانوایی ها به مهر 
گفت: گندم کشت شــده در برخی مناطق 
کشور دارای مواد پروتئینی ضعیف تر بوده و 
باید با گندم مقوی تر مخلوط شده و سپس 
برای آســیاب به کارخانه های آرد ارســال 
شود. مشکل کیفیت آرد ضرورت می کند تا 
گندم ها با نوع خارجی یا نوع داخلی غنی تر، 

مخلوط شده تا کیفیت آرد ارتقا پیدا کند.

وضعیت تولید غلات در کشور
در ادامه رسول خدابخشی، پژوهشگر حوزه 
غلات و کارشــناس صنایع غذایــی درباره 
وضعیت کشت گندم در کشور گفت: پاسخ 
این پرســش را با یک مقایسه بررسی کنیم؛ 
ایران ۶.۸ میلیون هکتار ســطح زیرکشت 
گندم دارد و آلمــان ۶.۵ میلیــون هکتار. 
برداشت ایران از این زمین ها حداکثر ۱۳.۸ 
میلیون تن اســت و این عدد بــرای آلمان 

۲۲ میلیون تن تجربه شــده اســت.وی در 
توضیح این تفاوت این دو آمار افزود: بخشی 
از این تفاوت به نحوه برداشــت دو کشور بر 
می گردد. در ایــران ۳۰ درصد محصولات 
تبدیل به ضایعات می شــود کــه دلیل آن 
برداشت با ماشــین آلاتی است که فناوری 
آن به دو دهه قبل برمی گردد و بخشــی از 

گندم ها را هنگام برداشت خرد می کند.
وی ادامه داد: از ســوی دیگر در کشــوری 
مانند آلمان نوع بذر اصلاح شــده استفاده 
می شــود که هر ۳ ســال تغییر می کند در 
حالی که در ایران یــک بذر بیش از یک دهه 
کاشته می شــود و تفاوتی نمی کند در دوره 
کم بارشی است یا پربارشی، محصول دچار 

آفت زدگی شده یا خیر.
این کارشناس حوزه غلات یادآور شد: اینکه 
عنوان می شــود کیفیت پایین نان به دلیل 
آرد بدون سبوس اســت آدرس غلط دادن 
اســت زیرا تمام انــواع آرد دارای درصدی 
سبوس هستند؛ به عنوان مثال آرد نان های 

لواش ۱۹ درصد سبوس دارند.

چرا سنگک روز به روز سفیدتر 
می شود؟

خدابخشــی در ادامه ســخنان خود افزود: 
پروتئیــن پایین منجــر به خشــکی نان 
می شود. اگر در سال ها قبل نان سنگک رنگ 
تیره داشــت به علت ســبوس بیشتر نبوده 
بلکه این رنگ تیره به نوع گندم بر می گردد. 
نوع گندم های ایران به دلیل پروتئین پایین 
زرد و سفید اســت؛ از این رو آرد استحصال 
شده هم سفید است. اما گندم های خارجی 
بر اســاس نوع گندم به قرمزی می زند و آرد 

استحصال شده از آن تیره است.
این پژوهشــگر حوزه غلات گفــت: ایران 
دارای ۲۵۰۰ رقم گندم بــود که با مدیریت 
نادرســت ۴۰۰ تا ۵۰۰ رقم آن از بین رفته 
است. در حال حاضر کارخانه های آرد ایران 
با ۳۰ درصد ظرفیت و حتــی کمتر فعالیت 
دارنــد در حالی کــه یکی از مــدرن ترین 
کارخانه های آردسازی در منطقه با ظرفیت 

بالا برای ایران است.
خدابخشی با بیان اینکه تولید هر کیلو گندم 
۱۳۰۰ لیتر آب مصرف می کند، عنوان کرد: 
بهترین زمین ها مربوط به کردســتان با ۱.۸ 
میلیون تن آرد به دســت آمــده از گندم آن 
بوده که مناسب کارخانجات تولیدی کیک 
و بیسکویت اســت. در کنار آن ما می توانیم 
بازار آرد سوریه و کشــورهای خلیج فارس 
را با گندم روســیه پوشــش دهیم. ظرفیت 
ذخیره آرد ایران ۲۳ تا ۲۷ میلیون تن است 
در حالی که بازار داخل بــه ۱۰ میلیون تن 
گندم نیاز دارد. همچنیــن با توجه به انرژی 
ارزان قیمــت و غنی ایــران در مقابل زغال 
ســنگ ترکیه، می توانیــم آرد ارزان قیمت 
تر به بــازار جهانی عرضه کنیم. براســاس 
آمارهای ارائه شده می توانیم ۲۱ میلیون تن 
ذخیره سازی استاندارد گندم داشته باشیم؛ 
هم اکنون روســیه همسایه شــمالی ایران 
بزرگ ترین تولیدکننده گندم جهان اســت 
که درخواست داشــت این گندم را تحویل 
ایران دهد اما به دلایلی این امر انجام نشــد و 
امروز ترکیه این گندم ها را خریداری کرده و 

بازار آرد عراق را پوشش می دهد.

وزارت صمت اعلام کرد

وساز صحت ندارد و توسط برخی شرکت های خودر دپوی خودر
خریدار  به  دنبال اخبار منتشــر شــده 
پیرامون دپوی محصولات خودروســازان 
در پارکینگ هــا با هدف افزایــش قیمت، 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت ایــن 
موضوع را تکذیب و بــه صراحت اعلام کرد 
که دپوی خودرو توسط برخی شرکت های 
خودروســاز صحت نــدارد؛ ضمــن اینکه 
ایران خودرو نیز این موضوع را تکذیب کرده 

است.
 اخیــرا در یک گــزارش تصویــری خبری 
مبنی بــر دپوی محصــولات تولیدی یکی 
از خودروســازان در پارکینگ این شرکت  
منتشر شــد؛ در ابتدا موضوع اســتاندارد 
خودروهــا مطرح شــد که ایــن خودروها 
منتظر ارائه استاندارد از سوی سازمان ملی 
استاندارد ایران هستند، اما سپس با حضور 
رئیس سازمان ملی استاندارد در پارکینگ 
خودروســاز مذکور، بحث اســتاندارد نیز 
تکذیــب و اعلام شــد که همــه خودروها، 
مجوزهای استانداردی را دریافت کرده اند.  

به دنبــال این موضــوع )پیــش از حضور 
رئیس ســازمان اســتاندارد در پارکینگ 
خودروســاز(، این شــرکت خودروســاز 
ضمن تکذیــب موضوع دپــوی خودروها 
به امید افزایــش قیمت، اعلام کــرد: روند 
شــماره گذاری و تحویــل خودروهــای 
موجود در پارکینگ ها در حال انجام است. 
برخلاف آنکه به شکلی نامعتبر عنوان شده 

که به بهانــه افزایش قیمــت، خودروها در 
پارکینگ ها متوقف شــده اند، طی ماه های 
اخیر با وجود شــرایط سخت تامین و تولید، 
میانگین تولید روزانــه  همچنان بیش تر از 
۲۰۰۰ دستگاه خودرو حفظ شده و شرکت 
همواره به دنبــال افزایش عرضــه و انجام 

تعهدات به مشتریان است.  
مجدد روز دوشــنبه مدیرعامــل این گروه 
خودروســازی، از آغاز تحویل قریب به ۲۰ 
هزار دســتگاه خودرو از امــروز خبر داد و 
گفت: ۱۹ هزار و ۷۰۰ دســتگاه خودرو در 
پارکینگ شرکت موجود اســت که فاکتور 
و وجــه آن ها از مــردم دریافت شــده و در 
حقیقــت متعلق به مردم اســت که تحویل 

آن ها آغاز می شود.
وی تاکید کــرد: بنابراین ایــن ذهنیت که 
خودروها تحویل مشــتریان نخواهد شد تا 
افزایش قیمت اتفاق بیفتد، با توجه به اینکه 
خودروها فاکتور شــده و وجه آن ها دریافت 
شده است، هر افزایش قیمتی، هیچ تاثیری 
در ایــن ۱۹ هــزار و ۷۰۰ خــودرو نخواهد 

داشت.
این مدیرعامل خودروســاز ادامــه داد: ما 
به دلیــل اینکه براســاس مــاده ۱۰ قانون 
ســاماندهی، بایســتی ۱.۵ درصــد را به 
مجموعــه ای پرداخــت و بــرای مجــوز 
شــماره گذاری  اقدام کنیم، مشکلی پیش 
آمد که با پیگیری های انجام شده، حل شده 

و امروز این ۱۹ هــزار و ۷۰۰ خودرو تحویل 
مردم خواهد شد.

وی خاطرنشان کرد: اما بخشی دیگر حدود 
۱۳ هزار خودرو وجود دارد که به چند دلیل 
امکان عرضه ندارند که دلیل اصلی آن بحث 
قیمت گذاری آن هاست که در این خصوص 
نیز، مستندات برای شــورای رقابت ارسال 
شده و مشــخصات نیز از ســازمان حمایت 
به شورای رقابت ابلاغ شــده است؛ بنابراین 
اکنون ما منتظر مصوبه شورای رقابت برای 

تعیین قیمت این خودروها هستیم.  
به دنبــال این موارد مطروحــه و )به اعتقاد 
وزارت صمــت( 'در پــی انتشــار اخبــار 
غیرموثق در خصوص دپوی خودرو توسط 
شــرکت های خودروســاز، وزارت  صنعت، 
معدن و تجــارت نیــز جهت تنویــر افکار 
عمومی، واکنش نشــان داده و اعلام کرد: بر 
اساس بررسی انجام شده خبر دپوی خودرو 

توسط خودروسازان صحت ندارد.
طبق اظهار ایــن ســازمان، وزارت صمت 
ضمن انجام بررســی های جامع بر اســاس 
آمارهای ارائه شده توســط خودروسازان، 
گزارشــی از وضعیت موجــودی انبار این 

شرکت ها،  اعلام شده است.
بر اســاس اطلاعات ارائه شــده خودروساز 
مذکــور، در حال حاضــر تعــداد ۳۱ هزار 
دســتگاه خــودرو تولیــد شــده دارای 
اســتانداردهای ۸۵ گانه فاز ۲ اســت که بر 

اساس تعاریف شــورای رقابت و همچنین 
لزوم طی شــدن فرآیندهای مرتبط با اخذ 
مجوز استاندارد )TA( جهت عرضه به بازار، 
باید مراحل قیمت گــذاری آن ها در فرآیند 

اجرایی شورای رقابت طی شود.
۳۰ هزار و ۷۱۱ دســتگاه از ایــن خودروها 
به نام مشــتریان فاکتور شده و در حال طی 
شدن مراحل شماره گذاری و حمل به مقصد 
نمایندگی های سراســر کشــور قرار دارند.

همچنیــن در دیگر شــرکت خودروســاز 
کشــور، ۱۷ هزار و ۳۷۳ دســتگاه خودرو 
موجود است که از این میزان ۴۴۹۹ دستگاه 
فاکتور شده و فاقد پلاک هستند و به محض 

شماره گذاری تحویل مشــتریان خواهند 
شد.

۲۳ هــزار و ۷۱۶ دســتگاه خــودرو نیز در 
انتظار صــدور مجــوز اســتاندارد و آماده 
فروش و فاکتور برای مشــتریان هستند که 
از این تعداد ۳۸ هزار و ۱۵۷ دستگاه خودرو 

نیسان و ۵۱۷۵ دستگاه کوئیک است.
۳۱۷۷ دســتگاه خودرو تولید سال هستند 
کــه در انتظــار اعــلام نظر ســازمان ملی 
استاندارد به ســر می برند. ۳۷۱۵ دستگاه 
نیز به علت کسری قطعات در فرآیند تکمیل 
قــرار دارند و پــس از تکمیــل وارد فرآیند 

فروش خواهند شد.
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وز رسانه و خشونت علیه زنان در جهان امر
زهرا میرزائی اگر در قرون گذشته این خانواده بود که چارچوب های 
سختگیرانه برای دختران وضع می  کرد، امروزه فضای رسانه برای ایجاد 
منافع اقتصادی و گســترش کســب و کارهای خرد و کلان از بدو تولد، 
افراد و به ویژه دختران را با فشــار مضاعف برای بهتــر بودن در تمامی 

برهه ها به ویژه جذابیت  های جنسی آنان مواجه کرده است.
کمی پس از گســترش صنعتی شــدن جوامع و نیاز به جامعه مصرف 
کننده بود که بنگاه های اقتصادی دریافتند؛ بــرای تامین منافع خود 
باید نیاز به کالاهای خود را در خانواده ایجاد کنند. به همین منظور باید 
یک الگوی ایده آل و مطلوب برای هرفردی هنجار ارائه می شــد تا افراد 
برای تبدیل شــدن به آن الگو خود را ابتدا شبیه به آن امر مطلوب کنند. 
این مساله بین مهمترین قشــر برای تامین منافع تولیدات، زنان بودند 
که همیشــه در مرکز توجه به ظاهر و رفتار قرار داشتند و مورد قضاوت 

جامعه برای بهتر و مورد پسندبودن، شده و می شوند.
پس بــرای ترویج یک الگوی زنانه با ســبک های مختلف پوشــش که 
دیگر مثل گذشته در خانواده تولید نمی شــد و باید از کسب و کارهای 
تخصصی خریده می شد، بهترین راه رســانه بود. رسانه به دلیل حفظ 
منافع مادی و بقای خود به همکاری با همــکاران اقتصادی پرداخت و 
تحت عنوان تبلیغات به گسترش و هنجارسازی از یک الگوی غیرواقعی 
از زنان پرداخت. این امر ابتدا در کشــورهای صنعتی آغاز شــد ولی با 
گسترش رسانه ها و نیز پس از اشــباع بازارهای کشورهای پیشرفته به 

کشورهای در حال توسعه نیز راه یافت.
اتفاقا در کشــورهای درحال توســعه به دلیل حفظ منافع دولت های 
استعماری و پیشرفته، فضای فرهنگی به گونه ای شکل گرفت که برای 
نزدیک شدن به توسعه یافتگی با قبل از مدرنیته مدرنیزاسیون رخ می 
داد. یعنی قبل از پیشــرفت و رشــد صنعت و ارکان اجتماع، افراد نیاز 
داشتند تا خود را به افراد مدرن و پیشرفته شبیه کنند. در این میان نیز 
باز زنان مورد توجه هجمه فرهنگی گســترده از ســوی فرهنگ بیگانه 
واقع شــدند و از فضای فرهنگی خــود به مصرف کننــده بودن پرتاب 

شدند.
هرچند زنان در کشــورهای درحال توســعه و توســعه نیافته بیشتر 
ســختی این امر را تحمل کردند، چرا که در کنار نزدیک شــدن به یک 
الگوی غیربومی باید با هنجارهای ســنتی خود می جنگیدند؛ اما زنان 
در تمامی این ســال ها به علت حفظ منفعت، درصد کمی از بنگاه های 
اقتصادی تحت فشــار قرار گرفتند. امروزه بانوان در تمامی کشــورها 
تحت فشار رســانه ای قرار دارند تا یک زن جذاب و پذیرفته باشد. شاید 
۵۰ ســال قبل، زنی به عنوان یک زن زیبا و مدیر خانه مطرح بود که در 
کنار فرزندان خود هیچگاه خسته نمی شد و همیشه زیبا بود. امروزه با 
شکســت پروژه قبلی هنوز با ارائه الگوهای متنوع از زنان دلخواه، هنوز 
زنان قبل از آنکه به فطــرت و علایق خود یا نقش هــای واقعی خود در 

جهان بپردازند، باید به مقبولیت اجتماعی نزدیک شوند.
اگر در قرون گذشته این خانواده بود که چارچوب های سختگیرانه برای 
دختران وضع می کرد، امروزه فضای رسانه و شبکه های اجتماعی برای 
ایجاد منافع اقتصادی و گسترش کســب و کارهای خرد و کلان از بدو 
تولد افراد و به ویژه دختران را با فشــار مضاعف برای بهتر بودن و مقبول 
بودن در تمامی برهه ها به ویژه جذابیت های جنسی آنان مواجه کرده 
است. گسترش رسانه در فضای ســبک زندگی و پدیده بلاگری موجب 
شده تا زنان با اعتماد به نفس کمتر حتی در جزئی ترین امور خود تحت 
قضاوت دیگران باشــند و در این میان آنچه از دست می رود، آرامش و 
سلامت جسم و روح زنان است. گسترش عمل های زیبایی یکی از نتایج 
این خشونت و فشار در فضای رســانه بر زنان ماست که در کشور ما نیز 

کم نیست
امری که پــس از میانه قرن بیســتم در جوامع صنعتی آغاز شــد و به 
این دلیل بود که زنان به سمت فشــار مضاعف نقش در فضای اجتماع 
و خانواده هل داده شــدند، در کنار حفظ جذابیت و ظاهر شــخصی و 
رعایت الگوهای مشــخص )عموما غیربومی( در فضای جامعه نیز باید 
الگوهای سختگیرانه ای را دنبال کنند تا مورد قبول واقع شوند. در پایان 
باید گفت تبیین این موارد و احیای نقش خانواده در حمایت اجتماعی و 
عاطفی از زنان برای بروز و پرورش استعدادهای ذاتی ایشان می تواند از 
اثر این حجم از آسیب و خشونت علیه زنان بکاهد و آنان را از کالاانگاری 

مبتنی بر جنسیت ایشان رها سازد.

رئیس سازمان بازرسی کل کشور:
بررسی ها نشان می دهد احتکاری از سوی 

وسازان صورت نگرفته است خودر
رئیس سازمان بازرســی کل کشــور با تاکید بر اینکه بررسی ها نشان 
می دهد احتکاری از ســوی ۲ خودروســاز انجام نشــده است، گفت: 
تعدادی از خودروهای تولید شده به علت مشــکلاتی تا کنون فاکتور و 
شماره نشــده اند.ذبیح الله خدائیان، رئیس سازمان بازرسی کل کشور، 
طی سخنانی در نشست شــورای عالی قوه قضائیه درباره شایعه احتکار 
خودرو از سوی ایران خودرو و ســایپا اظهار کرد: علی رغم طرح مطالبی 
طی روزهای گذشــته در برخی مطبوعات پیرامون احتکار خودروهای 
این ۲ شــرکت خودروســاز، همکاران ما در ســازمان بازرســی طی 

بررسی هایی که انجام دادند به این موضوع نرسیدند.

وی در ادامه افزود: شرکت ایران خودرو در سال جاری ۲۶۷ هزار و ۶۲۰ 
خودرو تولید کرده که از این میزان ۲۵۴ هزار و ۸۰۳ دســتگاه فاکتور 
)ایفای تعهد( شــده و ۱۳ هزار و ۷۸۶ دستگاه نیز در سیر شماره گذاری 
هستند؛ همچنین قریب به ۱۷ هزار خودروی این شرکت هنوز به دلیل 

مشکلات مربوط به استاندارد یا سایر مسائل، فاکتور نشده اند.
رئیس سازمان بازرسی با تاکید بر اینکه شرکت سایپا نیز در سال جاری 
۲۴۵ هزار و ۴۵۳ دستگاه خودرو تولید کرده اســت، اعلام کرد: از این 
میزان ۲۲۶ هزار و ۶۶۲ دســتگاه فاکتور )ایفای تعهد( شده و همچنان 
۱۲ هزار و ۱۸۷ خودرو به دلیل عدم اخذ مجوز از ســازمان استاندارد یا 

مشکلات محیط زیستی، شماره گذاری نشده اند.
خدائیان در بخش دیگری از صحبت هــای خود در رابطه با روند واردات 
خودروهای نو و کارکرده به کشــور گفت: با وجود آنکــه مدت زیادی 
از تصویب قانون مربوط به واردات خودروهــای کارکرده می گذرد، اما 
هنوز دستورالعمل و آئین نامه واردات این خودروها از سوی دولت صادر 
نشــده و به همین دلیل، تاکنون واردات خودروی کارکرده به کشــور 
نداشــته ایم. انتظار ما از دولت این است که در اســرع وقت، نسبت به 
صدور دستورالعمل و آئین نامه مربوط به واردات خودروهای کارکرده، 
اقدامات لازم را انجام دهد.وی همچنین با اشــاره به ثبت نام حدود ۳۳ 
هزار نفر برای واردات خودروهای نو به کشور تصریح کرد: تا امروز کمتر 
از ۴ هزار دستگاه خودرو نو به گمرکات کشــور وارد شده و از این تعداد، 

کمتر از ۲ هزار دستگاه ترخیص شده اند.

دیدگاه

دیوار

معاون گردشگری گفت: فرآیند صدور روادید طولانی 
بود اما اکنون حداکثر در یک هفته صادر می شود. البته 
در حوزه روادید، تســهیل ورود گردشــگران را دنبال 

می کنیم.
علی اصغر شــالبافیان، در همایش گرامیداشــت روز 
جهانی گردشــگری که در محل ســالن همایش های 
برج میلاد تهران برگزار شد، گفت: در دو سال گذشته 
به منظور توسعه صنعت گردشــگری اقدامات مهمی 
انجام شــد که هماهنگی و هم افزایی بین دستگاه ها و 
حمایت از بخش خصوصی دو رویکردی است که در دو 
سال گذشته در دستور کار داشتیم. با کاهش نگرانی ها 
از دغدغه ها در دوران کرونا شــاهد بازگشــایی مرزها 
در دو سال اخیر بودیم و خوشــبختانه قدم های خوبی 

برداشته شد.

وی افزود: از اولین اقدامات دولت ســیزدهم 
قلمداد شــدن هزینه های تبلیغاتی به عنوان 
مالیات بود کــه خوشــبختانه به عنوان یک 
قانون دائمی ابلاغ شــد و تنها مربوط به یک 

سال مالی نیست.
شالبافیان ادامه داد: مجوزهای صدور دفاتر 
خوشبختانه سه ســاله شــده و این یکی از 

درخواست های مهم دفاتر خدمات مسافرتی بود.
معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی افزود: در حوزه صدور روادید همان گونه 
که اطلاع دارید فرآیند صدور روادیــد طولانی بود اما 
اکنون خوشبختانه حداکثر در یک هفته صادر می شود 
و این یک اتفاق بسیار خوب در حوزه گردشگری است. 
البته در حوزه روادید ما تســهیل ورود گردشــگران را 

دنبال می کنیم که به خوبــی در حال انجام 
است و در جدیدترین اتفاق شاهد لغو روادید 

با روسیه بودیم.
از  ادامــه گفــت: یکــی دیگــر  وی در 
موضوعاتی که امید داریم در شــورای عالی 
میراث فرهنگی و گردشگری و با حمایت های 
رئیس جمهــوری بــه خوبی دنبال شــود، 
تسهیل حمل و نقل گردشگران است. در همین رابطه 
اتخاذ سیاســت آســمان باز یکی از موضوعاتی است 
که می توان دنبال کرد تا شــاهد رشد و توسعه صنعت 

گردشگری باشیم.
شــالبافیان افزود: برخی از کشــورهای همســایه ما 
بهترین و بالاترین خطوط هوایی را دارند. این در حالی 
است که شــرایط حمل و نقل هوایی ما خوب نیست و 

حتی به اذعان وزیر راه شــرایط تقاضای بلیت هواپیما 
بیشــتر از عرضه آن اســت یکی از سیاســت هایی که 
کشورها دنبال کردند سیاست آســمان باز بوده است. 
موقعیت منحصر بــه فرد ایران این امــکان را می دهد 
که چنین سیاستی در کشور اجرا شــود از این رو یکی 
از نیازهــا و درخواســت های ما تســهیل حمل ونقل 

گردشگری است.
معــاون گردشــگری کشــور در بخــش دیگــری از 
صحبت های خود گفت: گردشــگری بایــد در اولویت 
سیاست های کشور باشد که خوشبختانه با حضور وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی این مهم به 
خوبی دارد دنبال می شود به گونه ای که برای اولین بار 
در برنامه هفتم توسعه بند مجزا و در احکام فصل مجزا 

با موضوع گردشگری اختصاص یافته است.

گردشگری

علی قدمی  رئیــس دبیرخانه شــورای 
ملی ســالمندان کشــور گفت: طرح »شهر 
دوستدار ســالمند« از بهترین و مهمترین 
طرح های در دســت پیگیری اســت تا به 
شــیوه بومی، محیط پویا و مناســبی برای 

سالمندان مهیا کند.
مژگان رضازاده گفت: طرح »شهر دوستدار 
ســالمند« یکی از طرح هایی اســت که به 
صــورت بین المللــی در حال اجــرا بوده و 
بسیاری از کشــورها که مانند ایران درگیر 
موضوع پیــری جمعیت هســتند، در این 

زمینه برنامه ریزی کرده اند.
وی، حمــل و نقــل، اماکــن عمومــی، 
مســکن، مشــارکت اجتماعی، منزلت، 
مشارکت مدنی و اشــتغال، ارتباطات و 
اطلاعات، حمایــت اجتماعی و خدمات 
ســلامت را هشــت محور مورد توجه در 
طرح شهر دوستدار ســلامت عنوان کرد 
و گفــت: محورهای مختلفی برای شــهر 
دوستدار سالمند وجود دارد که در دستور 
کار شــورای ملی ســالمندی قرار گرفته 

است.

یکسان بودن حقوق شهروندی 
سالمندان با افراد عادی در شهرهای 

دوستدار سالمند
رئیس دبیرخانه شــورای ملی ســالمندان 
کشــور ادامه داد: محیط دوستدار سالمند، 
فراهم سازی امکاناتی اســت که در سراسر 
کشور شهرهای مناسب زندگی سالمندان 
را داشته باشیم. شهر دوســتدار سالمندان 
شهری اســت که در آن ســالمندان و افراد 
عادی به یک انــدازه از حقوق شــهروندی 

برخوردار هستند.
رضازاده افزود: اســتانداردها و طراحی های 
شهری در موضوعاتی مانند مناسب سازی 
در شهر دوستدار سالمند به گونه ای رعایت 
شده که فرصت های مناسبی برای سلامت، 
مشارکت و ایمنی ســالمند فراهم بیاورد به 
طوری که ســالمند پویایی داشــته باشیم 
که حتی بــا افزایش ســن، کیفیت زندگی، 

مناسب باشد.
وی ادامه داد: محیط دوســتدار ســالمند 
بر اســاس استانداردهای ســازمان جهانی 
بهداشت هشت محور دارد که این محورها 
شامل حمل و نقل اســت یعنی هر فردی در 
هر زمانی به هر مکانی به راحتی بتواند تردد 
کند. موضوع دوم محیط هــای باز و اماکن 
عمومی هســتند و توجه به ســاختار آنها 
بابت اینکه فرد بتواند به راحتی در ســاختار 

اجتماعی زندگی راحتی داشته باشد.

توجه به افزایش سواد رسانه ای 
جمعیت مسن در شهر دوستدار 

سالمند
رئیس دبیرخانه شــورای ملی ســالمندان 
کشــور گفت: محور سوم شــهر دوستدار 
سالمند، مسکن است؛ یعنی فرد در منزل و 
محل خود بماند و با خاطری آسوده زندگی 
راحتی داشته باشد. محور بعدی مشارکت 
اجتماعی اســت، اینکه فرد بتواند در دوره 
ســالمندی هم در جامعــه و کارکردهای 
جامعه مشــارکت اجتماعی پویایی داشته 
باشــد.رضازاده اضافه کرد: موضوع بعدی 
منزلت و مشــارکت در امور اجتماعی است 
به آن معنا کــه منزلت فــرد و احترام بین 
نســلی رعایت شــود و فرد بتوانــد به طور 
مناســبی با حفظ حرمت در جامعه حضور 
داشته باشد. محور ششــم مشارکت مدنی 
و اشتغال اســت. با توجه به اینکه سالمندان 
به ویژه سالمندان جوان علاقه دارند پویایی 
داشته باشــند و بتوانند با شــغل حضور در 
جامعه داشته باشــند توجه خاصی به تداوم 
یادگیری و توســعه فعالیت های اجتماعی 

آنان شده است.
وی ادامه داد: در محور ارتباطات و اطلاعات 
مدنظر است اینکه آموزش های مناسب این 
افراد داده شــود تا بتوانند به شکل مناسبی 
از رسانه ها و فضای مجازی استفاده کنند و 
سواد رســانه ای آنها افزایش پیدا کند. مورد 
آخر حمایت اجتماعی و خدمات ســلامت 
اســت که افراد بتوانند زندگی ســالم تر و 

طولانی تر و فعالی را تجربه کنند.

افزودن یک محور از سوی ایران
 به محورهای جهانی شهر دوستدار 

سالمند
رئیس دبیرخانه شــورای ملی ســالمندان 
کشــور گفت: علاوه بر این هشت محور در 
کشــورمان تلاش کردیم محــور دیگری را 
به این محورها اضافه کنیم و بومی ســازی 
کنیم که گردشــگری و تورهای مسافرتی 
ســالمندان است که امید اســت بتوانیم به 
اســتانداردهای جهانــی، اســتانداردی را 

اضافه کنیم.
 افزایش ســهم کمی جمعیت ســالمند، 
پدیــده  ماننــد  عمــده ای  تغییــرات 
ســالمندی، ســالمندان منزوی، بحران 
صندوق های بازنشستگی و گسترش روز 
افزون نیاز به خدمات اجتماعی، مناســب 
ســازی و خدمــات روز ســالمندان را به 

همراه دارد.
رضازاده با اشــاره به اینکــه در حال حاضر 
موضوع محیــط دوســتدار ســالمند در 
شــهر اصفهان در حال اجرا اســت، افزود: 
اســتانداردهای لازم و مطالعات پژوهشی 
در شهر اصفهان توسط اساتید و متخصصان 
دانشــگاه هنر اصفهان انجام شــده است. 
الگوی بومی سازی شــده محیط دوستدار 
ســالمند طراحــی شــده و بر اســاس آن 
دســتورالعمل الگوی بومی کشور را تدوین 
کردیم که امید اســت به زودی در جلســه 
شورای ملی ســالمندی مقدمات آن فراهم 
شود که به صورت رسمی در سایر استان ها 

بتوانیم اجرا کنیم.

افزایش جمعیت ۹ میلیونی سالمندان 
به 30 میلیون نفر طی سال های آتی

رئیس دبیرخانه شــورای ملی سالمندان 
کشور خاطرنشــان کرد: جمعیت جهان 
به ویژه در کشــورهای در حال توســعه 
به ســمت ســالمندی پیش مــی رود و 
وضعیت سالمندی در ایران از این قاعده 
مســتثنی نیست و شــیب جمعیتی ما از 
نظر تولد و زاد و ولد به شــکل زیادی در 
حال تغییرات است به طوری که وضعیت 
سالمندی کشور ما از پنج درصد در سال 
۱۳۵۵ به حدود ۱۰ و نیــم درصد یعنی 
نزدیک بــه ۹ میلیون نفــر افزایش پیدا 

کرده است.
رضازاده تصریح کرد: البتــه این وضعیت 
در سال های رشد بیشتری خواهد داشت 
و پیش بینی می شــود که ایــن میزان به 
۲۰ درصــد در ســال ۱۴۲۱ و ۳۳ درصد 
در سال ۱۴۳۵ برســد یعنی تقریباً بیش 
از ۳۰ میلیــون نفــر جمعیــت ســالمند 
خواهیم داشت که نشــان دهنده منحصر 
به فردترین شــتاب و افزایــش جمعیت 
سالمندی در مقایســه با سایر کشورهای 

جهان است.
وی اظهار داشــت: این افزایش سهم کمی 
جمعیــت ســالمند، تغییــرات عمده ای 
ماننــد پدیــده ســالمندی، ســالمندان 
منزوی، بحران صندوق های بازنشســتگی 
و گســترش روز افــزون نیاز بــه خدمات 
اجتماعی، مناســب ســازی و خدمات روز 

سالمندان را به همراه دارد.

نیاز به سیاست گذاری در حیطه 
سالمندی

رئیس دبیرخانه شــورای ملی ســالمندان 
کشــور گفت: ما نیــاز داریم که سیاســت 
گذاری های کوتاه مــدت و درازمدتی را در 
حیطه برنامه ریــزی صحیح بــرای ایجاد 
زیرســاخت ها و مدل هــای بومــی برای 
مواجهه با موضوع سالمندی داشته باشیم. 
به طوری کــه بتوانیم همــه ابعاد محیطی، 
رفاهــی، اجتماعی، اقتصادی، ســلامت و 
خدمات مرتبط بــا زندگی ســالمندان را 

پوشش دهیم.
رضــازاده افــزود: البتــه در کشــور ما هم 
طی ۲۰ ســال گذشــته اقداماتی صورت 
گرفته از جملــه اینکه اســتقرار دبیرخانه 
شورای عالی ســالمندی به دبیری سازمان 
بهزیســتی کشور و ریاســت وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعــی و همچنین ۱۶ عضوی 
که در کنار وزارت رفاه و ســازمان بهزیستی 
سیاســت های کلان را در جهــت تحقــق 
سلامت اجتماعی جامعه سالمندی برنامه 
ریزی می کننــد.وی ادامــه داد: طرح های 
مختلفی از جمله توجــه به موضوع فرهنگ 
اکرام ســالمندان، تقویت زیرساخت های 
بهداشتی غربالگری سالمندی، برنامه های 
آموزش هــای مراقبتــی، برنامه های خود 
مراقبتی سالمندان و برنامه ریزی در جهت 
مناسب سازی شهری با هدف زندگی راحت 
تری برای جامعه سالمند و معلول، در دست 

انجام است.

روز شمار هفته سالمند
رئیس دبیرخانه شــورای ملی ســالمندان 
کشــور گفت: پیــرو هفته ســالمند با نظر 
دســتگاه های عضو طی جلساتی که برگزار 
شده عناوین روزشمار هفته سالمند تدوین 

شده است.
رضــازاده افزود: شــنبه هشــتم مهــر روز 
ســمن های  تقویــت  و  »مردمی ســازی 
حوزه ســالمندی«، یکشــنبه نهم مهر روز 
»حمایت های اجتماعی، اقتصادی و تکریم 
سالمندان«، دوشنبه دهم مهر روز »آموزش 
و توانمندســازی ســالمندان«، سه شــنبه 
یازدهم مهر روز »سیاســتگذاری، راهبری و 
همکاری بین بخشــی در امور سالمندان«، 
چهارشــنبه دوازدهــم مهر روز »رســانه، 
آگاهی بخشــی، مطالبــه گــری، فرهنگ و 
گفتمان سازی«، پنجشــنبه سیزدهم مهر 
روز »دسترسی عادلانه به خدمات« و جمعه 
چهاردهم مهر روز »مشارکت سالمندان در 

خانواده و جامعه« تعیین و اعلام شده است.

خریدار  نماینده مجلــس گفت: عملکرد 
مدارس غیردولتی موضوع ســوال مجلس 
از وزیــر آموزش و پــرورش خواهــد بود و 
قرار اســت صحرایی برای پاســخ به سوال 

نمایندگان به مجلس بیاید.
نظــام تعلیــم و تربیت در ســال های اخیر 
تاکید ویژه ای بر عدالت آموزشــی داشــته 
است؛ پیگیری بسیاری از پرونده های کلان 
در وزارت آموزش و پــرورش با هدف تحقق 
عدالت آموزشی بوده اســت و نباید مسائل 
حاشیه ای مانع از تحقق برنامه های مربوط 
به کیفیت تحصیلی و عدالت آموزشی شود؛ 
با این حال به نظر می رسد در بیشتر مدارس 
غیردولتی توجه چندانی به سیاســت های 
بالادســتی نمی شــود و عملًا کم کاری در 
نظارت بر مــدارس غیردولتــی باعث بروز 
چالش هایی در سیســتم آموزشــی کشور 
شده است؛ تا جایی که انتشار منوی غذایی 
یک مدرسه فاصله بســیار زیاد مدارس غیر 

دولتی با مدارس دولتی را نمایش می دهد.
ســازمان مــدارس غیردولتــی هنــوز در 
خصوص نوع برخورد با مدارسی که اشرافی 

گــری را رواج می دهند و به جــای توجه به 
کیفیت آموزشی به کیفیت خدمات رفاهی 
مدارس خود می اندیشــند اطلاع رســانی 
شفافی نداشــته است. ســازمان مدارس 
غیردولتی که پیش از این با تعطیلی برخی 
مدارس و مؤسســه های آموزشــی انتقاد 
کارشناسان و بیکاری بســیاری از کارکنان 
این مؤسســات را به جان خریده بود، معلوم 
نیست به چه علت ســال ها در برابر مدیران 
برخــی مــدارس غیردولتی و مؤسســات 
آموزشــی دیگر که اشــاعه دهنده فرهنگ 
اشــرافی گری در مدارس هســتند سکوت 

کرده است.

مشکلات موجود در مدارس 
غیردولتی ناشی از ضعف نظارت است

محمد حســن آصفری نماینــده مجلس 
شورای اسلامی درباره حاشــیه های اخیر 
مدارس غیر دولتــی گفت: متأســفانه در 
حال حاضر مــدارس غیردولتی مســیری 
متفاوت از سیاست گذاری های کلان کشور 
در پیــش گرفته اند و این موضوع ناشــی از 

ضعف نظارت ســازمان مدارس غیردولتی 
بر عملکرد این مدارس اســت، به طوری که 
گزارش ها حکایت از ایــن موضوع دارد که 
مدارس غیردولتی تنها به دروس تخصصی 
می پردازنــد تا از ایــن طریق آمــار قبولی 
کنکور را بــالا ببرند و از ایــن طریق دانش 
آموزان بیشــتری را جذب کننــد و عملًا به 
دروس دینی و ادبیات و … که با فرهنگ ما 

عجین است نمی پردازد.
نماینده مــردم اراک در مجلس شــورای 
اســلامی گفت: ایــن موضــوع حکایت از 
این دارد که دســتگاه متولی نظارت بر این 
مدارس هیچ گونه اطلاعــی از این مدارس 
ندارد.محمد حسن آصفری با بیان اینکه در 
چند وقت اخیر گزارش های مردمی زیادی 
علیه مدارس غیردولتی داشــته ایم، افزود: 
این گزارش ها تنها مربوط به گرانی شهریه 
و حاشــیه های مربوط به غــذای لاکچری 
نیســت بلکه درباره وضعیت ایمنی مدارس 
غیردولتی هم گزارش های رسیده که برخی 
از آنها اصلًا ساختمان ایمنی ندارد در حالی 
که شــهریه های نجومی از دانــش آموزان 

دریافت می کننــد.وی با تاکید بــر اینکه 
وضعیت کنونــی مــدارس غیردولتی تنها 
به ضعف عملکرد نظارتی ســازمان مدارس 
غیردولتی بر می گــردد که متولی نظارت بر 
این مدارس اســت، تصریح کرد: در شرایط 
کنونی مجلس مشکلات مربوط به مدارس 
غیردولتی را دنبــال می کنند و به طور قطع 

اگر این روند اصلاح نشــود از وزیر آموزش و 
پرورش مطالبه خواهد کرد.

آصفری خاطر نشــان کرد: عملکرد مدارس 
غیردولتــی موضــوع ســوال مجلــس از 
وزیر آمــوزش و پرورش خواهد بــود و قرار 
اســت آقای صحرایی برای پاســخ به سوال 

نمایندگان به مجلس بیاید.

وادید گردشگری ایران صدور یک هفته ای ر
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»نوستالژی« ایرانی مدال بُرنز کسب کرد
 »نوســتالژی« اثری از »ارکســتر تک نفره مهدی عطاریان« موفق به 
کســب مدال برُنز در مسابقات بین المللی موســیقی »گلوبال موزیک 
اوِاردز« شــد.مهدی عطاریــان آهنگســاز، خواننده و مبدع رســمی 
»ارکستر تک نفره« در ایران و عضو فدراسیون بین المللی موسیقیدانان 
جهان، با ارائه اثر خود با عنوان »نوســتالژی« به جشــنواره بین المللی 
موســیقی »گلوبال موزیــک اواردز« موفق به کســب مــدال برُنز در 
این جشنواره شــد.تمام ســازهای به کار رفته در این اثر شامل گیتار 
کلاســیک، هارمونیکا، کازو، کیک، شــیکر و تمبورین بــه طور زنده 
و همزمان توســط عطاریان نواخته شــده اســت و تمام مراحل تولید 
موسیقی نیز شــامل آهنگســازی، تنظیم، میکس و مستر توسط وی 

صورت گرفته است.

»گلوبال میوزیک اواردز« جشنواره بین المللی موسیقی است که بدون 
در نظر گرفتن شهرت، ملیت و ســن یک هنرمند و صرفا با شاخص قرار 
دادن امتیازات ذاتی یک اثر موســیقی، آن را توســط هیئتی معتبر و 

برجسته از داوران موسیقی مورد ارزیابی و رتبه بندی قرار می دهد.
با توجه به اهمیت و جایگاه جشنواره »گلوبال میوزیک اواردز«، برخی 
از دارندگان جایزه Grammy نیز در آن شــرکت می کنند. برنده شدن 
در این جشــنواره با عنوان »مهر طلایی تایید موســیقی« شــناخته 

می شود.

گفتگو با کارگردان نمایش کانال
هیچ قهرمانی نداریم!

مرتضی فروزان فر که این روزها نمایش »کانال« را اجرا می کند، گفت: 
در این نمایش دنبال قهرمان نبودیم بلکه می خواســتیم تنهایی آدم ها 

را نشان بدهیم.
این کارگردان تئاتر توضیحاتی درباره ویژگی هــای نمایش خود ارایه 

کرد و به انتقاد از عملکرد برخی سالن های تئاتر پرداخت.
فروزان فر که خود نــگارش متن این نمایش را بر عهده داشــته، درباره 
محتــوای آن گفت: نمایــش ما درباره تنهایی آدم هاســت؛ کســانی 
که گویی سخنان شان شــنیده نمی شــود و همه تلاش خود را به کار 
می گیرند تا دیگــران صدای آنها را بشــنوند. آدم هــای نمایش ما در 
ســاختمانی گیر افتاده اند و از راه کانال کولر با مردمــان جهانی دیگر 
در ارتباط هستند و تماشــاگر به مرور متوجه می شود که آنها مردگان 
هســتند و ...او ادامه داد: کانســپت نمایش ما تنهایی و ترس است و در 
داســتان ما قهرمانی وجود ندارد بلکه برچسب ترســو بودن بر پیشانی 
همه شخصیت ها خورده اســت. در این نمایش ۹ تک گویی )مونولوگ( 
داریم و بازیگر رو به بازیگر دیگری ســخن می گویــد که ما تصویرش را 

نمی بینیم و فقط صدایش را می شنویم.

فروزان فر با بیان اینکه بیشتر گرایشش به کارهای فرم بوده است، با ابراز 
تاسف از بی توجهی به این هنر در ایران افزود: متاسفانه تئاتر فیزیکال در 
کشور ما بد جا افتاده است و حالا افراد بسیاری مدعی کریو گراف بودن 
)طراح حرکت و فرم( هستند. در حالیکه چند متخصص انگشت شمار 

در این زمینه داریم.
او ادامه داد: از سوی دیگر متاســفانه تئاتر ما همچنان به فرم های قبلی 
خود پایبند اســت و ما از تئاتر روز جهان بی اطلاعیم و هنوز به فرم های 
کلیشه ای سابق چســبیده ایم و همچنان این پرسش برایم مطرح است 
که ما کی به دنبال کارهای تازه می رویم و صرفــا به آوردن چند چهره 
شناخته شده اکتفا نمی کنیم. در جهان، تئاتر، بیشتر هنری است برای 

دیدن ولی در کشور ما گویی بیشتر هنری است برای شنیدن.
فروزان فر با تاکیــد بر اینکه دنبال بازیگر چهره نبوده اســت، ادامه داد: 
ترجیح دادم نمایشم گیشه پسند نباشد ولی در عوض به تئاتر روز جهان 
نزدیک باشــد. به همین دلیل بازیگر چهره نداریم. بازیگران ما کسانی 
هســتند که شــاید چندان به حرکات فرم تسلط نداشــته باشند ولی 

پذیرای فرم های سخت هستند.
او در ادامه با انتقاد از شیوه ارایه سالن های دولتی به گروه های نمایشی 
افزود:  کسانی که سالن دولتی دارند، بیشتر از کسانی حمایت می کنند 
که فروش نمایش هایشــان تضمین شــده اســت. اما از کجا می دانند 
که نمایشــی مانند نمایش ما فروش خوبی نخواهد داشــت، شاید اگر 
ما اجاره سالن نداشتیم، می توانســتیم برای خود نمایش بیشتر هزینه 
کنیم تا کارمان کیفیت بالاتر و به تبع آن فروشــی بیشتر داشته باشد. 
در این شــرایط اقتصادی، حتی اجرای یک نمایش ســاده با بیشترین 
صرفه جویی هم برای یک گروه جوان، کاری اســت پــر هزینه. تا کی 
دانشــجویان تئاتر باید پشت در ســالن های دولتی منتظر بماند تا این 
سالن ها پول دربیاورند؟! جوانان امروزی باید از کجا شروع کنند، کسی 
از شکم مادر خود با سابقه کار زاییده نمی شود و باید جایی شروع به کار 
کند ولی در ســالن های دولتی، این فرصت، به اغلــب گروه های جوان 
داده نمی شــود. ضمن اینکه برخی از افراد با رانت در این ســالنها نوبت 

اجرا می گیرند و همه اینها غم انگیز است.  
او در عین حال خاطرنشــان کرد: با وجود همه این ســختی ها، من کار 
کردن را ترجیح می دهم چون حالم تنها با کار کردن خوب اســت و تنها 
در این صورت است که احساس زنده بودن دارم.نمایش »کانال« از روز 
چهارشــنبه پنجم مهرماه در سالن شماره یک تماشــاخانه ارغوان هر 
شب ساعت ۱۹ اجرای خود را آغاز کرده و شــهرزاد  بیانی، لیلا  شاهی، 
محمدجواد  عارف  اصیل، ســجاد  حیدریه، علیرضا  اتابکی، امیرحسین 
 شیشــه  گران، حامد  لطفی، امید  محمدی، حمیــد  صالحی و مرتضی 

 فروزان  فر بازیگرانی هستند که در این نمایش ایفای نقش می کنند.
دیگر عوامل این نمایش عبارتند از:دستیار کارگردان: سجاد  حیدریه، 
منشی صحنه: نگار  موحدی، طراح لباس: مانا  سمیعی  راد، طراح گریم: 
فاطمه نوروزی ورزانی، دستیار گریم: لیلا  شاهی، آهنگساز: امیرحسین 
 خاوری، پوســتر و تیزر: مونا  بهزادی، مدیریت تبلیغات و مشاور رسانه: 
محمدرضا  ایمانیان، عکاس: رضا  جاویدی و مونا  بهزادی، مدیر صحنه: 
دانیال  حســن  نیا و پارسا زارع ، دســتیاران صحنه: محمد حسین زاده 
و حسین مهرگان و ســیدمحمد موســوی فروش بلیت نمایش کانال 
در ســامانه تیوال با تخفیف های ویژه برای دانشــجویان و هنرجویان 

آموزشگاه های هنری نیز ادامه دارد.

قاب

خریدار   وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
نشســت تخصصی کارگزاران حج و زیارت 
گفت: امیدواریم به زودی حج عمره به طور 
مجدد از سر گرفته شــود که سهمی از آن به 

دانشجویان اختصاص داده خواهد شد.
 نشســت تخصصــی کارگــزاران حــج و 
زیارت با حضور محمدمهدی اســماعیلی 
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی و جمعی از 
مســئولان ســازمان حج و زیارت شامگاه 

یکشنبه نهم مهر برگزار شد.
وزیر فرهنگ بــا تبریک ولادت پیامبر خاتم 
حضرت محمد )ص( و حضــرت امام جعفر 
صــادق )ع( به برگزاری موفق مراســم حج 
تمتع امسال و همچنین راهپیمای اربعین 
اشاره کرد و گفت: اقدامات در این حوزه باید 

بهتر هم شود.
وی افزود: جایگاه فرهنگ سازی سازمان و 
حج و زیارت باید نسبت به جایگاه خدماتی 
و پشتیبانی اش پر رنگ تر شود زیرا یکی از 
مهمترین و کارآمدترین بازوهای فرهنگی 

نظام جمهوری اسلامی به شمار می رود.
وی با تاکید بر ضرورت تامین زیرســاخت 
های فناوری به ویژه در ســاماندهی سامانه 
ســماح برای ثبت نــام زائــران، آن را یکی 
از گام هــای ضــروری و اولیــه در تحــول 

کارکردهای سازمان حج و زیارت دانست.
اســماعیلی تصریح کرد: دولت از هر لحاظ 
برای تامین و اجرای این طرح آمادگی کامل 
دارد و اصرار دارد که این ســامانه نباید مانع 
حرکت و فعالیت در حوزه ساماندهی زائران 

شود.
وی گفت: آقای رئیس جمهور هم نسبت به 

این مســئله جدیت خاص دارد و باید گفت 
که اگر مسافران خارجی به مشهد هم بیایند 
و عظمت این شــهر را مشــاهده کنند، یک 
کار تبلیغاتی عظیم بــرای نظام جمهوری 

اسلامی محسوب می شود.
وزیر فرهنگ با تاکید بر برگزاری جلســات 
اندیشه ورزی از سوی مسئولان سازمان حج 
و زیارت، تاکید کرد: در این جلســات با ارائه 
ایده های نو و خلاقانه می توان رونق خاصی 
به این سازما داد و مســئولان آن نسبت به 
مسائل فرهنگی آنها نیز دغدغه جدی پیدا 
خواهند کرد و به طور حتم تشکیل جلسات 

منظم برای ارائه ایده هــا و طرح های جدید 
فرهنگی یکی از گام های اولیه آن محسوب 

می شود.
اســماعیلی در ادامه به ســهم قابل توجه 
ســازمان حج و زیــارت در بودجه ســال 
۱۴۰۳ اشاره کرد و افزود: باید به درآمدهای 
دیگری فکر کنیــم. مقام معظــم رهبری 
خواســتار کاهش تعداد کارگزاران هستند 
و این سیاســت هم اکنون مدنظر مسئولان 
وزارت ارشــاد و ســازمان حج و زیارت قرار 
گرفته اســت. طبق داده های موجود تعداد 
کارگــزاران از ۵/۷ درصــد بــه ۸/۵ درصد 

کاهش یافتــه و امیدواریم ایــن عدد به زیر 
۵درصد کاهش پیدا کند.وزیر فرهنگ وعده 
داد به زودی حج عمره به طور مجدد از ســر 
گرفته شود که ســهمی از آن به دانشجویان 

اختصاص داده خواهد شد.
وی گفــت: امیدواریم ماه آینــده ثبت نام 
زائران حج عمــره آغاز شــود. انتظار داریم 
امســال ۳۵۰ هزار نفر به حج عمــره اعزام 
شوند که ســال آینده امیدواریم این تعداد 
بــه ۸۰۰ هزار نفر نیز برســد. بحــث اعزام 
دانشجویان به عتبات سوریه نیز در دستور 

کار دولت قرار دارد.

رئیس شــورای فرهنگ عمومی کشــور به 
مســئله تبلیغات و کارهای تبلیغی و رسانه 
ای در حــوزه حج و زیــارت تاکیــد کرد و 
گفت: در حوزه حج و زیارت اطلاع رســانی 
و اســتفاده از نرم افزارهای ایــن حوزه یک 

ضرورت است.
وزیر فرهنگ به حضور مردم در راهپیمایی 
اربعین و عشــق مســتقیم و بدون واسطه 
ایرانیان به امام حســین )ع( اشــاره کرد و 
آن را ثروت بزرگی دانســت و افزود: انقلاب 
اسلامی تنها با تکیه به عاشورا و فرهنگ اهل 
بیت )ع( توانســت رژیم طاغوت را شکست 
دهد و بیش از چهار دهه بــا تکیه به همین 
فرهنگ توانســته در مقابل استعمارگران و 

قدرت های بزرگ دنیا ایستادگی کند.
وی در پایــان تاکید کرد: مهمتــر از تامین 
منابع مالی در ســازمان حج و زیارت، تحول 
جدی در حوزه های فرهنگی است و در این 
زمینه باید از مدیران کاروان ها نیز استفاده 
شــود. این مدیــران انســان های نخبه ای 
هستند که بسیاری از آنها طرح های خوبی 

در حوزه فرهنگ سازی دارند.
سیدعباس حســینی رئیس سازمان حج و 
زیارت نیز در این جلسه گزارشی از عملکرد 
این ســازمان در مراســم حج تمتع امسال 
ارائه کرد و گفت: امسال نسبت به سال های 
گذشــته کمیت و کیفیت بیشتری در تمام 

حوزه ها شاهد بودیم.
وی افزود: در حوزه ســاماندهی و کارهای 
فرهنگی کارهای خوبی انجام شــد و برای 
ســال آینده نیز تعداد برنامه های فرهنگی 

بیشتری تدارک دیده شده است.

یک تعزیه خوان پیشکســوت بر ضرورت اجرای تعزیه 
در دیگر کشــورها و معرفی این هنر بــه مردمان دیگر 

نقاط جهان تاکید کرد.
ابوالفضل میــرزا احمدی، عضو هیــات داوران بخش 
شبیه خوانی بیســت و یکمین جشــنواره بین المللی 
نمایش های آیینی سنتی آثار رســیده به این بخش را 
دارای کیفیتی قابل قبول دانست اما تاکید کرد که هنر 
تعزیه نیازمند توجهی بیشتر و اجرا در دیگر کشورهای 

جهان است.
او گفت: بیش از ۵۰ اثر در قالب نســخ تعزیه و فیلم به 
ستاد برگزاری جشنواره رســید و قرار بود از میان اینها 
۱۰ گروه را انتخاب کنیم. خوشبختانه همه آثار رسیده 
کیفیت خوبی داشتند و تلاش کردیم بهترین هایشان 
را انتخاب کنیم. در این میان دو اثر بسیار خوب داشتیم 

که خوانندگان و نوازندگانی بسیار عالی داشتند.
این تعزیه خوان در پاســخ به این پرسش که با توجه به 
مناسبتی شــدن هنر تعزیه، جشــنواره نمایش های 

آیینی ســنتی چقدر می تواند در جلب توجه 
بیشــتر به این هنر تاثیرگذار باشد، توضیح 
داد: جشــنواره ها تاثیرگذار هستند و تعزیه 
هم مختص دهه عاشورا یا ماه مبارک رمضان 
و ایام فاطمیه نیســت بلکه برای هر روز سال 
تعزیه داریم و هــر روزی، مجلس تعزیه خود 
را دارد. همچنانکه از حضــرت امام خمینی 

پرســیدند با روی کار آمدن حکومت اسلامی نیازی به 
تعزیه داریم یا نه که ایشــان دستور دادند تعزیه خوانی 
و روضه خوانی از شــعائر ملی و دینی ماست و به زمان 

خاصی نیاز ندارد.
میرزا احمدی ادامه داد: همانطور که تعزیه شــهادت 
امامان را داریم، برای تولدها، شــجاعت ها، جنگ ها و 
عروسی هایشــان هم تعزیه های مخصوص داریم ولی 
متاســفانه کمتر به این مجالس پرداخته می شــود. به 
طوری که امــروزه مردم به یکســری تعزیه های ثابت 
مانند حــر و عباس و علــی اکبــر روی آورده اند چون 

تعزیه خوانــان ما ایــن نســخه ها را آنقدر 
خوانده انــد کــه از حفظ شــده اند در حالی 
که باید آن مجالس دیگــر را از رو بخوانند و 
این برایشان ســخت اســت. بنابراین اکثرا 
این تعزیه هــا را از یاد برده انــد و آنها را اجرا 
نمی کننــد که باعث آشــنایی مــردم با آن 

نسخه ها شود.
او با بیــان اینکه در این دوره از جشــنواره نمایش های 
آیینی سنتی مجالس نو و غریب داشتیم که خوانندگان 
و نوازندگان توانمندی در اجرای آنها حضور داشــتند، 
درباره برگزاری بخش شــبیه خوانی در تفرش توضیح 
داد: اتفاق بسیار خوبی است اگر جشــنواره به صورت 
سالانه و هر بار در یک اســتان برگزار شود چون اغلب 
مردم در اســتان های دیگــر نمی تواننــد در منطقه 
خودشــان تعزیه ببینند و نمی توانند برای تماشــای 
تعزیه به اســتان های دیگر ســفر کنند ولی برگزاری 
مجالس غریب و نو در اســتان خودشان، باعث آشنایی 

آنان با این مجالس می شود.
میرزا احمدی بــا تاکید بر ضرورت اجــرای گروه های 
تعزیه خوان کشــورمان در خارج از کشور خاطرنشان 
کرد: امیدوارم کار تعزیه هر چه بیشــتر گسترش پیدا 
کند و مسئولان ما بیشــتر به آن بها بدهند. البته در دو 
سه سال اخیر توجه بســیار خوبی از سوی وزیر ارشاد 
و مدیر کل هنرهای نمایشــی صــورت گرفته که این 
مجالس را منعقد کردند ولی توقع ما توجه بیشتر است. 
بخصوص فرســتادن گروه های تعزیه خــوان به دیگر 
کشورها بسیار لازم اســت تا از این راه بتوانیم این هنر 

دینی و سنتی خود را به دیگر کشورها ارائه کنیم.
او تاکید کرد: خوب است مســئولان فرهنگی به فراخور 
حال، هر گروهی را که صلاح دیدنــد، برای اجرا به دیگر 
کشورها بفرستند. همچنانکه پیش از این هم این سفرها 
انجام شــده و خود من در آوینیون فرانسه، ارمنستان و 
عراق اجرا داشــته ام و اعتقاد دارم این سفرها در معرفی 

هنر دینی و سنتی ما بسیار تاثیرگذار است.

تعزیه

ح کرد؛ باید هنر تعزیه را به جهان ارائه کنیم یک تعزیه خوان قدیمی مطر

با راهیابی ۱۰ اثر از بخــش کار اولی ها، تعداد آثار حاضر 
در نخســتین دوره جشــنواره هم آغاز تئاتر شهر به ۶۰ 

نمایش رسید.
به نقل از روابط عمومی تئاتر شــهر، در پی فراخوان 
ارســال ایده های اجرایی ویژه کار اولی ها در سال 
گذشــته، بیش از ۱۰۰ طرح و ایده اجرایی به تئاتر 
شــهر رســیده بود که از میان آنهــا ۱۰ نمایش برای 
حضور در مرحله بازبینی جشــنواره هم آغاز انتخاب 

شد. 
در فراخوان منتشرشــده، نمایش های بخش کار اول به 

آثاری اطلاق شــده بود که حداقل سه اجرای 
صحنه ای)با حداقل ۱۵ اجرا( در ســالن های 

حرفه ای نداشتند.  
پیش از ایــن، هیات انتخاب جشــنواره 
هم آغاز متشــکل از وحید نفر، حســن 
معینی، مجید شــکری، اشــکان پیر دل 
زاده و وحید منتظــری، ۵۰ اثــر را برای 

حضور در مرحله بازبینی این جشــنواره انتخاب کرده 
بود. 

آثار راه یافته به این مرحله باید تا اول آذر ماه سال جاری 

آمادگی بازبینی کیفی توسط هیات داوران را 
داشته باشند.   

نخستین دوره جشــنواره هم آغاز تئاتر شهر 
با هدف کشف اســتعدادهای جوان از سراسر 
کشــور، به دبیری امیر موســی کاظمی دی 
ماه سال جاری در مجموعه تئاتر شهر برگزار 

می شود. 
فهرســت آثار راه یافته از بخش کار اولی هــا به مرحله 
بازبینی نخستین دوره جشــنواره هم آغاز تئاترشهر به 

شرح زیر است:

»شکست« به کارگردانی سمیرا وکیلی 
»ناگشودگی« به کارگردانی عارف شریفی 
»به طرز عجیبی« به کارگردانی آوا فیاض 

»خون مردگی« به کارگردانی مهدی جلینی 
»درون آینه رو به رو« به کارگردانی محمدرضا رفعتی 

»کاسپار ۲۰۲۲« به کارگردانی فائزه مومنی 
»پس از سکوت« به کارگردانی الهام خداوردی 
»دردآخگی« به کارگردانی رعنا حسین دخت 

»یک دل و نصف دلبر« به کارگردانی مونا شیرازی  
»پلوتون« به کارگردانی مینا شجاعیان.

هم آغاز

۶۰ اثر به جشنواره هم آغاز رسیدند

بدرقه ای برای آخرین بازیگر طنز فاخر ایران
خریدار  پژمــان بازغی در آیین تشــییع 
فــردوس کاویانی گفت: مــا آخرین بازیگر 

طنز فاخرمان را از دست دادیم.
صبح دیروزسه شنبه یازدهم مهرماه جمعی 
از هنرمندان و دوستداران فردوس کاویانی 
در محوطه خانه هنرمنــدان ایران گردهم 
آمدند تا این بازیگر قدیمــی را بدرقه خانه 

ابدی خود کنند.
اصغر همت کــه اجرای مراســم را برعهده 
داشت فردوس کاویانی را مظهر پندر نیک، 
کردار نیک و گفتار نیــک نامید و گفت: آن 
عکســی که پنج نفر بازیگر اصلــی آژانس 
دوستی در آن هســتند و فکر میکنم بعداز 
آن پنج تن اصلی، پنج تن ثانویه است،  الان 

دیگر سه نفر آنها در میان ما نیستند.
شــهرام گیــل آبــادی، رییــس انجمن 
کارگردانــان خانــه تئاتر به عنــوان یکی 
از ســخنران های مراســم گفــت: اگر ما 
هنرمندان زمان شناس نباشیم، نمی توانیم 
کنار مردم قرار بگیریــم و فردوس کاویانی 

چنین ویژگی را داشت.
پژمان بازغی، رییس انجمن بازیگران خانه 
سینما با تسلیت به اهالی تئاتر و سینما و نیز 
زرتشتیان و مردم کرمان و با اشاره به اینکه 
به احترام آنها لباس ســفید پوشیده است، 

گفت: من نظــم و انضباط را بــه عنوان یک 
جوان در ســریال آژانس دوستی یاد گرفتم 
در حالی که همیشــه در انجمن از بی نظمی 

بازیگران جوان زیاد صحبت می شود.
او افزود: ما آخرین بازیگــر طنز فاخر ایران 
را از دســت دادیم و ای کاش بیشــتر قدر 

بزرگترهای این هنر را بدانیم.
در ادامه هــادی مرزبان در ســخنانی بیان 
کــرد: هیــچ گاه تصــور نمی کــردم برای 
فردوس کاویانی اینجا بیایم و حضور شــما 
در روز تعطیل نشــان از جایگاه این بازیگر 
دارد. گاهــی بــه او می گفتم تــو در خوبی 
افراط می کنــی و این خوبی ممکن اســت 
به حماقت بزنــد به همین دلیــل معتقدم 
این وجه از شــخصیت او مظلوم واقع شــد. 
فــردوس کاویانی دیگــر رفت  ولــی قدر 
همدیگــر را بدانیم.ایــن کارگــردان تئاتر 
ادامه داد: فــردوس تنها بازیگــری بود که 
وقتی می خواســت قراردادی را برای کاری 
تصویری ببندد به من زنگ می زد و می گفت 
تو تئاتر نداری؟ در حالی که بقیه وقتی کاری 
را شــروع می کردم می گفتنــد تئاترهایت 
را بگــذار برای وقتــی که ما بیــکار بودیم. 
او در این اواخر دوســت نداشــت کسی او 
را ببیند و همیشــه از طریق همسرش با او 

صحبت میکردم اما یک ماه قبل همســرش 
گفت می خواهــد با تو صحبت کنــد. البته 
من چندان متوجه نشــدم چــه می گفت 
ولی مــدام بــه او گفتم که صحنــه منتظر 
توست.در بخشی دیگر اسفندیار اختیاری، 
نماینده ایرانیان زرتشتی مجلس نیز گفت: 
به ایران این مرز پرگهر درود می فرســتم و 
نیز درود می فرســتم به هنرمندان ایران و 
روان شــاد اســتاد فردوس کاویانی که یک 
ایرانی زرتشــتی بود، اما هم نداشت. )اشاره 
به توییت اهانت آمیز یکــی از مجریان صدا 

و سیما به زرتشتی بودن فردوس کاویانی(
وی ادامه داد: او عاشــق فرهنگ ایرانی بود 
که در ماه مهر متولد شد و در همین ماه هم 

از بین مــا رفت. او در ماهــی از دنیا رفت که 
ما جشــن ملی مهرگان را داریم و معتقدم 
ارمغانی که برای ما داشت، شادی  و نور بود. 
ما اعتقاد داریم او در ســرای نــور جا دارد و 
همینجا بین ماست. او برگزیده زرتشتی ما 
بود که جایزه های زیادی گرفت و بزرگترین 
جایزه او قلب ما بود.سپس مسعود جعفری 
جوزانی با حضور در جایگاه گفت: کســانی 
که دوســت داریم، همیشــه مانا هستند و 
انگار هر زمان بخواهــی حضور دارند.  او تنها 
کســی بود که هرگز ضعف  و بدی کســی را 
نزد من نگفت. او بیخودی به این دنیا نیامده 
بود بلکه آمده بود تــا این دنیا را برای ما قابل 
تحمل کند. او هنرمند، به معنای واقعی بود 
که باتلاق های گندیده را که به ظاهر دنبال 

عرفان بودند خشک می کرد. 
او گفت: یکسری آدم در این دنیا هستند که 
خویشاوند نیستند ولی آنها را بسیار دوست 
داریم. من فکر می کنم دلیلی که او دوســت 
نداشــت کســی را ببیند برای این بود که 
غمی به دل کسی ننشیند. او هرگز نمرده و 

هنرمندانی چون او هرگز نمی میرند.
اسماعیل خلج هم در بخشــی دیگر با درود 
فرســتادن بر فردوس کاویانــی گفت: من 
اینســتاگرامی دارم که حدود ۴۵۰۰ پست 

دارد  و هیچ پســتی درباره مرگ نداشــتم 
جز این آخری کــه برای فردوس نوشــتم 
»بگذارید گریه کنم برای این مرد نازنین...«

در پایان آرمیتــا کاویانی دختر این هنرمند 
گفت: نامش فــردوس بود. در مهــر به دنیا 
آمد و روز قبل از جشــن مهرگان به فردوس 
رفت. بابا فقط پر از مهر و عشــق و دوســتی 
بود. اصلا معنی نفرت  ودروغ و دشــمنی را 
نمی دانست. او عاشق ایران بود،دغدغه اش 
ایران و هموطنانش بود چه داخل کشــور و 
چه ایرانی هایی که بیرون از ایران هســتند.  
من سالهاســت ایران را همــراه بابا دیدم؛ 
مخصوصا در این دو روز که همه با عشق نام 

پدرم را نگه داشتند.
او همچنین از مادرش و عشــقی که همواره 

به پدرش داشت قدردانی کرد.
در آخر این مراسم پیکر فردوس کاویانی به 
سمت آرامگاه زرتشتیان تهران بدرقه شد تا 

مراسم خاکسپاری در آنجا انجام شود.
مهدی میامی، اکبر رحمتی، اسماعیل خلج، 
رضا بابک، فرزانه کابلی،عزت الله رمضانی فر، 
منوچهر شاهسواری، حبیب دهقان نسب، 
حســن فتحی، مهدی شــفیعی )مدیر کل 
پیشین هنرهای نمایشی( از جمله حاضران 

در این مراسم بودند.
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میدان

ملی پوشان کشــتی فرنگی و آزاد ایران حریفان خود 
در نوزدهمین دوره بازیهای آســیایی را شــناختند. 
رقابتهای کشتی که امید زیادی به مدال آوری آنها می 

رود، از صبح امروز چهارشنبه آغاز می شود.
 رقابت های کشتی فرنگی بازی های آسیایی هانگژو در 
حالی از صبح  امروز آغاز می شود که مراسم قرعه کشی 
اوزان ۶ گانــه این رشــته برگــزار شــد و نمایندگان 
کشــورمان حریفان خود را شــناختند تا از فردا روی 
تشک بروند.در وزن ۶۰ کیلوگرم میثم دلخانی در دور 
نخســت به مصاف گیانندر از هند می رود و در صورت 
پیــروزی در مرحله بعد بــا برنده دیدار چیــن تایپه و 

قزاقستان رو در رو خواهد شد.
در وزن ۶۷ کیلوگرم دانیال ســهرابی در دور اول با یو از 
کره شمالی مسابقه می دهد و در صورت برتری با برنده 

دیدار کره جنوبی و اندونزی رو در رو خواهد شد.
در وزن ۷۷ کیلوگرم امین کاویانی نــژاد در دور اول با 
کیــم از کره جنوبی دیــدار خواهد کــرد و در صورت 

پیروزی به مصــاف برنده دیــدار اندونزی و 
چین می رود.

در وزن ۸۷ کیلوگــرم ناصر علیــزاده در دور 
نخست به مصاف عزیزبیکوف از قرقیزستان 
می رود و در صورت پیــروزی، در دور بعد با 
آنامامدوف از ترکمنســتان مبــارزه خواهد 
کــرد.در وزن ۹۷ کیلوگــرم محمدهــادی 

ســاروی در دور نخست به مصاف رســتم آساکولوف، 
فرنگی کار کهنه کار قزاقســتانی می رود که در صورت 
عبــور از این حریف در مرحلــه بعد با برنــده دیدار .. و 
وو مبارزه خواهــد کــرد.در وزن ۱۳۰ کیلوگرم امین 
میرزازاده در دور اول با پانفوئک از تایلند دیدار می کند 
و در صورت پیروزی در مرحله بعد به مصاف کورایف از 

ترکمنستان خواهد رفت.
قرعه کشی اوزان شــش گانه مســابقات کشتی آزاد 
بازی های آســیایی هانگژو ۲۰۲۲ انجام شد و کشتی 
گیران ایرانی رقبای خــود را شــناختند.در وزن ۵۷ 

کیلوگــرم ۱۵ کشــتی گیر حضــور دارند. 
ابراهیم خــواری ملی پوش کشــورمان در 
دور اول به مصاف الوین لوربــگ از فیلیپین 
می رود و در صورت پیروزی با برنده کشــتی 

هند و کره جنوبی مبارزه خواهد کرد.
در وزن ۶۵ کیلوگرم ۱۸ کشــتی گیر حضور 
دارند. رحمان عموزاد ملی پوش کشورمان در 
دور اول با رحمان اف از ازبکستان دیدار خواهد کرد و در 

صورت پیروزی به مصاف یاماگوچی از ژاپن می رود.
یونس امامی ملی پوش کشورمان در وزن ۷۴ کیلوگرم 
در دور اول بــه مصــاف توکتومام بتو از قرقیزســتان 
می رود و در صورت پیــروزی با برنده کشــتی گیران 
چین و پاکســتان مبارزه خواهد کــرد.در این وزن ۱۹ 

کشتی گیر حضور دارند.
حســن یزدانی قهرمان جهان و المپیــک در وزن ۸۶ 
کیلوگرم ملی پوش کشــورمان است که در دور نخست 
به مصاف عبداله اف از قرقیزســتان می رود و در صورت 

پیروزی با برنده کشــتی گیران سنگاپور و ترکمنستان 
دیدار خواهد کرد. در وزن ۸۶ کیلوگرم ۱۷ کشتی گیر 

حضور دارند.
در وزن ۹۷ کیلوگــرم ۱۵ کشــتی گیر در جــدول 
حضور دارنــد. مجتبــی گلیج ملی پوش کشــورمان 
در کشــتی نخســت به مصاف کشــتی گیر کهنه کار 
ازبکســتان ابراگیموف میرود و درصــورت پیروزی با 
برنده کشتی ویتنام و مغلولســتان دیدار خواهد کرد. 
تاج الدینوف کشــتی گیر روس الاصل تیم بحرین که 
در مسابقات جهانی صربســتان مدال طلای جهان را 
کسب کرد در ســوی دیگر جدول قرار دارد و تا فینال 
با گلیج روبرو نخواهد شــد.در وزن ۱۲۵ کیلوگرم ۱۵ 
کشــتی گیر حضور دارنــد. امیرحســین زارع دارنده 
مدال طلای جهان در ســال ۲۰۲۱و۲۰۲۳ ملی پوش 
کشورمان است که در کشتی نخســت خود به مصاف 
انور از پاکســتان می رود و در صورت پیــروزی با برنده 

کشتی گیران چین و ترکمنستان دیدار خوهد کرد.

کشتی

سپهر ســتاری  پیروزی مقابل الدحیل 
شــانس پرســپولیس برای صعــود از دور 

گروهی را افزایش داد.
 پرســپولیس در خانه الدحیل بــه یک برد 
ارزشمند دســت یافت و موفق شد حریف 
خود را با نتیجه یک بر صفر شکســت دهد. 
شــاگردان یحیی گل محمدی بــا این برد 
توانستند شکســت خانگی هفته اول مقابل 
النصر را جبــران کنند و وضعیــت خود در 
حدول گروه E لیگ قهرمانان آسیا را بهبود 
ببخشــند. در حال حاضر النصر با ۶ امتیاز 
صدرنشین این گروه است و پرسپولیس با ۳ 
و الدحیل و استقلال تاجیکستان با ۱ امتیاز 

در رده های بعدی قرار دارند.
 البته با توجه به صعود مســتقیم یک تیم از 
هر گروه به دور حذفی و صعود سه تیم از پنج 
تیم دوم، پرسپولیسی ها باید در دیدارهای 
آینده بهتریــن عملکرد ممکن را داشــته 
باشــند تا در جمع تیم های مرحله حذفی 

قرار بگیرند.

پرسپولیس با الدحیل تسویه 
حساب کرد!

بازی دیشــب نهمین تقابل پرســپولیس و 
الدحیل بود و قرمزهــای ایران به چهارمین 
برد خود مقابل حریف قطری دست یافتند. 
اتفاقی که باعث شــد تعداد بردهای دو تیم 
در نبردهای رودررو مساوی شود و باید دید 
در بازی برگشــت چه نتیجه ای رقم خواهد 

خورد.
بــه  دیشــب  پرســپولیس  هم چنیــن 
پانزدهمین برد خود مقابــل رقبای قطری 
دست یافت و وضعیت خود مقابل تیم های 

این کشــور را بهبــود ببخشــید. این تیم 
مجموعا ۲۹ بار با تیم های قطری بازی کرده 

و ۵ تساوی و ۹ باخت هم داشته است.

ترکیب بازی با النصر زیر و رو شد
با توجه بــه مصدومیــت مهــدی ترابی و 
وحید امیری، محرومیت میلاد ســرلک و 
عدم آمادگی کامل محمــد عمری، یحیی 
گل محمدی مجبور شد با چند تغییر تیمش 
را به نبرد با الدحیل بفرستد. سروش رفیعی، 
امید عالیشــاه، یاسین ســلمانی و شهاب 
زاهدی چهــار تغییر پرســپولیس در بازی 
دیشــب بودند. تصمیم هــای یحیی برای 

ترکیب اصلی دیدار با الدحیل نتیجه خوبی 
در پی داشــتند؛ در این بازی امید عالیشاه 
برای پرســپولیس گلزنی کرد و ســروش 
رفیعی با مســعود ریگی زوج بســیار خوبی 
ساخت. همچنین یاسین ســلمانی هم در 
نخســتین حضور خود در ترکیــب اصلی 
عملکرد قابل قبولی داشــت و نشــان داد 
می تواند در ادامه فصل یــک مهره موثر در 

ترکیب سرخپوشان باشد.
نکتــه مهم بــازی دیشــب پرســپولیس 
اســتراتژی شــجاعانه یجیی گل محمدی 
بود که به خوبی هــم نتیجــه داد. قرمزها 
در طول ۹۰ دقیقه مــدام از زمین الدحیل 

پرس می کردند و به مدافعان این تیم اجازه 
بازی سازی نمی دادند. امیدگل الدحیل در 
بازی دیشــب تنها ۰.۱۴ بود و این تیم تنها 
۵ بار به سمت دروازه بیرانوند شوت زد. این 
درحالی است که پرســپولیس با ۱۶ شوت 
امیــدگل ۰.۵۱ را به ثبت رســاند و در خانه 

حریف کاملا سوار بر بازی بود.

کرسپو نقطه مقابل یحیی!
برخلاف یحیــی گل محمــدی، تغییرات 
هرنــان کرســپو در این بازی جــواب نداد 
و الدحیــل در طــول ۹۰ دقیقــه یکــی از 
ضعیف تریــن بازی های خــود را انجام داد. 

ســرمربی آرژانتینی در این بــازی از کریم 
بوضیاف که به تازگی از مصدومیت برگشته 
در ترکیب اصلی اســتفاده کرد ولی زوج او و 
عاصم مادیبو اصلا جواب نداد و آن ها جنگ 
میانــه زمین را بــه رفیعی و ریگــی واگذار 
کردند. کرســپو هم چنین کیم مون هوان را 
یک خط عقب تر برد و از او در ســمت راست 
خط دفاعی بازی گرفت تا اسماعیل محمد 
به عنوان وینگر قرار بگیــرد که این تصمیم 

هم اصلا جواب نداد.
عجیب تریــن نکتــه در بــازی الدحیل اما 
عملکرد بســیار ضعیف فیلیپــه کوتینیو، 
ســتاره گران قیمت این تیم بود. او دیشب 
اصلا در جریان بازی قرار نداشــت و با تنها 
۲۳ لمس تــوپ و ۵ پــاس موفــق یکی از 
ضعیف تریــن بازیکنان میــدان بود. جالب 
اینکه با خــروج کوتینیــو در دقایق پایانی 

عملکرد الدحیل کمی بهتر شد!

معجزه چمن باکیفیت
پس از بــازی نکته مشــترک صحبت های 
پرسپولیســی ها کیفیت بــالای چمن بود 
که باعث بهبود عملکردشــان شد. آن ها در 
مصاحبه های خود دوباره از وضعیت چمن 
ورزشــگاه آزادی انتقاد کردنــد و از نقش 
ویژه چمن باکیفیت الدحیــل در عملکرد 

فوق العاده خود گفتند.
البتــه با توجه به شــرایط فعلی ورزشــگاه 
آزادی بعید است در زمان شروع دوباره لیگ 
وضعیت چمن تغییر زیادی کرده باشــد و 
پرسپولیسی ها در کنار دیگر تیم های لیگ 
باید فعلا برای داشــتن یــک زمین چمن 

باکیفیت صبر کنند.

آزاد و فرنگی کاران ایران حریفان خود را شناختند

کارشناسان و صاحب نظران پاسخ دادند

تکلیف سپاهان-الاتحاد چه می شود؟
خریدار  پس از آنکه بازیکنان تیم فوتبال 
الاتحاد بــه دلایل واهی حاضر نشــدند در 
نقش جهــان به مصــاف ســپاهان بروند، 
ورزشــگاه را بــه مقصد فــرودگاه اصفهان 
ترک کردند و دقایقی بعد هم به کشورشان 

برگشتند.
در حالی که قرار بــود دیدار تیم های فوتبال 
ســپاهان اصفهان و الاتحاد عربســتان از 
ســاعت ۱۹:۳۰ دقیقه در ورزشــگاه نقش 
جهان برگزار شــود، اعتراض تیم الاتحاد به 

برخی اتفاقات اجازه شروع این بازی را نداد.
با وجود پیگیری هایی که مسئولان باشگاه 
ســپاهان و مســئولان برگزاری مسابقات 
انجام دادنــد، الاتحاد حاضر بــه حضور در 
زمین نشــد و در حالی که تماشــاگران هم 
حضور داشــتند، آنهــا ورزشــگاه را ترک 

کردند.
بازیکنان ســپاهان بعد از حضــور در زمین 
و تقدیــر از تماشــاگران بابــت حضور در 
ورزشگاه، زمین را ترک کردند. این در حالی 
بود که الاتحادی ها دقایقــی قبل از حضور 
ســپاهانی ها در زمین، از ورزشــگاه خارج 

شده بودند.
به دنبال این اتفــاق برخی خبرنــگاران و 
کارشناســان فوتبال عربســتان جوسازی 
را آغــاز کردند و با بیان دلایــل واهی تاکید 
کردند که با اتفاقاتی که در ورزشــگاه نقش 
جهان رخ داده، کنفدراســیون فوتبال آسیا 
بازی را ۳ بــر صفر به ســود الاتحاد خواهد 

کرد!
دلیل ترک کردن ورزشگاه از سوی اعضای 
تیم فوتبال الاتحاد وجود تندیس شــهید 
حاج قاســم ســلیمانی مقابل تونل ورودی 
بازیکنان عنوان شده است. این در شرایطی 
اســت که تیم عربســتانی روز یکشنبه در 
همین ورزشــگاه که تندیس شهید سردار 
حاج قاســم ســلیمانی وجود دارد، تمرین 
کرده بــود. این تندیس از ســال ۱۳۹۹ در 

ورزشگاه نقش جهان اصفهان وجود دارد.

داور می تواند بازی را 3 بر صفر
 اعلام کند؟

علی میرزابیگی کارشــناس داوری فوتبال 
ایران در گفت و گو با خبرنگار مهر، در رابطه 
با لغو دیدار تیم های فوتبال ســپاهان ایران 
و الاتحاد عربســتان در چارچوب هفته دوم 
رقابت های لیگ قهرمانان آسیا گفت: طبق 
قانون داوران از لحظه ای که وارد ورزشــگاه 
می شــوند و تا لحظه ای که محیط ورزشگاه 
را ترک می کنند می تواند در رابطه با مسائل 
تحت اختیار او تصمیم گیــری کند. اما در 
رابطه با اجرا و یا لغو بــازی فوتبال تصمیم 
گیری بر عهده ناظر بــازی خواهد بود که در 
لیگ قهرمان آســیا ناظر AFC باید چنین 

تصمیمی بگیرد.
او ادامه داد: هر تصمیمی که از ســوی ناظر 
کنفدراســیون فوتبال آســیا به داور ابلاغ 
شــود، داور هم باید آن را اجرا کنــد. اما در 
رابطه با بازی ســپاهان و الاتحاد، از آنجایی 
که بازیکنان تیم الاتحاد وارد زمین نشدند، 
داور می توانــد اتفاقاتی که مشــاهده کرده 

است را در داخل گزارش خود بیاورد.
میرزابیگــی خاطرنشــان کــرد: کمیتــه 
انضباطی AFC معمــولاً در چنین مواردی 
وارد عمل می شــود و تصمیــم گیری های 
لازم را خواهد داشــت. امــا از اینکه برخی 
می گوینــد داور می تواند اعلام کند تیمی ۳ 

بر صفر برنده شده است صحت ندارد.

توصیه های کارشناس حقوقی
 به سپاهان

امیر ســاعد وکیل در گفت وگــو با خبرنگار 
مهر، در خصــوص اتفاقات بازی ســپاهان 
و الاتحاد عربســتان اظهار داشت: در حال 
حاضر باشگاه سپاهان باید ظرف دو ساعت 
پس از اعلام لغو بازی اعتــراض کتبی خود 

را به نماینده AFC ارائــه دهد و ظرف ۲۴ 
ســاعت هم باید متن نهایی شــکایت این 

باشگاه به AFC ارسال شود.
ایــن کارشــناس حقوقــی تاکیــد کرد: 
همچنین سپاهان باید در همین ۲۴ ساعت 
 AFC هــم ۱۰۰۰ دلار آمریکا به حســاب
واریز کند تا بتواند ایــن پرونده را در مراجع 

قانونی پیگیری کند.
وی افزود: هرگونه ســهل انــگاری و توجه 
نکردن به زمان مقرر قانونی می تواند به ضرر 
سپاهان تمام شود. در این صورت اگر باشگاه 
ســپاهان به حق ترین حرف های دنیا را هم 
داشته باشــد نمی تواند در AFC کاری را از 

پیش ببرد.
امیرســاعد وکیل ادامه داد: من در پرونده 
پرسپولیس و النصر که فینال لیگ قهرمانان 
آســیا را برگزار کرده بودند بــا توجه به این 
موضوعات توانســتم پرســپولیس را پیروز 
پرونده کنم. در آن زمان هم النصر خیلی به 
آب و آتش زد تا بتواند پرسپولیس را محکوم 

کند اما نتوانست.
وکیل ورزشــی کشــورمان در پایان خاطر 
نشــان کرد: در حال حاضر تنها چیزی که 
برای سپاهان باید مهم باشد این است ککه 
نباید فرصت را از دست بدهد و در خصوص 

پرونده اقدامات لازم را انجام دهند.

ساکت: با مستندات به کنفدراسیون 
آسیا شکایت می کنیم

محمدرضا ساکت نیز گفت: ورزشگاه نقش 
جهان با توجه بــه تمامی اســتانداردهای 
روز دنیا ماه هاســت برای ایــن دیدار آماده 
می شــود. روز گذشــته هم تیــم الاتحاد 
عربستان با همین شکل و شمایل ورزشگاه 
تمرین کرد. امروز همه مســئولان برگزاری 
مسابقه و مأموران انتظامی به خوبی شرایط 
را برای برگزاری این مســابقات آماده کرده 
بودند و هــواداران آقا و خانم ســپاهان هم 

امروز یک حضور همه جانبه و حماسی را در 
ورزشگاه داشتند.

وی افزود: در واقع همه چیز آماده بود تا یک 
دیدار حرفــه ای به تمام معنا برگزار شــود، 
همچنین ســفیر محترم دولت عربســتان 
هم امروز مهمــان ما بودند اما در ســاعات 
نزدیک مســابقه مواردی از سوی ناظر بازی 
عنوان شد که تیم الاتحاد مطالبه کرده بود 
که خلاف اصول و به دور از فضای ورزشــی 
بوده اســت. روز قبل ورزشــگاه توسط تیم 
عربســتانی مورد اســتفاده قرار گرفته شد 
و جلســه هماهنگی هم برای برگزاری این 
دیدار انجام شده بود اما به یکباره دیدیم که 
این تیم ورزشــگاه را ترک کرد و داوران هم 

بازی را نیمه تمام اعلام کردند.
ساکت در ادامه گفت: ما اعتراضات خودمان 
 AFC با ســند و مدرک هرچه ســریع تر به
منعکــس خواهیم کرد و موضــوع را پیگیر 
خواهیم بود. از تماشاگران متین و آبرومند 
خود که موجــب آبرومنــدی فوتبال ایران 
شــدند صمیمانه تشــکر می کنم. هرچند 
نتوانســتند یک بازی حرفــه ای و خوب را 
تماشا کنند اما از آنها ممنونیم که ما را تنها 

نگذاشتند.
مدیرعامل باشــگاه ســپاهان در خصوص 
وضعیــت نتیجه این بــازی عنــوان کرد: 
در خصــوص نتیجه بازی هنــوز هیچ چیز 
مشــخص نیســت و تیم الاتحاد عربستان 
به همان شــیوه ای که مورد اســتقبال قرار 

گرفته بود بدرقه شــد و به فرودگاه رفتند و 
کار گذرنامه ای آنها هم انجام شــد و منتظر 
هســتند تا هواپیمای آنها به اصفهان برسد 
و به کشــور خود بازگردند. طبیعی است که 
ما هم از حق خودمان دفاع خواهیم کرد چرا 
که این ورزشــگاه با این استانداردها ماه ها و 
ســال ها برای برگــزاری رویدادهای بین 
المللی مورد استفاده قرار گرفته شده است 
و هیچ موضوع خاصی هم بــرای آن مطرح 

نبوده است.

AFC فقط کمیته انضباطی 
 تکلیف بازی سپاهان - الاتحاد را 

مشخص می کند
سیدمهدی ســیدعلی کارشــناس و داور 
ســابق باتجربه فوتبــال ایران با اشــاره به 
اتفاقاتی که برای دیدار تیم های ســپاهان 
ایــران و الاتحاد عربســتان رخ داد گفت: با 
توجه به این داوران و تیم میزبان طبق روال 
اســتاندارد در زمان مقــرر در زمین حاضر 
بوده اند و تیم مهمــان به هر دلیلی از حضور 
تمکین نکرده اســت، پرونده ایــن بازی به 

کمیته انضباطی AFC خواهد رفت.
این کارشــناس داوری تاکید کرد: براساس 
گزارشــی که مســئول برگزاری بــازی به 
کنفدراسیون فوتبال آســیا ارسال خواهد 
کرد، کمیته انضباطی این کنفدراســیون 
تنها نهادی اســت که در مورد سرنوشــت 

بازی رأی خواهد داد.

 تا لحظه آخر تلاش کردم
گریه های کماندار ایران پس از حذف شدن

دختر کماندار ایران پس از حذف شــدن از بازی های آسیایی، به شدت 
ابراز تاسف کرد و گفت: تمام تلاشم را کردم اما نشد.

گیسا بایبوردی پس از حذف شــدن از بازی های آسیایی در حالی که 
به شــدت گریه می کرد، گفت: مســابقه ام با حریفی از کره جنوبی بود 
که یکی از قدرتمندترین حریفان ما در این رشــته محسوب می شود. 
او مدال های جهانی و آسیایی بســیاری در کارنامه دارد. تا آخربن تیر 
تمام تلاشم را برای پیروزی کردم و تا آخرین لحظه رقابت پایاپای پیش 

رفت.
وی ادامه داد: در رشــته کامپوند اگر امتیاز یک تیر را از دســت بدهیم، 

ممکن است نتیجه را واگذار کنیم. متاسفانه این اتفاق برای من افتاد.
بایبوردی که نمی توانست جلوی اشک هایش را بگیرد، ابراز امیدواری 
کرد هرچه زودتر این شکســت را جبران کند و گفت: همه ورزشکاران 
در همه مســابقات برای پیروزی تمام تلاش شــان را می کنند. من نیز 

همیشه برای کسب بهترین نتیجه به میدان می روم.

تیم ملی بسکتبال ایران حذف شد
تیم ملی بســکتبال ایران که جام جهانی را هم با شکست های متوالی 
پشــت سرگذاشــته بود، در مرحله یک چهارم نهایی نوزدهمین دوره 
بازیهای آســیایی برابر فیلیپین شکســت خورد از دور مسابقات کنار 

رفت.
در مرحله یک چهارم نهایی مسابقات بسکتبال بازیهای آسیایی امروز 
سه شنبه تیم ملی بســکتبال ایران به مصاف فیلیپین رفت و با شکست 

۸۳ به ۸۴ برابر این تیم از دور مسابقات کنار رفت.
هاکان دمیر شاگردانش را با ترکیب ارســلان کاظمی، میثم میرزایی، 
نوید رضایی فر، متین آقاجانپور، ســجاد مشــایخی سالن ژی جیانگ 
یونیورســیتی ژیمنازیوم هانگژو به میدان فرســتاد رقابتی که از میان 

ایران و فیلیپین یک تیم به نیمه نهایی راه پیدا می کرد.
هر چند گلزنی نوید رضایی فر بازی را استارت زد ولی جاستین برونلی 
بازیکن حریف در همان ابتدا سه پرتاب سه امتیازی را روانه حلقه ایران 
کرد و ۱۱- ۸ فیلیپین را پیش انداخت.ایــن بازیکن در کوارتر اول تنها 

۱۶ امتیاز اورد و توانست تیمش را در این تایم ۲۸ - ۲۲ پیروز شود.
پذیرفته،محمــد  فر،ســجاد  رضایــی  نویــد  دوم  وقــت  در 
ترابی،پیترگریگوریان و ســینا واحدی به میــدان آمدند ولی بازیکنان 
آمریکایی- فیلیپینی حریف نگذاشتند تیم ایران در نتیجه به تساوی یا 
برتری برسد و نیمه را ۴۸- ۳۶ به نفع حریف شرقی واگذار شد تا هاکان 

دمیر شاگردانش را به رختکن بفرستد.
در نیمه دوم اشــتباهات بازیکنان ایران در دفاع و شــوتزنی اختلاف را 
به ۲۰ امتیاز رساند و برونلی آمریکایی ســهم ۳۳ امتیازی از ۷۱ امتیاز 

فیلیپین تا پایان کوارتر سوم داشت.

اما وقت چهارم با توپ ربایی ارســلان کاظمی  اســتارت گلزنی ایران 
آغاز شــد و گلزنی او در کنار پرتابهای سه امتیازی سینا واحدی و متین 
آقاجانپور اختلاف ۲۳ امتیاز را جبران و یــک امتیاز بالاتر هم رفت ولی 
در نهایت این فیلیپین بود که ۸۴- ۸۳ پیروز شد و به نیمه نهایی صعود 

کرد.

یحیی گل محمدی:
 بازیکنانم باوجود فشار زیاد توانستند

 برنده شوند
ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس گفت: بازی خیلی مهمی را مقابل 

الدحیل قطر بردیم.
 یحیــی گل محمدی پس از پیــروزی یک بر صفر پرســپولیس مقابل 
الدحیل قطر در هفته دوم لیگ قهرمانان آســیا گفت: از باشــگاه خوب 
الدحیل تشــکر ویژه دارم بابت میزبانی خوبی که داشــتند و شــرایط 
تمرینی خیلی خوبــی را برای ما آمــاده کردند. در نهایــت با توجه به 
همین شرایط خوب توانســتیم بازی خوبی انجام دهیم. من این برد را 
به هواداران مان تبریک می گویم و بعد هم از بازیکنانم تشــکر می کنم 

که علیرغم اینکه خیلی تحت فشار بودند، بازی خیلی مهمی را بردند.
سرمربی تیم فوتبال پرســپولیس در تمجید از عملکرد بازیکنان خود 
افزود: با وجود اینکه خیلی زیر فشــار بودند اما توانســتند بازی خیلی 

مهمی را ببرند.
 با توجه بــه نتیجه بازی اولی که به دســت آمد و نتوانســتیم امتیازی 
به دســت بیاوریم فکر می کنم این بازی اهمیتش خیلی بیشــتر بود. 
بازی ســختی بود و الدحیل یکی از تیم های خوب آسیاست و مربیان و 

بازیکنان خیلی خوبی دارد. 
در نیمه اول خوب بــازی کردیم چون اجازه ندادیــم تیم حریف بتواند 
خودش را پیدا کند و روی دو، سه موقعیت می شد گل بزنیم که نشد ولی 
در مجموع یک مقدار بازی متعادل بود. در نیمه دوم با توجه به اینکه تیم 
ما هدفش فقط برد بود و به دنبال به دست آوردن این سه امتیاز بودیم، 
با تمرکز خــوب و عزم و اراده خوب توانســتند بــازی خوبی به نمایش 

بگذارند و خیلی از دقایق بازی را کنترل کردند. 
موقعیت های خوبی به دست آوردیم و شاید این بازی می شد با تفاضل 
بیشــتر به نفع ما باشــد. در هر صــورت از بردی که به دســت آوردیم 
خوشــحالیم و باید خودمان را برای لیگ برتر و بازی های آینده مقابل 

استقلال تاجیکستان آماده کنیم.
او درباره باخت دو بر صفر مقابل النصر عربســتان در هفته اول تصریح 
کرد: شرایط، ورزشــگاه و زمین بازی اصلًا آماده آن دیدار نبود. ما ضرر 
زیادی در آن بازی کردیم و نتوانســتیم بازی خودمان را انجام بدهیم. 
متأســفانه با نوع فوتبالــی که بازی می کنیم، شــرایط خوبــی نبود و 

نتوانستیم کیفیتی را که داریم ارائه کنیم.
 با اتفاقاتــی که در بازی افتــاد مانند مصدومیت ترابــی و اخراج میلاد 
ســرلک، در هر صورت تیم ما نتوانســت خودش را پیــدا کند و همه 
اتفاقات بر علیه ما بود. امروز دیدید که کیفیت بازیکنان پرســپولیس 
در چه حدی بود و وقتی شــرایط برای بازی کردن مهیا باشد، می توانند 
توانایی های خود را بروز بدهند. امروز واقعاً خوب بازی کردند و به آن ها 
ایمان داشــتم و دارم که می توانند در شرایط سخت قابلیت های خود را 

نشان بدهند.
گل محمدی در خصوص شــرایط تیمش پس از این بازی عنوان کرد: 
بعضی صحبت ها را شــاید اینجا انجام ندهیم بهتر باشد. تیم ما کیفیت 
خوبی دارد و در آن شکی نیست. همه بازیکنانی که در این تیم هستند 
برای هواداران و آبروی فوتبال ایران می جنگند و با شــرایط سختی که 
وجود دارد مبارزه می کننــد. خیلی از صحبت ها را شــاید نتوان اینجا 
گفت اما چیزی که مهم اســت ما یک گروه خوب هستیم و با هدف های 
بزرگ که برای رســیدن به آن فقط باید تمرکز داشــته باشــیم و برای 

هدف مان بجنگیم.



 فرمانده یگان های ویژه فراجا:

فرهنگ شهادت پشتوانه محکم کارکنان پلیس است

استان

ســنندج-فاطمه ملایــی    فرمانــده یــگان هــای ویژه 
فراجا با قدردانی از مدیریت خوب انتظامی کردســتان، 
گفت: فرهنگ شــهادت پشــتوانه محکم کارکنان پلیس 

است. 
" حســن کرمــی" در جمــع کارکنــان یــگان ویــژه   ســردار
کردســتان با  تبریک هفتــه وحــدت و بیان اینکه  شــاهد 
کردســتان  در ماموریــت  انتظامــی  مدیریــت خــوب  
هــا هســتیم، بیــان داشــت  :  امنیــت کامــل در اســتان 
کم اســت و این مهم در ســایه تلاش شبانه  کردستان حا

روزی کارکنان انتظامی و نیروهای امنیتی است.
هــای  مأموریــت  در  انتظامــی  نیروهــای  افــزود:   وی 
گون در کنار مــردم و در جهت آرامش آنان تلاش می  گونا
کنند و با برهم زنندگان امنیت با اقتدار قاطعانه برخورد 

می کنند.
فرمانــده یگان هــای ویژه فراجــا با اشــاره به اینکــه یگان 
ویــژه از آمادگــی عملیاتی خوبــی برخوردار اســت، گفت: 
وجود یــگان های ویــژه برای مــردم مایــه آرامــش و برای 
بدخواهــان و ضد انقلاب ایجــاد ترس می کنــد و همواره 

کام می کنند. آنان را در رسیدن به اهداف پلید خود نا

ســردار کرمی در ادامــه با بیان اینکــه من با افتخار ســفیر 
شــهید "جمشــید صفــاری" هســتم، افــزود: از فرهنــگ 
و روحیــه جهــاد و شــهادت، شــهیدان در محیــط کار و 

زندگــی اســتفاده و به ایــن پشــتوانه محکــم  افتخــار می 
کنیم.

آمادگــی عملیاتــی کارکنــان انتظامــی نشــان از روحیــه 

جهادی و انقلابی است
ســردار آزادی نیــز در ابتــدای این مراســم با تبریــک ایام 
پیــش رو  و خداقــوت بــه کارکنــان یــگان ویــژه اســتان، 
بیــان داشــت: از نزدیــک شــاهد رشــادت، شــجاعت و 
کنــار دیگــر  کارکنــان یــگان ویــژه در  از خودگذشــتگی  
نیروهــای انتظامــی اســتان هســتیم کــه این مهــم قابل 

تقدیر است.
وی افــزود: در ســال گذشــته کارکنــان متحمــل زحمات 
زیادی همچون دیگر ایام شــدند که با اقتــدار در میدان 
بودنــد و در راه آرامش مردم و ایجاد امنیــت  با جان و دل  

افتخار آفرینی کردند.
فرمانده انتظامی اســتان کردســتان با اشــاره بــه روحیه 
جهــادی کارکنــان، گفــت: اشــراف و آمادگــی عملیاتــی 
کارکنــان در مأموریت های پلیس اســتان  در طول ســال 

خود نشان از این روحیه جهادی و انقلابی است.
ســرهنگ  زحمــات  از  مراســم  ایــن  در  اســت  گفتنــی 
"علیزمانی" فرمانده ســابق یگان ویژه اســتان کردستان 
تقدیر و  ســرهنگ "عباســی" نیز به عنوان فرمانده یگان 

ویژه استان معارفه شد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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در آبانماه سال جاری؛

 نخستین جشنواره و فن بازارتخصصی 
صنعت برق و انرژی برگزار می شود 

اصفهان-مریــم مومنــی   نخســتین جشــنواره و فــن بــازار تخصصــی 
صنعت بــرق و انــرژی« در آبانماه ســال جــاری، برگزار می شــود      بــه گزارش 
روابط عمومــی شــرکت توزیع بــرق اصفهــان در راســتای پیشــبرد اقتصاد 
دانش بنیــان و تحقــق »رشــد تولیــد و مهــارم تــورم«، اســتفاده از ظرفیــت 
موسســات، واحدهــای فنــاور و  شــرکت های دانش بنیــان در راســتای 
کمــک بــه رفــع چالش هــای  حــل چالش هــای صنعــت بــرق و انــرژی، 
شرکت های عضو سندیکای صنعت برق ایران و همچنین تسهیل فرآیند 
تجاری ســازی فنــاوری  در حوزه هــای مختلــف نیــرو، برگزاری »نخســتین 
جشــنواره و فن بــازار تخصصی صنعــت برق و انــرژی« همزمان با بیســت و 
ســومین نمایشــگاه بین المللی بــرق در آبانماه ســال جــاری، برنامه ریزی 

شده است.
در ایــن جشــنواره در نظــر اســت تــا همرســانی میــان ســه جامعــه بــزرگ 
و تخصصــی صنعــت بــرق و انــرژی، جامعــه بــزرگ شــرکت های فنــاور و 
دانش بنیان و جامعه اســتادان ارجمند دانشــگاهی و دانشــجویان، طی 
برنامه هــای مختلف و متنوع جهــت تحقق اهداف صدرالاشــاره، اجرایی 

شود.

مدیر منطقه چهار شهرداری قزوین اعلام کرد؛

آغاز عملیات ساخت پارکینگ وسایل نقلیه سنگین 
در ناحیه دانش 

قزوین-مریــم نقــدی   قاســمی مدیــر منطقــه چهــار شــهرداری قزوین  
گفت:پیرو مطالبه چندین ســاله شــهروندان و رانندگان ماشین سنگین، 
عملیات آماده ســازی زمین به منظور ســاخت پارکینــگ در ناحیه دانش 
آغاز شــد. داریوش قاســمی در تکمیل این خبر افزود: با شــروع راه اندازی 
منطقه چهار یکی از مطالبات اصلی مردم و مالکین خودروهای ســنگین 
در محله ناصرآباد و دانش بحث نداشــتن مکان مناســب بــه منظور پارک 
وســایل نقلیه ســنگین بود کــه در همین راســتا در انتهــای ماه گذشــته با 
موافقــت شــهردار قزوین قطعــه زمینــی به مســاحت ۲۶ هــزار متر بــه این 
موضوع اختصــاص یافت. وی افزود: با توجه به رشــد قابل توجه ســاخت 
و ســاز در ناحیه دانش و ناصرآباد، یکــی از موضوعات مهم افزایش ســرانه 
خدمات عمومــی به شــهروندان بود که با بررســی های کارشناســی انجام 
شده، لازم بود زمینی با مساحت مناسب برای ســاخت پارکینگ انتخاب 
شــود که با دســتور شــهردار قزوین زمیــن مذکور بــه معاونت حمــل و نقل 
گذار شــد تــا عملیــات اجرایــی پــروژه شــامل آماده  ترافیــک شــهرداری وا

سازی و فنس کشی انجام شود.

برای دومین سال پیاپی محقق شد؛

 رتبه برترشهرداری محمدیه  
وین  در جشنواره شهید رجایی استان قز

قزوین-مریــم نقدی   شــهرداری محمدیه بــه عنوان شــهرداری برتر در 
بین شهرداری های استان قزوین در جشنواره شهید رجایی معرفی شد.

  جشنواره شــهید رجایی هرســاله به منظور ارزیابی عملکرد دستگاه های 
اداری در شــاخص های عملکــردی در دو شــاخص تخصصــی و عمومــی 

برگزار می شود و در آن از دستگاههای برتر تقدیر به عمل می آید. 
در آییــن اختتامیــه جشــنواره شــهید رجایــی اســتان قزوین که بــا حضور 
اســتاندار  اعلایــی،   ، قزویــن  جمعــه  امــام  عابدینــی  الاســلام  حجــت 
معاونــت   ، اســتانداری  امنیتــی  سیاســی  معاونــت  قزوین،سرپرســت 
هماهنگی امــور عمرانــی اســتانداری،مدیر کل ســازمان برنامــه و بودجه 
کل دســتگاه هــای اســتان برگــزار شــد،  اســتان ، شــهرداران ،مدیــران 
شــهرداری محمدیه بــرای دومین ســال پیاپــی  در ارزیابی شــاخص های 
عمومی و اختصاصی در بین شــهرداری های اســتان به عنوان شهرداری 
برتــر و از مهنــدس محمــد پیری بــه عنــوان شــهردار محمدیه با اهــدا لوح 

تقدیر و تندیس جشنواره تقدیرشد.

برای دومین سال پیاپی از سوی وزیر نیرو صورت گرفت؛

وی برق خوزستان  تقدیر از عملکرد شرکت توزیع نیر
در عبور از پیک بار تابستان

کبر محرابیان در همایش سراسری مدیران  اهواز -محمد مجدم   علی ا
ارشد وزارت نیرو با تقدیر از مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق خوزستان 
گفت ، برای انتخاب مدیران برتر در ســطح وزارت نیرو بــه صورت هفتگی، 
ماهانه و فصلی عملکــرد آنان را مــورد ارزیابی قــرار داده و افــرادی که امروز 

مورد تقدیر قرار گرفتند نمایندگان مجموعه بزرگ وزارت نیرو هستند.
 وزیــر نیرو بــا اشــاره بــه اینکــه انتخــاب مدیــران برتــر وزارت نیرو بر اســاس 
شــاخص های تخصصی در حوزه های مختلف، کاری دشــوار بود تصریح 
کرد، تمامــی مدیــران ارشــد وزارت نیــرو به ویــژه در حــوزه برق رتبــه بندی 
شــده و عملکرد آنان در جهت تحقق منویات وزارت نیرو و اهداف صنعت 

برق مورد توجه قرار گرفته است.
 این برای دومین ســال پیاپی در دولت ســیزدهم اســت که شــرکت توزیع 
نیروی برق خوزســتان در زمینه تامین برق پایدار و عبور از پیک تابســتان 

از سوی وزارت نیرو به عنوان شرکت برتر انتخاب و معرفی می شود.
کــی اســت، در تابســتان ۱۴۰۲ بــا برنامــه ریــزی و اجــرای  ایــن گــزارش حا
برنامــه هــای تدوین شــده از ســوی توانیــر و ۱۴۰ اقدام بــرای عبــور از پیک 
، همچــون کاهــش زمــان کار ادارات، ثبــت تفاهــم و تعامــل ســازنده و  بــار
طرح هــای تشــویقی بــا صنایــع و بخــش کشــاورزی، رایــگان شــدن قبض 
برق مشــترکان کم مصرف و پرداخت حــدود ۱۰۰ میلیارد تومــان پاداش به 
مشــترکانی که الگوی مصرف را رعایت کردند و فرهنگســازی رعایت الگوی 
مصرف از طریق رســانه ها در ســطح اســتان، این شــرکت موفق بــه عبور از 

پیک بار تابستان ۱۴۰۲شد که تقدیر وزیر نیرو را در پی داشت.

وندان   دیدار مدیرعامل شرکت نفت و گاز ار
با خانواده های معزز شهدا

اهواز -محمد مجدم   در دیداری که به منظور پاسداشــت مقام شــامخ 
شــهدای مدافع حــرم، انقلاب اســلامی و دوران دفــاع مقــدس و زنده نگه 
داشــتن یاد و خاطره رشــادت هــا و جانفشــانی هــای این عزیــزان صورت 

کید گردید . پذیرفت، بر ادامه راه این شهدای گرانقدر تأ
عبدالله عذاری اهــوازی ضمن حضــور در منــزل علی حســن زاده و طالب 
بحــر دینــی، از کارمنــدان و خانــواده هــای معــزز شــهدای ایــن شــرکت در 
، با آرمانهای والای شهدای گرانقدر میهن عزیزمان تجدید کرد . خرمشهر

مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان در این دیدار گفت: شــهدا ســرمایه 
هــای ارزشــمند و الگوی مــا و ملت انقلاب اســلامی ایــران هســتند و مردم 

قدردان رشادت و شجاعت های این عزیزان خواهند بود.
وی اظهــار داشــت: زندگــی و حیــات انســان ها بســته بــه هدفی کــه در راه 
آن تــلاش می کننــد، ارزش می یابــد و شــما خانــواده شــهدا زندگی خــود را 
در مســیر بالاتریــن و بهتریــن اهــداف الهی اهــداء کردیــد و قطعــا خداوند 
همانگونــه کــه در قــرآن کریــم فرمودنــد، بالاتریــن مقــام، عــزت و منزلت را 

نصیب شما خانواده های شهدای عزیزمان خواهند کرد.

کرمانشاه-حســنافخازاده    آییــن افتتــاح تقاطــع 
غیر همســطح سپاه شــهر کرمانشــاه که در تالار شهید 
، فرمانــده ســپاه حضرت  بهشــتی  بــا حضــور اســتاندار
کرم )ص(،شهردارکرمانشــاه،جمعی از مسئولین  نبی ا
و خبرنــگاران برگــزار شــد،در ایــن مراســم اســتاندار 
کرمانشــاه گفت: اجــرای پــروژه »تقاطع غیرهمســطح 
ســپاه کرمانشــاه« بــا انســجام دســتگاه هــای اجرایی 
همراه بود و مجریــان و همراهان این پــروژه هم به طور 
منسجم به آن کمک کردند، باید خدماتی که به مردم 
ارائه می کنیم با کیفیت باشــد و این خدمات را تقویت 

کنیم. 
اســتاندار کرمانشــاه بــا اشــاره بــه کمک هــای قــرارگاه 
خاتــم در اجــرای این پــروژه تصریــح کــرد: این قــرارگاه 
نماد جمله »ما می توانیم« اســت لذا باید در راســتای 
کــردن خــود و اجــرای پروژه هــای بیشــتر  توانمندتــر 

پیش برویم. 
وی گفــت: اســتان کرمانشــاه تــا رســیدن بــه شــرایط 
مطلوب فاصله زیادی دارد و رضایت از شــرایط کنونی 
منجر بــه افــت انگیزه می شــود لذا بایــد همه بــا انگیزه 
بســیار »کرمانشــاه« را بــه نگیــن درخشــانی در غــرب 

کشور تبدیل کنیم. 

شــهردار کرمانشــاه نیــز در ایــن مراســم  گفــت: پــروژه 
تقاطع غیر همسطح سپاه کرمانشــاه با ٢ هزار میلیارد 

ریال اعتبار به بهره برداری رسید. 
 نــادر نــوروزی  در آییــن افتتــاح تقاطــع غیر همســطح 
ســپاه شــهر کرمانشــاه، اظهار کرد: این تقاطع جزئی از 

طرح کلی ترافیکی شهر کرمانشاه است.

وی افــزود: ایجــاد رینــگ ترافیکــی کــه از جنــوب 
شــرقی شــهر آغاز و در اطراف شــهر گــردش می کند 
دوباره به جنوب شــهر منتهی می شــود، این پروژه 
در نهایــت بــه شــهرک پردیــس ختــم و یــک رینگ 

کامل ترافیکی خواهیم داشت. 
شهردار کرمانشــاه تصریح کرد: سراسر شــهر کرمانشاه 

۲ پاره شــمالی و جنوبی اســت و اتصال این ٢ پاره شــهر 
به یکدیگر بسیار مهم است. 

این مقام مســئول ابــراز کرد: ایــن پروژه با طــول هر پل 
۵۶۰ متــر و اعتبــار بالــغ بــر ٢ هــزار میلیــارد ریــال دارای 
چهــار دور برگــردان در چهــار جهــت اصلــی و چهــار 
تقاطع اســت که به عنوان راســتگرد از دیگر مســاحت 
این تقاطــع برای برطــرف کــردن جریان ترافیکی شــهر 

استفاده می شود. 
اســتان  )ص(  کــرم  ا نبــی  حضــرت  ســپاه  فرمانــده 
ســایر  بــه  نســبت  کرمانشــاه  گفــت:  کرمانشــاه 
نیــاز  بودنــد،  جنــگ  معــرض  در  کــه  اســتان هایی 

بیشتری به سازندگی دارد.
آییــن افتتــاح   ســرتیپ پاســدار بهمــن ریحانــی در 
تقاطع غیــر همســطح میدان ســپاه شــهر کرمانشــاه، 
کــرد: امــروز نظــام جمهــوری اســلامی ایــران  اظهــار 
پیشــرفت  و  موفقیــت  از  مناســبی  جایــگاه   در 

قرار گرفته است. 
وی افــزود: ایــن پیشــرفت موجــب شــده دوســتان و 
دشــمنان نگاه ویژه ای به ایران اسلامی داشته باشند 
لــذا در پروژه های کشــور نیــازی به کارشــناس خارجی 
نداریم که این مسئله دشمنان را ناراحت کرده است. 

کرمانشاه

با ٢ هزار میلیارد ریال اعتبار؛

تقاطع غیر همسطح سپاه کرمانشاه  به بهره برداری رسید 

گلستان بوشهر

کید کرد؛ مدیرکل صنعت ، معدن و تجارت استان تا

وم استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان  بوشهر لز

-هادی مینایــی پــور   مدیــرکل صنعــت  بوشــهر
، معــدن و تجــارت اســتان بوشــهرگفت : با اســتفاده 
ازظرفیــت شــرکت هــای دانــش بنیــان مــی تــوان 
نیازهای فناورانه واحد های کشتی سازی را برطرف 

نمود .
 مهــدی صفوی در حاشــیه نشســت بــا معــاون وزیر 
صنایــع  توســعه  صنــدوق  مدیرعامــل  و  صمــت 
دریایی کشــورو اعضــای پارک علــم و فنــاوری خلیج 
فارس بوشــهر افــزود: یکــی از مزیت هــای منطقه ای 
در  کــه  اســت  شناورســازی  صنعــت  اســتان  ایــن 
زمــان حاضربیــش از ۲۴ واحــد شناورســازی در آن 
کــه اشــتغال و ارزش افــزوده قابــل   فعالیــت دارنــد 

توجهی دارند.
مهــدی صفــوی بــا بیــان اینکــه در صنایــع اســتان 
بوشــهر ۵ هــزار نفــر به صــورت مســتقیم فعالیــت و 
اشــتغال دارند، افــزود: برنامه ریزی شــده از ظرفیت 
شــرکت های دانش بنیــان اســتفاده کنیــم و آن هــا 
بتوانند نیاز های فناورانه واحد های کشــتی ســازی 

را برطرف کنند.

وی عنوان کرد: به کارگیری شرکت های دانش بنیان 
در حوزه هــای مختلــف تولیــد در دســتور کار وزارت 
صمت قــرار دارد و با توجه به اولویت اســتان بوشــهر 
حمایــت  و  اســتفاده  کشتی ســازی،  صنعــت  در 
از ایــن شــرکت ها آغــاز شــده اســت و امیدواریــم بــا 
حمایت های صندوق توســعه صنایع دریایی کشور 
کیدی که بر به کارگیری ظرفیت شــرکت ها دانش  و تا
بنیان اســت، به عنوان یک پیشــران از شــرکت های 

دانش بنیان به خوبی استفاده کنیم.

 معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان:

پنجمین جشنواره نشاط و بصیرت مهدوی در گرگان برگزار می شود

گرگان-مهنازمحمدزمانــی    معــاون امــور جوانان 
اداره کل ورزش و جوانان استان گلســتان از برگزاری 
پنجمیــن جشــنواره نشــاط و بصیــرت مهــدوی در 

گرگان خبر داد.
حامــد ملاحســنی از برگــزاری پنجمیــن جشــنواره 
نشــاط و بصیرت مهدوی در گرگان خبــر داد و اظهار 
کرد: این مراســم به مناســبت نهــم ربیــع الاول برگزار 

می شود.
وی افــزود: پنجمیــن جشــنواره نشــاط و بصیــرت 
گــرگان اجــرا  مهــدوی در مجموعــه ورزشــی آزادی 

می شود.
کل ورزش و جوانــان  امــور جوانــان اداره  معــاون 
اســتان گلســتان بــا اشــاره بــه اینکــه ایــن جشــنواره 
بــه همــت جوانــان دهــه ۸۰ برگــزار می شــود، افــزود: 
گســترش فرهنــگ مهدویــت و مســائل مذهبــی بــه 
ویژه در بین جوانان از مهمتریــن هدف برگزاری این 

جشنواره است.
گروهــای هنــری، قرعــه  کــرد: نمایــش  وی اظهــار 
کشــی و اهــدا جوایــز نفیــس، پخــش موســیقی زنده 

و برنامه هــای متنــوع شــاد ویــژه جوانــان از جملــه 
برنامه هایــی اســت کــه در ایــن جشــنواره اجرایــی 

خواهد شد.
کــرد: ایــن مراســم بــا همــکاری  ملاحســنی اظهــار 
گلســتان، تشــکل های  ســازمان تبلیغــات اســتان 
معاونــت امــور جوانــان، بنیــاد مهدویــت اســتان، 
شهرســتان  و  اســتان  جوانــان  و  ورزش  کل  اداره 
گــرگان  شهرســتان  والیبــال  هیئــت  و   گــرگان 

اجرایی می شود.

چهارمحال و بختیاری

شــهرکرد -مهری کرفســی   مدیــر کل کمیتــه امــداد اســتان چهارمحــال و بختیاری 
: زیبنده نظام اســلامی نیســت که هر مــاه بر آمــار اعضای تحت پوشــش کمیتــه امداد 
افزوده شود بلکه تلاش بر این اســت که افراد را به واسطه ایجاد اشــتغال به خودکفایی 

برسانیم.
جاســم محمدی گفت: در حال حاضر ۴۳ هــزار و ۳۰۰ خانواده تحت پوشــش خدمات 
کمیته امداد امــام خمینــی )ره( در این اســتان قرار دارند کــه به لحــاظ جمعیتی بیش 
که  از ۹۹ هــزار نفر مــی باشــند البته ایــن آمار شــناور بوده کــه ماهانــه تغییر می کنــد چرا
خودکفایی یا فــوت افراد و تولــد فرزند جدیــد در خانواده هــا در این موضــوع تأثیر گذار 
اســت. وی افزود: مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان مسیر هدایت شغلی، 
اشــتغال زایی مددجویان را دنبال می کند که بدنبال آن خانواده هایی که ایجاد شغل 
جدید از لحــاظ ســلامتی جســمی، ســن و… دارا باشــند شناســایی و ســپس اقدامات 
انجام می شــود. در همین رابطه ۵۰ درصد افراد تحت پوشــش را زنان سرپرست خانوار 
تشــکیل می دهند که آنها در حوزه مشــاغل خانگــی و اقتصاد خــرد قرار گرفتــه اند تا به  

راحتی هم به فرزند پروری بپردازند و هم درآمد کافی داشته باشند.
مدیــرکل کمیتــه امــداد امــام خمینــی)ره( اســتان تصریــح نمود کــه ۴۰۰ واحد مســکن 
گــذار مــی شــود کــه تفاهم نامــه احداث  مددجویــی تــا پایــان ســال بــه مددجویــان وا
۴۰۰واحد مســکن مددجویی با قــرارگاه جهادی امام حســن مجتبی )ع( منعقد شــده 
کنــون ۲۵۰ واحــد از این مجمــوع تکمیل شــده که مابقــی نیز تا  که از ابتــدای امســال تا
پایان امســال به بهره برداری می رســد. و ۱۷ واحد مســکن مددجویی نیز از پروژه های 
مشــارکتی بــا ســپاه پاســداران در ســطح اســتان چهارمحــال و بختیــاری افتتاح شــده 
اســت. و نیز تعداد ۱۸۱ واحد مســکن تا پایان شــهریورماه به مددجویان دارای شــرایط 

گذار می شود که با مشارکت بنیاد علوی و بنیاد مسکن احداث شده  است. وا
وی افزود: در خرداد ماه ســال جاری جشــن خودکفایی ۲ هزار نفــر از مددجویان برگزار 
کنون ۴ هزار نفر از چرخه حمایتی کمیته امداد امام  شد که از یک سال و نیم گذشته تا
خمینــی )ره( خارج شــدند و تا پایان ســال برنامه ریزی برای خــروج ۲ هزار نفــر دیگر نیز 

برنامه ریزی شده است.

مدیر کل کمیته امداد استان:

۴۳ هزار و ۳۰۰ خانواده تحت پوشش  کمیته امداد چهارمحال و بختیاری هستند
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 عرضه ارز در قالب حواله به ۲۱۰ میلیون
 دلار رسید

 مجموع ارز عرضه شــده به صورت حواله در روز گذشته به معادل ۲۱۰ 
میلیون دلار رسید.

روابط عمومی بانک مرکــزی اعلام کرد: مجموع عرضــه ارز به صورت 
حواله در ســامانه نیما، روز دوشــنبه دهم مهر ماه ۱۴۰۲ معادل ۲۱۰ 
میلیون دلار و مجموع ارز معامله شــده به صــورت حواله معادل ۱۴۴ 

میلیون دلار بود.

بانک مرکزی برنامه ای برای استفاده از کارت 
هوشمند ملی ندارد

مدیــر اداره نظارت بــر نظام هــای پرداخت، گفــت: بانک مرکزی 
هیچ گونه برنامه  ریزی برای استفاده از کارت هوشمند ملی در شبکه 
پرداخت کشــور ندارد چراکه به لحاظ فنی این موضوع امکان پذیر 

نیست.
 به نقل از بانک مرکــزی، محمدرضا مانی یکتا، مدیــر اداره نظارت بر 
نظام های پرداخت، گفت: طرح کارت هوشــمند همراه بانکی )کهربا( 
که به »تراکنش های حضوری بدون کارت« معروف هســتند با هدف 
ارتقای استانداردهای امنیتی شبکه پرداخت کشور تا ۲ ماه آینده آماده 

خدمت  رسانی به مردم خواهد بود.
وی افزود: در حال حاضر ۹ بانک در شــبکه بانکی کشور تمام تغییرات 
لازم برای اجرای پــروژه کهربا را عملیاتی کرده  و از تعداد ۱۲ شــرکت 

پرداخت نیز ۸ شرکت این ظرفیت ها را فعال کرده اند.
مدیر اداره نظارت بر نظام های پرداخت افزود: در تلاش هســتیم که 
حداقل با ۳۰ تا ۴۰ درصد ظرفیت شــبکه پذیرندگی کشــور یعنی 
بیش از ۲.۵ میلیون پایانه فروشــگاهی این خدمــت را به مردم ارائه 

دهیم.
مانی یکتا ادامه داد: این پروژه از اولویت بســیار بالایی در بانک مرکزی 
برخوردار اســت و برنامه ما این اســت که تــا دو ماه آینــده ظرفیت 
پذیرندگی شبکه کشــور را به حد قابل قبولی برســانیم که هموطنان 
بتوانند در اکثر نقاط تجــاری و حداقل مراکز اســتان ها از این خدمت 

استفاده کنند.
مدیــر اداره نظارت بــر نظام هــای پرداخت، هدف گــذاری اصلی 
پروژه مذکور ارتقای اســتانداردهای امنیتی شبکه پرداخت کشور 
و کارت های بانکــی در اختیار مــردم عنوان کرد و افــزود: در این 
روش با توجه به عدم نیاز بــه حضور فیزیــک کارت در زمان انجام 
تراکنش های حضوری، مخاطره کپی شــدن کارت بانکی تقریباً از 

بین می رود.

کارت ملی و تراکنش های بانکی
مانی یکتــا در ادامه با اشــاره به برخی اخبار منتشــر شــده در فضای 
رســانه ای کشــور مبنی تجمیع کارت هــای بانکی در یــک کارت یا 
جایگزینی کارت هوشــمند ملی به جای کار بانکــی تاکید کرد: بانک 
مرکزی هیچ گونه برنامه  ریزی برای اســتفاده از کارت هوشمند ملی در 
شبکه پرداخت کشور ندارد چراکه به لحاظ فنی این موضوع امکان پذیر 
نیست و دلیل اصلی نیز تفاوت های ساختاری جدی و البته عدم انطباق 
ظرفیت های تراشه کارت هوشمند ملی با اســتانداردهای بین  المللی 

شبکه های پرداختی کارتی است.

وی گفت: امــا آنچه به صــورت مشــخص در بانک مرکــزی در حال 
پیگیری اســت تنوع بخشــی به ابزارهــای پرداخت اســت و بر این 
اساس به روزرســانی ظرفیت های شــبکه پرداخت، ارائه امکان انجام 
تراکنش های خرید با استفاده از برنامک های همراه هوشمند و استفاده 
از کارت هــای مجازی به جــای کارت های فیزیکی مطابــق با آخرین 
فناوری روز که تحت عنوان پروژه کهربا شناخته می شود در این بانک، 

شبکه بانکی و پرداخت در دست پیگیری است.

حمایت صندوق بین المللی پول از ائتلاف بریکس
 صندوق بین المللی پول بــه تازگی حمایت خــود را از ائتلاف بریکس 

اعلام و از آن به عنوان نمونه ای مهم از همکاری جهانی یاد کرده است.
به گزارش وبگاه Watcher. Guru، کمی پس از پیوستن اعضای جدید 
به بریکــس، صندوق بین المللی پــول )IMF( حمایت خــود را از این 
ائتلاف اعلام کرد. این صندوق به طور خاص، بــه بهبود همکاری های 
جهانی و آنچه این بلــوک می تواند در این راه انجام دهد، اشــاره کرده 

است.
جولی کــوزاک )Julie Kozack(، ســخنگوی صنــدوق بین المللی 
پول، به تازگی به مزایای این ائتلاف پرداخته اســت. وی در بیانیه  اخیر 
خود اظهار کرده که بریکس نمونه ای مهــم از »افزایش همکاری های 
بین المللی و تعمیــق روابط تجاری و ســرمایه گذاری میان تعدادی از 

کشورها« است.
صندوق بین المللی پول به بریکس به عنــوان نمونه ای مهم از همکاری 

جهانی اشاره می کند.
چندقطبی کردن جهان، برای بلوک بریکس بسیار مهم است. در واقع، 
این ائتلاف به دنبال اهمیت یافتنِ بیشترِ کشورهای جهان جنوب بوده 
و با ســلطه بین المللی غرب مبارزه کرده اســت و تصمیم دارد از امکان 

افزایش چندقطبی بین المللی حمایت کند.
اکنون، پس از پیوســتن اعضای جدید به بریکس، صندوق بین المللی 
پول حمایت خــود را از این ائتــلاف و هدف آن اعلام کرده اســت. این 
صندوق از بلوک اقتصادی بریکس به عنوان نمونه ای مهم از جهانی یاد 
کرده  است که به دلیل همکاری کشــورها با یکدیگر، در حال کوچکتر 

شدن است.

کوزاک ضمن اشــاره به موضع صندوق بین المللی پول در برابر تجزیه 
جهان، همکاری هــای بین المللی را که حاصــل ائتلاف های اقتصادی 
مانند بریکس است، ستود و جهان تجزیه شده را »پرهزینه برای اقتصاد 

جهانی« توصیف کرد.

وزیر نفت خبر داد
وژه نفتی در ۲ سال تکمیل ۲۰  میلیارد دلار پر

وزیر نفت تأکید کرد: از آغاز به کار دولت ســیزدهم تاکنون، حدود ۲۰ 
میلیارد دلار طرح های بالادستی و پایین دستی به بهره برداری رسیده 

است که اکثر آن ها طرح های نیمه تمام بودند.
 جواد اوجی با بیان اینکه از آغاز به کار دولت ســیزدهم تاکنون، حدود 
۲۰ میلیارد دلار طرح های بالادســتی و پایین دســتی به بهره برداری 
رســیده اســت در برنامه ای تلویزیونــی گفت: اکثر آن هــا طرح های 
نیمه تمام بودند.وی با اشــاره به افتتاح واحد تصفیه نفت گاز پالایشگاه 
نفت اصفهان افزود: برای عمل به تکالیف منــدرج در قانون هوای پاک 
روز جمعه )هفتم مهر( واحد تصفیه گازوئیل پالایشگاه نفت اصفهان با 
ظرفیت تولید روزانه ۱۶ میلیون لیتر و کیفیــت یورو ۵ به ارزش ریالی 
۶.۸ هزار میلیارد تومان و ســرمایه گذاری ۵۱۱ میلیون یورو از ســوی 

رئیس جمهوری افتتاح شد.
وی تصریح کــرد: با افتتــاح واحد تصفیــه گازوئیل پالایشــگاه نفت 

اصفهان، ۳۰۰ تن گوگرد جمع آوری می شود.
وزیر نفت با تأکید بر اینکه افزایش کیفیت فرآورده های نفتی و کاهش 
ترکیبات گوگردی در پالایشگاه های موجود یکی از اولویت های وزارت 
نفت در دولت سیزدهم اســت، تصریح کرد: کیفی سازی فرآورده های 
نفتی کشور در پالایشگاه های اصفهان، شیراز، تبریز و … در دستور کار 

قرار گرفته است.
اوجی بیان کرد: ۳۰ محصول پالایشــگاه اصفهان از جمله تولید روزانه 

۱۳ میلیون لیتر بنزین در این پالایشگاه مطابق استاندارد جهانی است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس اعلام کرد
 ابتکار دولت در افتتاح فاز ۱۱ پارس جنوبی 

در جهت تامین گاز صنایع
 عضو کمیســیون انرژی مجلس گفت: مســئله ناترازی بــا دو رویکرد 
افزایش تولید و بهینه سازی مصرف باید حل شود و از همین رو افزایش 
تولید گاز از پارس جنوبی قدم مهمی در جهت رفع ناترازی به خصوص 
در بخش صنعتی کشــور اســت. همچنین باید به بهینه سازی مصرف 
سوخت هم توجه داشته باشــیم زیرا تراز میزان تولید و مصرف گاز در 
کشور منفی اســت.رمضانعلی ســنگدوینی در رابطه با افتتاح فاز ۱۱ 
پارس جنوبی، اظهار داشــت: افتتاح میادین مشــترک گازی یکی از 
مهم ترین اولویت هایی اســت که دولت باید اهتمام ویژ به آن داشــته 
باشد و خوشــبختانه افتتاح فاز ۱۱ پارس جنوبی که یکی از بزرگ ترین 

میدان گازی دنیا است را می توان یکی از موفقیت های دولت دانست.
وی با انتقاد از کــم کاری دولت های قبلی در افتتاح فازهای مشــترک 
گازی، بیان داشت: دولت ســیزدهم ورود خوبی به این مساله داشت و 
در حالی که شرکت های خارجی و توتال فرانسه از انجام این کار امتناع 
ورزیدند اما دولت سیزدهم با اســتفاده از توان مهندسین داخلی کشور 
توانست کاری که ســال ها منتظر آن بودیم را به نتیجه برسد؛ بنابراین 
یکی از افتخارات افتتاح فاز ۱۱ پارس جنوبی، اتکا به توان داخلی است 

که اهمیت بسیاری دارد.
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس با اشــاره به بحث ناترازی گاز 
هم زمان با آغاز فصل زمستان، بیان داشت: مسئله ناترازی با دو رویکرد 
افزایش تولید و بهینه سازی مصرف باید حل شود و از همین رو افزایش 
تولید گاز از پارس جنوبی قدم مهمی در جهت رفع ناترازی به خصوص 
در بخش صنعتی کشــور اســت. علاوه بر بحث افزایش تولید از باید به 
بحث بهینه سازی مصرف سوخت هم توجه جدی داشته باشیم؛ چراکه 
تراز میزان تولید و مصرف گاز در سطح کشــور منفی است و با توجه به 
اینکه در گذشــته توجه زیادی به تولید گاز نشده اســت؛ بنابراین نیاز 

است به این مساله هم توجه جدی شود.

وی با اشــاره به میزان بهره بــرداری از فاز ۱۱ پــارس جنوبی، گفت: 
بهره برداری از فــاز ۱۱ می تواند به حل ناتــرازی گاز کمک کند چراکه 
توان تولید روزانــه ۲۸ میلیون متر مکعب گاز را دارد. متاســفانه برای 
تامین گاز مورد نیاز خانگی مجبور می شویم گاز صنایع را قطع کنیم که 
آسیب زیادی به تولید کشــور می زند؛ بنابراین من افتتاح فاز ۱۱ پارس 

جنوبی را یکی از مهم ترین اقدامات دولت می دانم.
ســنگدوینی همچنین در خصوص انتقال ســکوی ۳۲۰۰ تنی پارس 
جنوبی، گفت: متخصصین و مهندســین کشــور با ابتکاری بی سابقه 
اقدام به انتقال ســکوی ۳۲۰۰ تنی کردند که دچار افت فشار شده بود 

تا بتوانیم فاز ۱۱ را به بهره برداری برسانیم که جای تقدیر و تشکر دارد.
عضو کمیســیون انرژی مجلس در پایان با تاکید بر استفاده از میادین 
مشترک گازی خاطرنشان ساخت: کشورهای دیگر سال ها است به این 
موضوع ورود کردند و قطر در سال های گذشته با توسعه تکنولوژی که 
داشته، اقدام به استخراج گاز در ســطح زیادی کرده است؛ بنابراین نیاز 

است ما هم اقدام به افتتاح میادین مشترک گازی کنیم.

با سرمایه گذاری هزار میلیارد ریالی تاب آوری 
تأسیسات آب شرق تهران افزایش می یابد

 مدیــر بهره برداری تأسیســات شــرق شــرکت تامیــن و تصفیه از 
ســرمایه گذاری هزار میلیارد ریالی در تأسیسات آب شــرق تهران با 
هدف ایجاد ظرفیت های جدید و افزایش تاب آوری در مواقع اضطراری 
خبر داد.به گزارش وزارت نیرو، احمد آب پرور در تشــریح طرح ویژه و 
مهم در حال اجرای محدوده عملیاتی منطقه شــرق شــرکت تامین و 
تصفیه آبفای تهران از ســاخت ایســتگاه پمپاژ مخزن ۳۱ و توســعه 
تلمبه خانه های مخازن ۷ و ۱۹ به عنوان پروژه هــای دارای اولویت نام 
برد و گفت: ایســتگاه پمپاژ مخزن ۳۱، به منظور انتقال بخشــی از آب 
مازاد سد ماملو و تصفیه خانه ششــم آب تهران به شمال و شمال شرق 
تهران با ظرفیت حداکثر هزار لیتر در ثانیه طراحــی و با برآورد بودجه 
حــدود ۴۰۰ میلیاردریالی تکمیل و در مدار بهره بــرداری قرار خواهد 
گرفت.آب پــرور ادامه داد: هم اکنــون گروه هــای عملیاتی به صورت 
شبانه روزی در حال اجرای این طرح هستند و امید است با بهره برداری 
از آن در نیمه مهر، حداقل حدود ۵۰۰ لیتــر در ثانیه آب را از مخزن ۳۱ 
به بالادســت منتقل کنیم تا در صورت کاهش ورودی آب از سد لتیان و 
لار به تصفیه خانه  های تهرانپارس و سوهانک، بخشی از نیاز آبی شمال و 

شمال شرق تهران را تامین کند.
وی با اشــاره به پیشــرفت ۵۰ درصدی اجرای این طرح، اظهار داشت: 
بخش عمده ای از این طرح به صورت امانی و با اســتفاده از توانمندی و 

ظرفیت داخلی شرکت تامین و تصفیه اجرا می شود.
مدیر بهره برداری تأسیسات شرق شــرکت تامین و تصفیه خاطرنشان 
کرد: توســعه تلمبه خانه های مخازن ۷ و ۱۹ نیز در حال انجام است که 
در زمان بهره برداری امکان انتقال آب تا هزار لیتر در ثانیه به مخازن بالا 

دست میسر خواهد شد.
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زمین را رایگان کنید

وی درد مسکن در جیب دولت  دار

محمدحسین ســیف اللهی مقدم  اخیراً ترک 
فعل بانک ها در اعطای تسهیلات ساخت خانه در 
کانون توجه قرار گرفته است؛ از نظر کارشناسان 
حوزه مســکن، در کنار پرداخت تسهیلات دولت 

باید به فکر صفر کردن قیمت زمین باشد.
 اخیراً ترک فعــل بانک ها در اعطای تســهیلات 
ســاخت خانه در کانون توجه قرار گرفته است. از 
نظر کارشناسان حوزه مســکن، در کنار پرداخت 
تســهیلات، آنچه می تواند ثبات را به بازار مسکن 
برگرداند عرضه زمین به مــردم و ایجاد تعادل در 

عرضه و تقاضا است.
چند وقتی اســت بحــث ســرپیچی بانک ها از 
اعطا تســهیلات ســاخت خانه داغ شــده است. 
از رئیس جمهور گرفتــه تا وزیر و کارشناســان 
این حوزه از تــرک فعل بانک ها شــکایت کرده و 

خواستار بهبود وضعیت در این خصوص شده اند.
ســید ابراهیــم رئیســی در آخریــن جلســه 
شــورای عالی مســکن، در این خصــوص گفت : 
»متاســفانه عملکرد برخــی بانک هــا در ارائه 
تســهیلات قابل قبول نیســت، برخی بانک ها به 
جای پرداخت تسهیلات مسکن به مسکن سازی 
روی آورده و فعالیت اقتصادی خــود را جزو آمار 
تســهیلات پرداختی نهضت ملی مســکن ارائه 

کرده اند.«
تجربه نشان داده بانک ها هیچ گاه روی خوشی به 
همکاری با دولت بــرای پیش برد طرح های کلان 
نشــان نداده اند. اگر تمرکز اجرای موفقیت آمیز 
پروژه مسکن بر تســهیلات بانکی گذاشته شود، 
پیشاپیش قابل تصور است که این پروژه شکست 

خواهد خورد.
علاوه بر سرپیچی بانک ها از تکلیف قانونی خود، 
برخی نیز کــم و کیف تســهیلات اعطایی برای 
ساخت مسکن را مورد سوال قرار داده و معتقدند 
اساساً این تســهیلات دردی از مشکل مسکن دوا 
نمی کند. اما برخی دیگر از کارشناســان ســوال 
مهم تری را مطرح می کنند: اساســاً تســهیلات 
بانکی چقدر می تواند مؤثر در باز شــدن گره کور 
مسکن باشــد که دولت و سیاســتگذاران انرژی 

خود را در این زمینه گذاشته اند؟

مؤثر اما دور از دسترس
در ایــن رابطــه محســن مطهری، کارشــناس 
اقتصاد مســکن، به مهر گفت: نمی تــوان از تأثیر 

مثبت تســهیلات بانکــی به عنوان بســته های 
تشویقی در بازار ســاخت و ساز چشم پوشی کرد. 
تسهیلات ساخت مســکن در خروج بازار ساخت 
و ســاز از حالت رکود قطعاً نقــش مثبتی خواهد 
داشــت. اعطا تســهیلات بانکی به متقاضیان به 
معنی تقویت قدرت خریــد خانوارها برای خرید 
مســکن، به خصوص در بخش واحدهای مصرفی 
اســت که تقاضا بــرای خریــد خانه در بــازار را 
افزایش می دهد و همیــن افزایش تقاضا محرک 
و مشوق خوبی برای ســازندگان به منظور ورود 
به سرمایه گذاری های جدید و بازار ساخت و ساز 

است.
وی ادامه داد: اما در اینجا چنــد نکته قابل توجه 
وجود دارد اول آنکه مقدار تسهیلاتی که بانک ها 
موظف بــه پرداخت آن شــده اند آیا تــوان تأثیر 
گذاری در بــازار را دارد و ثانیاً دولت در شــرایط 
کنونی چقدر می تواند بر سازوکار اعطا تسهیلات 
کنترل داشــته باشــد و نکته مهم تر آنکه متغیر 

اصلی حوزه ساخت و ساز چه چیزی است؟

 عرضه زمین مؤثرترین راه حل 
مسئله مسکن

مطهری در پاســخ به ســوالات بالا تصریح کرد: 
واقعیت آن اســت که در صورت همکاری بانک ها 
هم این مقدار تســهیلات فعلی نمی تواند نقش پر 
رنگی را در حل ابر چالش مســکن ایفا کند. اعداد 
مختلفی در ارتباط مقدار تســهیلات اعلام شده 
اســت ۳۵۰ میلیون تومان، ۵۵۰ میلیون تومان و 
… با کدام یکی از این اعداد می توان خانه خرید؟ 
این تسهیلات نهایتاً بسته هایی تشویقی و کمکی 
هســتند نه این که بخواهند بار اصلــی خانه دار 

کردن مردم را به دوش بکشند.
به گفته این کارشــناس مســکن البته در سایر 
کشــورها و به لطف نظام بانکی آن ها مثلًا کشور 
ســنگاپور مبلغ وام تا ۸۰ درصد مبلغ کل خانه را 
هم شــامل می شــود اما در ایران این ارقام نهایتاً 
برای تجهیز کــردن خانه بــه کار می آید تا خرید 
آن! بــه عبارتــی وام دریافتی تناســبی با قیمت 
نهایی خانــه نــدارد. بنابراین می تــوان گفت با 
توجه به شــرایط کنونی حتی در صورت پرداخت 
تسهیلات توســط بانک ها باز هم مشکلات قابل 

توجهی در حوزه مسکن باقی خواهد ماند.
وی ادامه داد: با توضیحات داده شده منطقی است 

دولت منابع و توان خود را در عرصه ای بگذارد که 
بر آن کنترل بیشتری داشته و در عین حال نقش 
پر رنگ تری هم در این زمینــه دارد. همانطور که 
ابوالفضل نوروزی، مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن 
بیان کرده سهم زمین در قیمت تمام شده مسکن 

به ۶۰ درصد می رسد.
این نکته بســیار مهمی بوده و یک پیام مهم دارد 
آنکه بازیگر اصلی بازار مسکن زمین است. از یکسو 
زمین بیشترین تأثیر در نوسانات قیمت مسکن را 
دارد و از سویی دیگر زمین در اختیار دولت بوده و 
دولت به راحتی می تواند آن را با قیمت و شــرایط 
مناســب به مردم عرضه کند. یقیناً با تغییر رویه 
دولت و عرضه زمین به مردم، هم بازار ســاخت و 
ســاز از رکود فعلی درآمده و هم معضل مسکن تا 

حد زیادی حل خواهد شد.

دولت برای شکستن انحصار زمین
 تلاش کند

بازار مسکن مانند هر بازار اقتصادی دیگر تابع 
قانون عرضه و تقاضا بوده و هــرگاه عرضه به 
اندازه کافی صورت نگیرد، در بازار شاهد یک 
انباشــتگی نیاز و جهش قیمتی بالا خواهیم 
بود. همان اتفاقــی که طی دهه گذشــته به 
دلیل ترک فعل دولت قبل اتفاق افتاده و علت 
اصلی این تورم لجام گسیخته در بازار مسکن 

است.
در حــال حاضر، آنچــه می تواند این کســری را 
جبران کند افزایش عرضه زمین به بازار مســکن 
کشور اســت. چرا که ساخت مســکن جدید نیز 
نیازمند زمین بوده ولی بــه علت ایجاد انحصاری 
که در اعطای زمین وجــود دارد این مهم اجرایی 
نمی شــود. اتفاقی که افتاده این است که مدیران 
شــهری، کمربندی را بر دور شــهرها کشیده و از 
الحاق زمین جدید به محــدوده فعلی جلوگیری 
می کنند، در نتیجه شهرها متناســب با افزایش 
جمعیت توسعه نیافته است. همین سیاست غلط 
ســبب شــده تهران به یکی از گران ترین مناطق 

مسکونی دنیا تبدیل شود.
این درحالی اســت که حجم بالایی از زمین های 
مســاعد برای ساخت مســکن در اطراف شهرها 
وجود دارد که با الحاق آن به شهر می توان کسری 
مســکن و زمین را جبران کرد و به تبع آن ثبات را 

به این بازار برگرداند.

مسکن

نایب رئیس اتحادیه مشــاوران 
املاک با اشــاره به طرح موضوع 
اعتبارزدایی از اسناد غیررسمی 
و اینکه باید یــک فرمت خاصی 
در اختیار افــراد متخصص قرار 
گیرد که بر اســاس آن به تنظیم 
قراردادهــا بپردازنــد، گفــت: 
مساحتی از کشــور هنوز قرارداد 
رســمی ندارند، بنابراین باید در 
چارچوب صحیــح قرار گیرند که 

قطعا به نفع مردم خواهد بود.
 طرح الــزام بــه ثبت رســمی 
معاملات امــوال غیرمنقول طی 
ســال های اخیر توسط مجلس 
مطرح شــد که تاکنــون دو بار از 
سوی شــورای نگهبان رد شده و 
هم اکنون برای بررســی اختلاف 
نظر مجلس و شــورای نگهبان به 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
ارجاع شــده اســت. مقام معظم 
رهبــری اوایــل تیرماه امســال 
در نکته ای مهــم، معاملات غیر 
رســمی اموال غیر منقــول را از 
منشاءهای بزرگ فساد خواندند 
و تاکید کردند: »بایــد از اینگونه 
معاملات ســلب اعتبار شود و اگر 
هم از دیدگاه شــورای نگهبان به 

مصوبه مجلس ایرادی 
مصلحــت  هســت، 
قطعی کشــور و نظام، 
تصویــب نهایــی این 

قانون است.«
در پــی این ســخنان، 
مســئولان دولتــی و 

برخی نمایندگان مجلس بر لزوم 
ســلب اعتبار از اسناد غیررسمی 

تاکید کردند.
در این رابطــه داوود بیگی نژاد - 
نائــب رئیس اتحادیه مشــاوران 
املاک - در گفت گو با ایســنا، با 
بیان اینکه منظور از قراردادهای 
عــادی، قراردادهایی اســت که 
در یــک فرمت خــاص نگارش 
نمی شــود و افراد عــادی بدون 
داشــتن تخصــص آن را نگارش 
می کنند، گفــت: باید یک فرمت 
)قالــب( خاص برای کل کشــور 
تهیــه و در اختیــار متخصصان 
مثل مشاوران املاک قرار گیرد. 
در حــال حاضر یک مســاحت 
عظیمی از کشــور هنــوز دارای 
سند رسمی نیســت و حدود ۱۱ 
میلیون قرارداد عادی بین مردم 
وجود دارد. باید همــه این موارد 

لحاظ شود.
بنابراین بــه گفته وی 
ابتدا باید یــک فرمت 
خــاص در اختیار افراد 
متخصص قــرار گیرد 
و هر کســی می خواهد 
کند  تهیه  قــراردادی 
در این فرمت ها به رشــته تحریر 
درآورد. البته این بســتر در حال 
حاضر تحت عنوان سامانه املاک 
و مســتغلات وجود دارد که بابت 
قراردادها کــد رهگیری می دهد 
و با این کار قرارداد قابل پیگیری 
اســت و از معاملات مکــرر هم 

جلوگیری می کند.
بیگی نژاد با بیــان اینکه در حال 
حاضر باید این موضوع تمیز داده 
شود که پرونده های مفتوح در قوه 
قضاییه در رابطــه با قراردادهایی 
است که از سوی مشاوران املاک 
دارای پروانه کسب تنظیم شده یا 
قراردادهای عــادی که بین همه 
افراد نگارش می شــود و در ادامه 
تصریــح کرد: آمــار قراردادهای 
موجــود در ســامانه امــلاک و 
مستغلات با آمار اسناد ثبت شده 
در دفترخانه ها متفاوت اســت و 

آمار دفترخانه ها بیشتر است. این 
نشــان می دهد همه قراردادهای 
عادی توسط مشــاوران املاک 
نوشته نمی شــود، بلکه در دفاتر 
برج ها، فروش ســاختمان و بین 
مردم نوشته می شود. اما اگر این 
کار در یک چارچــوب صحیح و 
مدیریت شــده قرار بگیرد بسیار 

کمک کننده خواهد بود.
نائــب رئیس اتحادیه مشــاوران 
املاک با بیان اینکه اعتبارسنجی 
اســناد عادی توســط مشاوران 
املاک صورت می گیــرد، گفت: 
چرا که مشــاوران امــلاک تمام 
مراودات مالی بین افراد، توافق ها 
و غیره را قبل از ثبت اسناد رسمی 
کنترل و مشکلات آن ها را مرتفع 
می کننــد و در نهایت به ســمت 
تنظیــم ســند رســمی هدایت 
می شوند. بنابراین اعتبارسنجی 
اسناد رسمی به خاطر پیشگیری 
و اقدامات املاک است.بیگی نژاد 
در ادامــه با بیان اینکــه موضوع 
بی اعتبار شدن اسناد غیر رسمی 
هنوز در کش و قوس است، گفت: 
کار مشــاوران املاک پیدا کردن 

خانه و نوشتن قرارداد است.
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